
خریدار  رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران 
گفت: ســازندگان اعلام آمادگی کردند که منابع 
مالی طرح ها را به صورت مشارکت تأمین و در قبال 
آن به صورت تهاتر زمین یا واحد مسکونی دریافت 
کنند. به نقل از وزارت راه و شهرسازی، ایرج رهبر 
رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران اظهار کرد: 
خوشــبختانه با روی کار آمدن بذرپاش در وزارت 
راه و شهرسازی، طرح نهضت ملی مسکن مقداری 
به جنب و جوش رسیده و شــخص وزیر هدایت و 

پیگیری رفع چالش ها را بر عهده گرفته است.
وی افــزود: اوایل ماه جــاری وزیر نشســتی را با 
انبوه ســازان برگزار کرد و به پیشنهادات ما گوش 
داد. این در حالی اســت که قبلًا ماه هــا به دنبال 
نشســت با مســئولان وزارتخانه بودیم و محقق 
نمی شــد. مهم ترین موضوعی که در نشســت با 
بذرپاش مطرح شــد، پایین بودن توان متقاضیان 
بود که پیشــنهاداتی بــرای نحوه تأمیــن مالی 
پروژه ها ارائــه دادیم.رئیس انجمن انبوه ســازان 
اســتان تهران تصریح کــرد: ســازندگان اعلام 
آمادگی کردند که منابع مالی طرح ها را به صورت 
مشــارکت تأمین و در قبال آن به صــورت تهاتر 

زمین یا واحد مسکونی دریافت کنند.
با توجه به تجربه مســکن مهر این نگرانی را مطرح 
کردیم کــه ممکن اســت نقدینگــی متقاضیان 
تکافوی اجرای طرح نهضت ملی مســکن را ندهد 

و این مســاله به طولانی شــدن طرح ها بیانجامد. 
بنابراین ســرمایه و توان فنی بخــش خصوصی 
می تواند گره گشا باشد. آقای بذرپاش به مدیرکل 
راه و شهرســازی اســتان تهران دســتور داد تا از 
نظرات ســازندگان برای پیشــبرد کارها استفاده 
شود.وی با اشــاره به نیاز اســتان تهران به ۶۰۰ تا 
۷۰۰ هزار واحد مســکونی گفــت: در حال حاضر 
حدود ۱۵۰ هزار واحد در مرحله ساخت است که 
فاصله معناداری با اهداف تعیین شده دارد. رئیس 
انجمن انبوه سازان استان تهران، نوسانات قیمت 

مصالح ساختمانی را یکی از چالشهای اصلی طرح 
نهضت ملی مسکن دانســت و گفت: اوایل امسال 
میلگرد کیلویی ۱۴ هــزار تومان بود که هم اکنون 
به حدود ۲۳ هزار تومان رســیده است. به همین 
نســبت دیگر نهاده هــای ســاختمانی هم دچار 
تغییر قیمت شده اســت.به گفته رهبر، سازندگان 
انتظار دارند قیمت واحدهای نهضت ملی مسکن 
با توجه به تورم، تعدیل شــود. آقای بذرپاش این 
موضوع را پذیرفت و قرار شد قیمتها در یک فرآیند 

کارشناسی مورد تحلیل و بررسی قرار گیرد.

کمبود به دلیل افزایش تقاضاست یا افزایش قیمت بلیت هواپیما؟

چرایی کمبود بلیت هواپیما
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MIRA

خانه  هنر   میرا

با خانِ خندوانه خداحافظی نکردیم که رفت!
سرنوشت کلاه قرمزی در انتظار جناب خان؟

وزیر اقتصاد:
بخشودگی جرایم وام بانک های تحت 

مدیریت دولت از اول اسفند اجرایی می شود

ادعای عجیب جایگاه داران سوخت
مردم برای دریافت پول نقد به پمپ بنزین 

مراجعه می کنند!
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اقدامات قرارگاه گشت ارشاد مدیران در حوزه مسکن
علی خان محمدی  در حال حاضر بحث مالیات بــر خانه های خالی در اولویت 
قرارگاه گشــت ارشــاد مدیران قرار گرفته و یکی از بحث های اصلی این ســتاد 

داستان مالیات بر حوزه مسکن است. 
در حال حاضر ما شاهد یک ســوداگری جدی در حوزه مسکن هستیم و چون به 
این موضوع توجه جدی نشــده است متاســفانه بحث مالیات بر حوزه مسکن به 
درستی در کشور اجرا نشده است. بر طبق آمارهای مختلف نزدیک به دو و نیم تا 
چهار میلیون مسکن خالی درکشور داریم که بخش اعظم این خانه ها به بانک ها 

و حقوقی ها مربوط می شود. 

یادداشت

تامین امنیت غذایی در هند با توسعه کشت دیم
مهدی اکبری  توسعه کشــت دیم از سیاســت های اصلی دولت هند جهت 
تأمین غذای جمعیت آن کشور است. کشــت دیم در هند به سه اصل بستگی 
دارد: حفظ بارش باران در زمین، انتخــاب روش هایی که بتوانند رطوبت خاک 
را برای جلوگیری از تبخیر یا تعرق حفظ کند و اســتفاده از محصولات مقاوم به 
خشکی. توسعه کشــت دیم وضعیت اقتصادی کشاورزان را بهبود بخشیده و به 

کاهش فقر در هند کمک شایانی کرده است. 

دیدگاه

رییس انجمن انبوه سازان استان تهران خبر داد

پیشنهاد جدید برای تامین مالی نهضت ملی مسکن

اتاق

 رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق با بیان اینکه صادرات به عراق بدون 
هیچ گونه مانعی ادامه دارد، گفت: اخبار منتشر شده مبنی بر توقف یا اختلال 
در تجارت با این کشــور صحت ندارد و فقط جنگ روانی بــرای ایجاد فضای 

نامناسب در روابط دو کشور است.
یحیی آل اسحاق با بیان اینکه روابط ایران و عراق در زمینه های مختلف بسیار 
محکم است، اظهار داشت: دو کشور روابطی دوستانه فارغ از حضور دولت های 

وقت با یکدیگر دارند و این رابطه محکم امری حیاتی برای تهران و بغداد است.
وی با اشاره به اخبار منتشر شده مبنی بر اختلال و توقف در تجارت دو کشور، 
تاکید کرد: چنین اخبــاری صحت ندارد و صادرات به عــراق بدون هیچ گونه 

مانعی ادامه دارد و حتی افزایش در مبادلات تجاری نیز پیش بینی می شود.
آل اســحاق خاطرنشــان کرد: با تحریم های جدیــد بانکی از ســوی آمریکا، 
نظارت بر بانک ها و نقل و انتقالات این کشــور در زمینــه دلار افزایش یافته که 
محدودیت هایی را به دنبال داشته است.عرضه دلار در بازار عراق کاهش یافته و 
قیمت آن افزایش داشته که این روند به تجارت این کشور لطمه وارد کرده است.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق تاکید کرد: در این مدت هر ۱۰۰ دلار 
به ارزش یک هزار و ۷۰۰ دینار رســیده بود که با تدابیر اندیشــیده شده از سوی 
دولت این کشــور، در حال حاضر قیمتی معادل یک هــزار و ۵۰۰ دینار کاهش 
یافته است.آل اســحاق تاکید کرد: در حال حاضر برخی صرافان عراقی در نقل و 
انتقالات تعلل کرده اند زیرا انتظار می رفت بار دیگر نرخ دینار افزایشــی باشد که 

این اتفاق رخ نداد و طی روزهای آینده مشکلات انتقال نیز رفع می شود.

افزایش مبادلات تجاری تهران و بغداد
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فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله اي 

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای، به شرح جدول زیر را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 

شماره سامانه تدارکات الکترونیکی دولتمبلغ تضمین )ریال ( شماره مناقصه موضوعردیف

3341.088.000.000۲001001434000140 – 4 - 401خرید  و راه اندازی یک دستگاه دیزل ژنراتور400کیلوولت آمپر  1

2- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس:www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 1401/11/23  می باشد.

تاریخروزساعتعنوان

1401/11/۲6چهار شنبه 13:00مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

1401/1۲/6شنبه 13:00مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

1401/1۲/7یکشنبه8:00زمان بازگشائی پاکتها

3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:
3-1- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، 

تلفن:8-36680030-031،  اتاق )292( 
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-1- مرکز تماس:1456
4-2- دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768

5- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین 
کننده / مناقصه گر موجود است.

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

آگهی فراخوان عمومی
شهرداری صباشهر در نظر دارد به استناد مجوز شماره 3/ص/6ش مورخ 1401/01/17 
شورای اسلامی شهر نسبت به اجرای پروژه رنگ آمیزی جداول سطح شهر )32000متر( 
با اعتبار بالغ بر 10/000/000/000 ریال به مدت )از انعقاد قرارداد به مدت 3ماه( از طریق 
مناقصه عمومی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نماید، لذا از متقاضیان واجد 
 شرایط دعوت بعمل می آید برای دریافت اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس الکترونیکی

 www.setadiran.ir به شرح ذیل مراجعه نمایند.
شهرداری صباشهر در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

کلیه هزینه های مربوط به انتشار آگهی مناقصه عمومی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
پیمانکاران می بایست دارای گواهینامه تعیین صلاحیت شرکت های پیمانکاری در رسته موضوع 
مناقصه گواهی صلاحیت ایمنی پیمانکاران از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رزومه 

کاری مرتبط باشند.
پایه  کل  قیمت  درصد   5 صباشهر  شهرداری  نفع  به  مناقصه  در  شرکت  سپرده  مبلغ 
)500/000/000ریال( می باشد، تذکر: سپرده نفرات اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و 
قرارداد مسترد نخواهد شد و نیز نفرات اول تا سوم چنانچه حاضربه انعقاد قرارداد نگردند سپرده 

آنان به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
انتشار آگهی: ساعت 8 روز  زمان دریافت اسناد مناقصه در سامانه ستاد، زمان 

سه شنبه مورخ 1401/11/25
شنبه  روز   10 ساعت  ستاد:  سامانه  در  درمناقصه  شرکت  مهلت  اتمام  زمان 

مورخ 1401/12/13 
شنبه  روز   10 ساعت  شهرداری:  دبیرخانه  در  ضمانت نامه  پاکت  ارائه  مهلت 

مورخ 1401/12/13
زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات در دفتر شهردار: ساعت 14 روز شنبه 

مورخ 1401/12/13
اطلاعات و سایر جزئیات دراسناد مناقصه درج گردیده است.

ضمنا تنها اسناد پاکت های پیشنهاد دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است و در 
جلسه بازگشایی اسناد فیزیکی پاکت های )ب( و )ج( و فاقد امضای الکترونیک به هیچ 

وجه مورد پذیرش نیست.
تاریخ انتشارنوبت اول: 1401/11/25 تاریخ انتشارنوبت دوم: 1401/12/02

 نوبت اول

علی ملکی – شهردار صباشهر
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 اقدامات قرارگاه گشت ارشاد مدیران 
در حوزه مسکن

علی خان محمدی  در حال حاضر بحث مالیات بــر خانه های خالی 
در اولویت قرارگاه گشت ارشــاد مدیران قرار گرفته و یکی از بحث های 
اصلی این ســتاد داستان مالیات بر حوزه مســکن است. در حال حاضر 
ما شاهد یک سوداگری جدی در حوزه مسکن هســتیم و چون به این 
موضوع توجه جدی نشده است متاسفانه بحث مالیات بر حوزه مسکن 
به درستی در کشور اجرا نشده است. بر طبق آمارهای مختلف نزدیک به 
دو و نیم تا چهار میلیون مسکن خالی درکشور داریم که بخش اعظم این 
خانه ها به بانک ها و حقوقی ها مربوط می شود. نیاز است که این بخش 
از بانک ها و حقوقی ها مورد مطالبه قرار گیرد و همان طور که بانک ها تا 
ریال آخر مالیات و کارمزد خود را از مردم می گیرند، نکته آن است چرا 
باید این سامانه درست کار نکند و مالیات این اموال به درستی محاسبه 
نشــود؟ اگر چه حتی این املاک تملیکی هم باشــد، باید مالیات آن ها 

اخذ شود .
یکی از بحث های جدی که ارزش افزوده در حوزه مســکن ایجاد کرده، 
مالیات اســت که تاکنون به آن توجه خاصی نشده اســت. در کشور ما 
ده برابر انگلســتان خانه خالی وجود دارد و ظاهرا بهترین جای سرمایه 
گذاری برای افراد مختلف اســت که بیایند و خانه بخرند وبعد از مدتی 
با بالارفتن قیمت و ایجــاد ارزش افزوده ســود آن را ببرند.در حالی که 
اگر برای این خانه های خالی مالیات در نظر گرفته شــود سوداگری در 
حوزه مســکن پایان می پذیرد و ما مشــکلی در حوزه ساخت نخواهیم 
داشت؛ چرا که اگر این مالیات بر خانه های خالی ساماندهی پیدا کند و 
در نهایت خانه های خالی در اختیار مردم قرار بگیرد، ضمن این که بازار 
رهن و اجاره ســاماندهی پیدا خواهد کرد و هزینه های اضافی بر مردم 
تحمیل نخواهد شد بلکه در خرید و فروش نیز ســهولت ایجاد خواهد 
کرد،در حال حاضر ســتاد به صورت جدی به دنبال تحقق این موضوع 

است .
طبق برخی آمارها ۷۷ درصد مردم ایران که صاحب خانه هستند فقط 
یک خانه دارند و ۱۷درصد دوخانه دارنــد و فقط ۶ درصد افراد خانه دار 
هســتند که بیش از دو خانه دارند ،دولت باید برنامه ریزی کند و برای 
این ۶ درصد مالیات در نظر بگیرد .در این ۶ درصد افرادی هســتند که 
هزار واحد خانه خالی نیز دارند و دولت اگر مالیات بر این خانه ها در نظر 
بگیرد به رقم قابل توجهی خواهد رســید ضمن اینکــه در بازار رهن و 

اجاره نیز شاهد تحولات مثبتی خواهیم بود.
در حال حاضر قــرارگاه در بخش هــای مختلف از جملــه وزارت راه و 
سازمان مالیاتی در حال پیگیری این موضوع است. مجلس یازدهم یک 
مجلس انقلابی اســت و مردم از مجلس توقع دارند ایــن موضوع را در 
دستور کار قرار دهد ،ضمن اینکه نظیر این ماجرا را در حوزه خودرو نیز 
داریم . درکشورهای توسعه یافته به لحاظ مالیات مردم به دنبال خرید 
مسکن و خالی گذاشــتن آن نیســتند چرا که توجیه افتصادی ندارد 
ولی در ایران به لحاظ فرار مالیاتی متاســفانه این مشــکل وجود دارد.

چرا کارمندان و حقوق بگیران مالیــات میدهند و از عده ای دلال حوزه 
مسکن که درآمد بالایی هم دارند مالیات به درستی اخذ نمی شود.

زارع در تشریح مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه:
 صاحبان مشاغل پزشکی مکلف به استفاده 

وشگاهی شدند از پایانه فر
ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه گفت: صاحبان حرف و مشاغل 
پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی، دامپزشکی و فروشندگان تجهیزات 

پزشکی مکلف به استفاده از پایانه فروشگاهی شدند.
 رحیم زارع در نشســت خبری در توضیح آخرین مصوبات کمیسیون 
تلفیــق لایحه بودجــه ۱۴۰۲ اظهار داشــت: کلیه صاحبــان حرف و 
مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروســازی و دامپزشکی و فروشندگان 
تجهیزات پزشکی که پروانه کار آنها توسط وزارت بهداشت و یا سازمان 
نظام پزشکی صادر می شــود و کلیه اشخاص شاغل در کسب و کارهای 
حقوقی اعم از وکالت و مشــاوره حقوقــی و خانواده مکلفنــد از پایانه 
فروشگاهی استفاده کنند. طبق مصوبه کمیسیون تلفیق با مستنکفین 
از اجرای این حکم مطابق قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 

برخورد خواهد شد.
وی بیان کرد: بر اساس یکی دیگر از مصوبات کمیسیون تلفیق، اعطای 
اعتبار جدید به بانک ها و مؤسسات اعتباری، غیربانکی در هر قالبی اعم 
از خط اعتباری یا اضافه برداشــت توســط بانک مرکزی بدون دریافت 
وثیقه ممنوع می شود که نوع وثایق توسط شورای پول و اعتبار مشخص 
خواهد شد. بانک مرکزی هم مکلف شــد به صورت ماهانه میزان مانده 
خط اعتباری پرداخت شده به بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی را 
به تفکیک بانک به همراه نرخ سود و مدت بازپرداخت و وثیقه دریافتی 

و مقرره مبنای پرداخت خط اعتباری و در دسترس عموم قرار دهد.

زارع تصریح کرد: به منظور ارتقای بهره وری و کاهش هزینه های دولت 
و افزایش رضایتمندی مردم، تمامی دستگاه های اجرایی موضوع ماده 
۵ قانون مدیریت خدمات کشوری و ماده ۲۹ قانون برنامه ششم مکلف 
شدند ضمن ارائه کلی خدمات خود از طریق پنجره ملی خدمات دولت 
هوشــمند تا آبان ماه سال ۱۴۰۲ با بهینه ســازی فرآیندها حداقل ۲۰ 
درصد خدمات خود را تا پایان دی ماه ســال ۱۴۰۲ به صورت هوشمند 
به گونه ای ارائه کنند که تمام مراحل درخواســت و دریافت خدمت به 

صورت آنی، برخط و بدون دخالت عامل انسانی باشد.
وی تاکید کرد: همچنین دولت مکلف شــد ۲۷ صــدم درصد از کل ۹ 
درصد مالیات بر ارزش افزوده را از طریــق ردیف های درآمدی و هزینه 
مربوطه برای توسعه ورزش مدارس، ورزش همگانی، ورزش روستایی 
و عشــایری، ورزش بانوان و زیرساخت های ورزشــی به ویژه در حوزه 
جانبــازان و معلولان اختصاص دهــد. این مبلــغ از طریق ردیف های 
مربوطه بــه وزارت ورزش ۶۰ درصد و بــه وزارت آموزش و پرورش ۴۰ 

درصد اختصاص پیدا می کند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ گفت: تمامی 
دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه ششم و شرکت های 
دولتی و نهادها و ســازمان هایی که از بودجه عمومی استفاده می کنند، 
مکلف شدند یک تا دو درصد از اعتبارات هزینه ای یا تملک دارایی های 
ســرمایه ای خود را به منظور تضمین و ارتقای ســطح امنیت شــبکه، 
امنیت زیرساخت ها و امنیت سامانه های خود و پیشگیری مؤثر از وقوع 

حوادث امنیتی سایبری در دستگاه خود اختصاص دهند.
زارع بیان کرد: طبق مصوبه دیگر کمیسیون تلفیق، سهم ۱۵ درصدی 
حقوق دولتی معادن در اســتان ها با اولویت در اختیار شهرستان هایی 
قرار خواهد گرفت که معدن دارند. این کار برای توسعه زیرساخت های 

آنها و رفع آسیب های محیط زیستی اختصاص پیدا می کند.

یادداشت

تریبون

 طیبه بیات  روســای جمهور ایران و چین 
در راستای ارتقای سطح روابط دو کشور در 
طول دولت ســیزدهم دیدار و گفتگوهایی 
داشــته و بارها مواضع و انتظــارات خود از 
تعامل بــا یکدیگر را مورد بحث و بررســی 
قرار داده اند.حجت الاســلام سید ابراهیم 
رئیســی عصر  دیروز )دوشــنبه( به دعوت 
رسمی »شیء جین پینگ« رئیس جمهور 
چین عازم پکن  شــد. به موجب این سفر که 
گفته می شود ۳ روز به طول خواهد انجامید؛ 
مرور و بازخوانی اهم گفته هــا، رویکردها و 
واکنش های رئیس جمهور به تعامل با چین 
در طول آغاز به کار دولت سیزدهم خالی از 

لطف نیست.
ایــران و چیــن از ابتــدای روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم و آغاز به فعالیت رســمی 
ابراهیم رئیسی، علی رغم مناسبات سیاسی 
طرفین و تبریک های تقویمی و مناســبتی 
بــه یکدیگر، مواضــع رســمی تری نیز در 
گفتگوهــای تلفنی یا دیدارهای رســمی و 

غیر رسمی خود دنبال کرده اند.
اولین تعامل دو کشــور به ۲۵ مرداد ۱۴۰۰ 
باز می گردد کــه رئیس جمهــور چین در 
پیامی، ســکانداری رئیسی به عنوان رئیس 
جمهور ایــران را به وی تبــرک گفت و در 
متن پیــام خود تاکید کــرد: »در نیمه قرن 
گذشــته بعد از برقراری روابط سیاســی، 
ضمن بسط و توسعه مداوم روابط دو کشور، 
دوســتی دیرینــه دو ملت تعمیــق یافته 
اســت. پس از برقراری مناسبات مشارکت 
راهبردی جامع، اعتماد سیاســی طرفین 
بیش از پیــش تقویت گردیــده و همکاری 
عملی در زمینه های مختلف به پیشــرفت 
پایداری دست یافته اســت. در دوران بعد از 
شــیوع کووید -۱۹، چین و ایران همچون 
سرنشینان یک کشــتی از یکدیگر حمایت 
و پشــتیبانی کردند، که داســتانی زبانزد 
همکاری مبارزه با کووید -۱۹ روایت شــده 

است.«

شیء جین پینگ: برای بسط و توسعه 
روابط چین و ایران اهمیت بسزایی 

قائل هستم
وی در ادامــه تاکیــد کرد: »برای بســط و 
توســعه روابط چین و ایران اهمیت بسزایی 
قائل هستم. آمادگی دارم با تشریک مساعی 
شما، و با گرامیداشــت پنجاهمین سالگرد 
روابــط سیاســی، ضمن تعمیق دوســتی 
دیرینه، همکاری دو کشــور در زمینه های 
مختلف را تحکیــم دهیم، مفهــوم روابط 
مشــارکت راهبردی جامع را غنی ساخته و 
رفاه و سعادت را برای دو کشور و دو ملت به 

ارمغان بیاوریم.«
پس از ارســال پیــام تبریک فوق، شــیء 
جین پینگ با رئیســی گفتگویــی تلفنی 
با محوریت تأمین واکســن کرونا داشــت 
و رئیســی در این گفتگــوی تلفنی تصریح 
کرد: »تصمیم جمهوری اســلامی ایران بر 
توســعه و تحکیم روابط راهبــردی با چین 
است و ارتقای سطح همکاری ها و گسترش 
روابط با چین، اولویت دولت ایران در عرصه 
سیاســت خارجی اســت.«رئیس جمهور 
کشــورمان در ادامه بیان کرد: »طرح های 
راهبردی چیــن مانند طرح بــزرگ »یک 
کمربند-یک راه« را منطبق بر منافع ایران 
اســت و اجرای کامل برنامه همکاری های 
جامع ایران و چین باید در دســتور کار همه 

دستگاه های دو کشور باشد.«
وی با قدردانی از مواضع راهبردی چین در 
قبال یکجانبه گرایــی، از همراهی چین در 
عرصه های مختلف بین المللی با کشورمان 
از جمله حمایت از حقوق هسته ای، عضویت 
ایــران در پیمــان شــانگهای و مخالفت با 
تحریم های علیه ایران تشــکر کرد و گفت: 
»از همکاری دولت چین برای پیشــگیری 
از شــیوع ویروس کرونا و فروش واکسن به 
ایران قدردانی کــرده و امیدواریم در تأمین 
میلیون ها دوز واکسن های خریداری شده 
تسریع شود.«شــیء جین پینگ نیز در این 
گفتگو با ابراز خرســندی از اینکه روابط دو 
کشور در ۵۰ ســال گذشــته فارغ از تغییر 
شــرایط بین المللی رو به گســترش بوده 
است، گفت: »روابط دو کشور بخصوص پس 
از توافق برنامه همکاری هــای جامع ایران 
و چین، نتایج و دســتاوردهای چشمگیری 

داشته است.«

اعلام آمادگی پکن برای تقویت همکاری 
با تهران در زمینه ابتکار یک کمربند- 

یک راه از سوی رئیس جمهور چین
وی حمایت کشورش از عضویت رسمی ایران 
در پیمان شانگهای را در راستای منافع دراز 
مدت این ســازمان عنوان کرد و از آمادگی 
پکن برای تقویت همکاری با تهران در زمینه 

ابتکار »یک کمربند- یک راه« خبر داد.
فرارســیدن هفتاد و دومین سالگرد تأسیس 
جمهوری خلق چین، مناســبت بعدی برای 
صدور پیام رئیسی به شــیء جین پینگ بود 
و در این پیام نیز رئیس جمهور کشــورمان 

نسبت به ارتقا و گســترش همکاری های دو 
کشــور در عرصه های مختلــف اقتصادی، 
سیاســی و فرهنگی ابــراز امیــدواری کرد 
و گفــت: »ایــران و چیــن بــه عنــوان دو 
تمدن بــزرگ صلح طلب و شــرکای جامع 
راهبــردی می توانند با همراهــی راهبردی 
و همکاری هــای بــرد- برد، زمینــه تحقق 
چندجانبه گرایی حقیقــی را فراهم آورند. 
قطعاً اعتماد پایدار بین دو کشــور می تواند 
بســتر همکاری ها را در قالــب ابتکار جاده- 
کمربند و همچنیــن برنامه جامع همکاری، 
گسترش دهد و همکاری های بین منطقه ای 

را به توسعه، ثبات و صلح تبدیل کند.«
رئیســی ۱۲ بهمن ۱۴۰۰ نیــز در پیامی به 
مناسبت تبریک ســال نو به رئیس جمهور 
چین نســبت به توســعه همکاری ایران و 
چین در تمامــی زمینه ها ابــراز امیدواری 
کرد و افــزود: »روابط دو ملــت وارد دومین 
پنجاه ســال روابــط دیپلماتیــک و اعلام 
اجرایی شــدن برنامه همــکاری جامع ۲۵ 
ساله شــده اســت. امیدوارم در پرتو اعتماد 
متقابل سیاســی ایجاد شــده و تشــریک 
مســاعی با جناب عالی، شــاهد توســعه و 
تعمیق همکاری هــای دوجانبه، منطقه ای 
و بین المللی در تمامــی زمینه ها بخصوص 
منافع مشترک کشــورهای در حال توسعه 
باشیم.«۷ اردیبهشت ۱۴۰۱ رئیسی با ژنرال 
»ویو فنگ« وزیر دفاع جمهوری خلق چین 
دیدار داشــت و در این دیدار موضوعاتی را 
مورد تاکید قرار داد مبنی بر اینکه »تحولات 
منطقــه ای و جهانــی، ارزش همکاری های 
راهبردی ایــران و چین را بیش از گذشــته 
نشان می دهد. یکجانبه گرایی و سلطه طلبی 
با هدف کنترل کشــورها و ممانعت از رشد 
اقتصادی پایــدار جهان شــکل می گیرد و 
مقابله با یکجانبه گرایی و ایجاد ثبات و نظم 
صرفاً از طریق همکاری قدرت های مستقل 

و هم اندیش میسر است.«
رئیــس جمهور کشــورمان در ایــن دیدار 
خاطرنشــان کرد: »ظرفیت هــای بی نظیر 
ایران در حوزه حمــل و نقل بین منطقه ای، 
ظرفیت هــای ایران در امنیــت انواع انرژی 
و همچنیــن همکاری هــای زیرســاختی 
منطقه ای، بسترهای جدی برای همکاری 

و سرمایه گذاری هستند.«

ایران و چین می توانند در همه
 مسائل جهانی با یکدیگر همکاری 

داشته باشند
وزیــر دفاع جمهــوری خلق چیــن نیز در 
این دیدار گفت: تقویــت روابط بین ایران و 
چین همواره و بخصوص در شرایط بحرانی 
و ناآرام کنونی جهان بــرای منطقه و جهان 
امنیت آفرین اســت. ایران و چین می توانند 
در همه مســائل جهانی با یکدیگر همکاری 
داشته و به توســعه صلح و آرامش در جهان 
کمک کننــد و یکجانبه گرایی مانع رشــد 

اقتصادی پایدار جهان است.«
دومین گفتگوی رؤســای جمهــور ایران و 
چین در دولت ســیزدهم، بار دیگر ۷ مرداد 
۱۴۰۱ به صورت گفتگویــی تلفنی که یک 
ساعت به طول انجامید رقم خورد و طرفین، 
تحولات عمــده بین المللــی و منطقه ای را 
مورد بررســی قرار داده و بر تقویت هر چه 

بیشتر همکاری های دوجانبه تاکید کردند.
رئیســی در ایــن مکالمــه، »احتــرام به 
حاکمیــت ملــی و حفظ تمامیــت ارضی 
کشــورها را از اصــول بنیادین سیاســت 
خارجی جمهوری اســلامی ایران و در این 
چارچوب حمایت از سیاســت چین واحد را 
سیاست قطعی و اصولی جمهوری اسلامی 
ایران دانست و ضمن تاکید بر عزم کشورمان 
برای توســعه همه جانبه روابط با چین فارغ 
از تحولات بین المللی، همکاری مستقلانه 
و مبتنی بــر منافع ملی کشــورهای دارای 
حاکمیــت را الگوی صحیــح حکمرانی در 

سطح منطقه ای و بین المللی برشمرد.«
وی همچنین ضمــن تاکید بر لــزوم غلبه 
عدالت و انصاف در نظم نوظهور بین المللی، 

هرگونه تــلاش آمریکا برای تکــرار الگوی 
جنگ ســرد در جهان را نشانه ضعف و افول 
آن قلمداد کــرد و در واکنش به تحســین 
سیاســت توســعه روابط و همکاری های 
جمهوری اســلامی ایران با همســایگان و 
دســتاوردهای آن توســط رئیس جمهور 
چین، تاکید کرد: »ایــن رویکرد جمهوری 
اسلامی ایران بسترهای لازم برای امنیت و 
توسعه جمعی در غرب آسیا را فراهم آورده 
است و می تواند الگویی برای تقویت اعتماد 

سیاسی و توسعه اقتصادی منطقه باشد.«
رئیسی و شــیء جین پینگ در این گفتگو 
همچنیــن بــا طــرح ابتکارهای توســعه 
همکاری ها و ابراز خرســندی از روند توسعه 
روابط و جهش در مبادلات تجاری دو کشور 
در یک ســال گذشــته، درباره راهکارهای 
توسعه و تسریع در روند اجرایی شدن برنامه 

همکاری جامع ۲۵ ساله توافق کردند.
شیء جین پینگ نیز ضمن اشاره به اهمیت 
حفظ ثبات منطقه و نقش سازنده جمهوری 
اسلامی ایران در این راســتا، تاکید کرد که 
چیــن مخالف سیاســت فشــار و یکجانبه 
گرایی است و با تاکید بر اهمیت استراتژیک 
روابط چین و ایران اظهار داشــت: »اجرایی 
شدن ســند جامع همکاری های ۲۵ ساله 
دو کشــور گامی بزرگ در این راستا است و 
بر همین مبنا دســتورات لازم برای توسعه 
روابط همه جانبه اســتراتژیک بــا ایران از 

جمله در عرصه اقتصادی را صادر می کنم.«
روابط ایران و چین به صــدور پیام تبریک 
یا گفتگوی تلفنی محدود نشــد و در نهایت 
رؤســای جمهور دو کشــور ۲۵ شــهریور 
۱۴۰۱ در نخســتین دیدار خود در حاشیه 
اجلاس ســازمان همکاری شــانگهای در 
شهر سمرقند ازبکســتان درباره مهمترین 
مسائل مربوط به مناســبات دوجانبه برای 
ارتقــای همکاری های اقتصــادی گفتگو و 

تصمیم گیری کردند.
رئیســی در این دیدار برنامه همکاری های 
جامع راهبردی ایــران و چین را نشــانه و 
نماد اراده دو کشور برای توسعه همه جانبه 
روابط دانست و اظهار داشت: »ظرفیت های 
گســترده موجــود در زمینه هــای نفت و 
انــرژی، ترانزیــت، کشــاورزی، تجارت و 
سرمایه گذاری بستر بســیار مناسبی برای 
تعمیق و توســعه روابط اقتصــادی بین دو 
کشــور است.«شــیء جین پینگ هم در 
ایــن دیــدار از مواضع مســتقل جمهوری 
اســلامی ایران در موضوعــات بین المللی 
تقدیر کــرد و گفت: »روابط ایــران و چین 
روابطی راهبردی اســت و فارغ از هر تحول 

بین المللی توسعه خواهد یافت.«
وی با اشــاره به نقــش مهم ایــران در امور 
منطقــه ای و بین المللــی گفــت: »چین 
از عضویــت جمهوری اســلامی ایــران در 

سازمان بریکس حمایت می کند.«
در این دیــدار بود که شــیء جین پینگ به 
صورت رسمی از رئیسی برای سفر به چین 
دعوت کرد.اظهــار نظر پیرامــون چین و 
روابط ایران با آن در ایــن زمان به این موارد 
محدود نشــد و رئیس جمهور کشــورمان 
۱۳ مهــر ۱۴۰۱ در حاشــیه شــرکت در 
هفتاد و هفتمین نشســت مجمع عمومی 
ســازمان ملل متحد در نیویورک گفتگویی 
با شــبکه ملی تلویزیون چین )CCTV ( و 
 )CGTN( شــبکه جهانی تلویزیون چین
داشــت و در این گفتگو در رابطه با اهمیت 
عضویت ایران در سازمان شــانگهای بیان 
کرد: »عضویت رســمی ایران در ســازمان 
شــانگهای فرصت متقابلی برای جمهوری 
اسلامی ایران و سازمان شــانگهای است. با 
وجود عضویت کشــورهایی همچون چین، 
روسیه، هند و کشــورهای آسیای مرکزی 
می توان گفت امروز بخــش قابل توجهی از 
اقتصاد و ثروت جهان مربوط به کشورهای 
عضو شــانگهای اســت. به نظرم حضور در 
سازمان همکاری شــانگهای زمینه خوبی 
برای ارتباط میان ایران و ســایر کشورهای 
عضو اســت و حتماً از این ظرفیت در جهت 

تقویت و رشــد اقتصادی ایران و ســازمان 
شانگهای استفاده خواهد شــد. من از همه 
کشــورهای عضو به ویژه چیــن که زمینه 
عضویــت دائمی ایــران را فراهــم کردند، 
تشکر می کنم.«وی در بخش دیگری تاکید 
کرد: »ما فکر می کنیم عصــر جدید، عصر 
چندجانبه گرایی و تشــکیل مجموعه های 
مولد قدرت جدید اســت. همکاری ایران و 
چین می تواند قدرت جدیــدی را رقم بزند، 
به نظر من این همــکاری می تواند در جهت 

نفی یکجانبه گرایی در دنیا باشد.«
رئیســی اضافــه کــرد: »روابط ایــران با 
کشــورهای منطقه از جمله چین می تواند 
بســیاری از تهدیدها و تحریم هــا را خنثی 
کنــد. تــا دیــروز آمریکایی هــا تحمیل 
مقاصد خــود به دیگر کشــورها را از طریق 
لشکرکشــی نظامی دنبــال می کردند اما 
امروز تحریم حربه ای برای تهدید کشورها 
و دولت ها اســت. امروز همان لشکرکشــی 
نظامی به تحریم تبدیل شــده اســت. در 
واقع تحریم جنگی علیه ملت ها اســت، اما 
ارتباط کشــورهای تحریم شــده می تواند 
تحریم های آمریکایی را خنثی کند. ارتباط 
ایران، چین و روســیه و کشورهای دیگر که 
در حال تحریم از ســوی آمریکا هســتند، 
می تواند باعث خنثی سازی تحریم ها شود. 
ما یقین داریــم که با اراده اســتوار و تعامل 
بــا دوســتانمان در منطقه ماننــد چین و 
کشورهای آســیای مرکزی این تحریم ها را 

کاملًا خنثی کنیم.«

رئیسی: در دوران شیء جین پینگ 
در روابط ایران و چین یک نقطه عطفی 

ایجاد شده است
رئیس جمهور کشــورمان در ایــن گفتگو 
در رابطه با دیدارش با شــی جین پینگ در 
سمرقند و چندین بار گفتگوی تلفنی شأن 
و نظر خود در رابطه بــا رئیس جمهور چین 
گفت: »فکر می کنم کشــور دوست ما چین 
در دوران مدیریت آقای شــیء جین پینگ 
گام هــای بلندی در جهت رشــد اقتصادی 
برداشته اســت و همچنین تدابیر ایشان در 
روابط بین کشــورهای منطقه زمینه خوبی 
ایجاد کرده اســت. در زمینه ارتقای روابط 
ایران و چین نیز در دوره مدیریت ایشــان و 
با ملاقاتی که با رئیس جمهور چین داشتیم 
زمینه همکاری های بهتــری فراهم و یک 

نقطه عطفی ایجاد شده است.«
وی ادامه داد: »امروز با به حاشیه رانده شدن 
ویروس کرونا و رفــع محدودیتی که ایجاد 
شــده بود، زمینه ســفر به چین به منظور 
تحکیم روابط دو کشــور آماده شده است. 
من هم از ایشان برای ســفر به تهران دعوت 
کردم که قرار شــد پس از سفر بنده به پکن، 
سفر ایشــان به تهران هم انجام شود. توافق 
کردیم که ســطح روابط اقتصادی و تجاری 

میان دو کشور ارتقا پیدا کند.«
رئیسی در رابطه با انتظارش از رابطه چین و 
ایران پس از برگزاری بیستمین کنگره ملی 
حزب کمونیســت چین گفت: »در دیدار با 
آقای شــیء جین پینگ گفتم امیدوارم که 
در این نشســت مهــم تصمیماتی در جهت 
ارتقای چین و نیز توسعه روابط تهران - پکن 
گرفته شود. امروز ارتباطات ما با کشور چین 
یک ارتباطات معمولی مثل ســایر کشورها 
نیست. ارتباط ما با این کشور ارتباطی بسیار 
قدیمی و راهبردی است. ما برنامه همکاری 
جامع ۲۵ ساله را با چین امضا کردیم. ممکن 
اســت برخی از این برنامه ناراحت شوند، اما 
اشــکالی ندارد، چرا که ما مصمم هســتیم 
برنامه جامع همــکاری بین ایــران و چین 
با جدیت اجرایی شــود. در دیــداری که در 
حاشیه نشست شــانگهای در ســمرقند با 
یکدیگر داشــتیم نیز تاکیــد کردیم که این 

برنامه باید به سرعت اجرایی شود.«
۹ مهر ماه ۱۴۰۱ و به بهانه فرارســیدن روز 
ملی جمهوری خلق چین بار دیگر رئیســی 
با صــدور پیامی بــه رئیس جمهــور چین 
خاطرنشان کرد: »ایران و چین به عنوان دو 

کشــور مخالف یکجانبه گرایی، زمینه های 
فراوانی برای گسترش همه جانبه مناسبات 
دارند و بی تردیــد اراده جدی دو طرف برای 
اجرای مشارکت جامع راهبردی، چشم انداز 
روشنی برای تحقق منافع مشترک دو کشور 
ترسیم می کند. جهان کنونی با چالش هایی 
روبروســت که بــرای فائق آمدن بــر آنها 
ضــرورت دارد همکاری های کشــورهای 
مســتقل افزایــش یابــد و راهکارهایــی 
جهان شــمول برای تأمین منافع مشترک 

بشری اندیشیده شود.«
وی در ادامــه تاکیــد کــرد: »جمهــوری 
اسلامی ایران از ابتکارات »توسعه جهانی« 
و »امنیــت جهانی« رئیــس جمهور چین 
پشتیبانی کرده و از آنها به عنوان ایده هایی 
که مبتنی بر منافع جمعی ملت ها و معطوف 
به بهبود رفاه و تقویــت صلح و ثبات جهانی 
اســتقبال می کند. بی تردیــد اراده جدی 
دو طــرف برای اجــرای مشــارکت جامع 
راهبردی، چشــم انداز روشنی برای تحکیم 
پیوندها و تحقق اهداف و منافع مشــترک 
دو کشور ترسیم می کند.«پس از آغاز دوره 
جدید شــیء جین پینگ به عنوان ریاست 
جمهوری چین، رئیســی در پیام تبریکی، 
تصریح کرد: »تحقق اهداف مشارکت جامع 
راهبردی ایران و چین، الگویی از گسترش 
همه جانبه روابط بر مبنــای منافع و احترام 
متقابل ارائه می کند و همکاری در چارچوب 
نهادها و ســازمان های چندجانبه، علاوه بر 
تأمین منافع دو کشــور، به صیانت از ثبات و 

صلح بین المللی کمک می نماید.«

اهم تأکیدات رئیسی در تعامل با چین:
۱- توســعه و تحکیــم روابــط راهبردی و 
ارتقای سطح همکاری ها و گسترش روابط 

ایران با چین
۲- فراهــم آوردن زمینه هــای تحقــق 
چندجانبه گرایی حقیقی از طریق همراهی 

و همکاری های برد- برد ایران و چین
۳- ملاقاتی با رئیس جمهور چین داشتیم، 
در دوره مدیریت ایشــان در زمینه ارتقای 
روابط ایران و چین یــک نقطه عطفی ایجاد 

شده است
۴- امنیت آفرینی برای منطقه در راســتای 
تقویــت روابط ایــران و چین در شــرایط 

بحرانی کنونی جهان
۵- سیاســت چین واحد، سیاست قطعی و 

اصولی جمهوری اسلامی ایران است
۶- رویکــرد جمهــوری اســلامی ایــران 
می توانــد الگویی بــرای تقویــت اعتماد 

سیاسی و توسعه اقتصادی منطقه باشد
۷- توافق بر راهکارهای توسعه و تسریع در 
روند اجرایی شــدن برنامه همکاری جامع 

۲۵ ساله
۸- ارتباط ایران، چین و روسیه و کشورهای 
دیگر که در حــال تحریم از ســوی آمریکا 
هســتند، می توانــد باعث خنثی ســازی 

تحریم ها شود
۹- همکاری ایران و چیــن می تواند قدرت 

جدیدی را رقم بزند
۱۰- روابط ایــران با کشــورهای منطقه از 
جمله چین می تواند بســیاری از تهدیدها و 

تحریم ها را خنثی کند
۱۱- ارتباطات ایران با چین یک ارتباطات 

معمولی مثل سایر کشورها نیست
۱۲- مصمم هستیم برنامه جامع همکاری 

بین ایران و چین با جدیت اجرایی شود
۱۳- پشــتیبانی ایــران از ابتکارات »توســعه 
جهانی« و »امنیت جهانی« رئیس جمهور چین

۱۴- تحقــق اهــداف مشــارکت جامــع 
راهبردی ایران و چین بــه صیانت از ثبات و 

صلح بین المللی کمک می کند
۱۵- گلایــه از برخی مواضع شــیء جین 
پینگ در ســفر به عربســتان ســعودی و 
مطالبه جدی برای جبران مواضع بیان شده

آذر ماه ۱۴۰۱ حاشــیه ای قابــل توجه در 
راستای سفر شیء جین پینگ به عربستان 
سعودی علیه ایران رقم خورد که گلایه ها و 

انتقادات بسیاری را به همراه داشت.
در بیانیه مذکور دو طرف چینی و سعودی از 
ایران خواســتند با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همکاری کند و به معاهده منع اشاعه 
ســلاح های هســته ای پایبند باشــد. آنها 
در بخش دیگری از بیانیه خــود بر اهمیت 
احترام ایــران به اصول حســن همجواری 
و عدم دخالت این کشــور در امــور داخلی 

کشورها تاکید کردند.
۲۲ آذر مــاه اولین موضع گیری رســمی 
رئیســی از همتای چینی خــود در دیدار با 
نخست وزیر این کشــور در ۲۲ آذر ۱۴۰۱ 
مطرح شــد. رئیس جمهور در این دیدار با 
بیان اینکه روابط جمهوری اســلامی ایران 
و چین از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی 
همواره در حال گسترش بوده است، گفت: 
»برخی مواضع مطرح شــده در سفر اخیر 
رئیــس جمهور چیــن به منطقــه موجب 
ناخرســندی و گلایه مندی ملــت و دولت 
ایران شــده و مطالبه جدی ایــران جبران 

مواضع بیان شده است.«
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تامین امنیت غذایی در هند با توسعه کشت دیم
مهدی اکبری  توســعه کشت دیم از سیاســت های اصلی دولت هند 
جهت تأمین غذای جمعیت آن کشور اســت. کشت دیم در هند به سه 
اصل بســتگی دارد: حفظ بارش باران در زمین، انتخاب روش هایی که 
بتوانند رطوبت خــاک را برای جلوگیری از تبخیر یــا تعرق حفظ کند 
و استفاده از محصولات مقاوم به خشکی. توســعه کشت دیم وضعیت 
اقتصادی کشــاورزان را بهبود بخشــیده و به کاهش فقر در هند کمک 

شایانی کرده است. 
همچنین فعال ســازی ظرفیت های اراضی دیم میزان تولید حبوبات، 
روغن زیتون، پنبه و علوفه بــرای دام را افزایش داده و به خودکفایی در 
این بخش ها کمک کرده اســت. همین امر رشــد اقتصادی بسیاری از 
مناطق هند را به کشاورزی وابسته نموده و از گرسنگی و سوءتغذیه در 

بسیاری از مناطق فقیر ممانعت کرده است.
کشــور هند از نظر ارزش تولید محصولات کشــاورزی دیم، رتبه اول 
دنیا را به خود اختصاص داده اســت. بر اســاس آمار و اطلاعات وزارت 
کشــاورزی هند، ۱۴۳ میلیون هکتار زمین کشت شــده در این کشور 
وجود دارد که حدود ۹۷ میلیون هکتار آن )۶۸ درصد( کشت دیم است 
که ۴۰ درصد از جمعیت انســانی و ۶۰ درصد از جمعیت دامی کشور را 

پشتیبانی می کند.
بر اســاس گزارش ها، ۴۰ درصد مــواد غذایی موردنیــاز جمعیت 
هند از طریق کشــت دیم تأمین می شــود که این امر نقش مهمی 
در امنیت غذایی هند داشــته و خواهد داشــت. در هند تقریباً ۸۰ 
درصد ذرت، ۹۰ درصد باجــرا )ارزن مرواریدی( حدود ۹۵ درصد 
حبوبات و ۷۵ درصد دانه های روغنی از کشــاورزی دیم به دســت 

می آید.
 همچنین مناطق دیم در این کشــور جمعیت بسیار زیادی از دام ها 
را تحت پوشــش خود قرار داده اســت؛ به طوری کــه دیمزارها، ۶۴ 
درصد جمعیت گاو این کشــور، ۷۴ درصد گوســفند و ۷۸ درصد بز 
را پشــتیبانی می کند که برای امنیت غذایی هند اهمیت بســیاری 
دارد. دوسوم غذای جمعیت دامی هند وابسته به مناطق دیم هست. 
حدود ۱۵ میلیــون هکتار از این دیم زارها در مناطق گرم و خشــک 
قرار دارد کــه کمتــر از ۵۰۰ میلی متر بارندگــی دارد، ۱۵ میلیون 
هکتار دیگر در منطقــه ای با بارندگی بین ۵۰۰ تــا ۷۵۰ میلی متر، 
۴۲ میلیون هکتار در مناطق با بارندگی بین ۷۵۰ تا ۱۱۵۰ میلی متر 
و ۲۵ میلیون هکتار باقی مانده بیــش از ۱۱۵۰ میلی متر بارندگی در 

سال دارد.
همچنین بهره وری محصــولات زراعی دیم بین ســال های ۱۹۵۱ تا 
ســال های اخیر عمدتاً به دلیل پذیرش فناوری های کشاورزی بهبود 
یافته که این امر باعــث افزایش ۶۵ درصدی بهــره وری غلات با وجود 

کاهش سطح زیرکشت آن ها شده است.
مطالعات نشان می دهد، کشــت دیم با مدیریت بهینه آب وخاک برای 
تأمین امنیت غذایی جمعیت رو به رشــد هند، از سیاســت های مهم 
دولت ها در این کشــور اســت. هند به گونه ای برنامه ریزی کرده که از 
آب باران به درســتی اســتفاده کند و به جای هدررفت این آب آن برای 
شکوفایی اقتصاد، توســعه پایدار و افزایش محصولات کشاورزی برای 

تأمین پایدار امنیت غذایی مردم خود استفاده کند.

وزیر اقتصاد:
بخشودگی جرایم وام بانک های تحت مدیریت 

دولت از اول اسفند اجرایی می شود
 وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفت: بخشــودگی جرایــم وام ها در 

بانک های تحت مدیریت دولت، از اول اسفندماه اجرایی می شود.

»سید احسان خاندوزی« درباره بخشودگی جرایم بانکی به مناسبت 
دهه مبارک فجــر توضیــح داد: بر اســاس توافق با مدیــران عامل 
بانک های دولتی و بانک های تحت مدیریــت وزارت اقتصاد، هر آنچه 
به عنوان اصل بعلاوه نرخ سود اســت، باید پرداخت شود؛ اما آن جزء 
ســومی که به عنوان جرایم بانکی در نظر گرفته می شــود، مشمول 

بخشودگی می شود.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: هر بانک دولتی در این زمینه همکاری نکند، به 
بازرسی وزارت اقتصاد یا معاونت بانک و بیمه وزارت اقتصاد اطلاع داده 

می شود تا برخورد لازم صورت گیرد.
خاندوزی گفــت: این مصوبــه، ابلاغیه هیات مدیریت بانک هاســت، 
بنابراین بانک های دولتی و تحت مدیریت وزارت اقتصاد موظف هستند 
این کار را انجام دهند و بانک ها اعلام کردند این بخشنامه پس از ابلاغ، 

از اول اسفند در تمام استان ها و در تمام شعب اجرا می شود.
 ۱۹ بهمن ماه سید احسان خاندوزی از توافق با مدیران عامل بانک های 
دولتی و بانک های تحت مدیریت ایــن وزارتخانه برای اجرای طرحی با 
هدف وصول مطالبات غیرجاری و همچنین مســاعدت با افرادی که به 
علت مشــکلات اقتصادی امکان بازپرداخت به موقع تسهیلات خود را 

نداشته اند، خبر داد.

و ۲۰۶ متوقف می شود تولید پژ
در راســتای سیاســت گروه صنعتی ایــران خودرو مبنی بر توســعه 
محصولات و عرضه محصــولات جدید و به روز، خــودروی پژو ۲۰۶ از 

مدار تولید خارج  می شود.
به نقل از ایکوپــرس، باتوجه به راهبرد گروه صنعتــی ایران خودرو در 
طرح تحول کیفیت محصولات که از بهمن ماه ســال گذشــته تدوین 
شده و در حال اجراســت و در راســتای عمل به فرامین هشت ماده ای 
رییس جمهور، توقــف تولید محصولات قدیمــی و جایگزینی آن ها با 
خودروهای به روز و جدید در دســتور کار این خودروســاز قرار دارد تا 

رضایتمندی مشتریان افزایش یابد.
بر همین اساس، در سال جاری دو خودروی ســمند و پژو ۴۰۵ از خط 
تولید خارج شــد و این بار محصول پژو ۲۰۶ در آستانه توقف تولید قرار 

دارد.
به این ترتیب، این محصــول که در زمره محصولات پــر طرفدار ایران 
خودرو قرار دارد، در اســفندماه امســال و پس از تحقــق تعهدات به 

مشتریان از خط تولید خارج می شود.
بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، دو خودروی پژو ۲۰۷ مجهز 
به موتور TU۳ و محصول پروژه TF۲۱ که در سال آینده به تولید انبوه 

می رسند، جایگزین ۲۰۶ خواهند شد.
گفتنی است، گروه صنعتی ایران خودرو در راستای اجرای طرح تحول 
کیفیت محصولات، در ســال جاری در بخش ســواری از دو محصول 
جدید رونمایی کرده که طبق برنامه در سال آینده به مرحله تولید انبوه 
خواهند رســید و همچنین محصولات فعلی را توسعه و بهبود بخشیده 

است.

دیدگاه

بازار

 یــک شــرکت دانش بنیــان ایرانــی تولیدکننــده 
و  الکترونیــک خــودرو  مدیریــت  سیســتم های 
سیستم های ایمنی خودرو موفق به عقد قرارداد تولید 
ECU )کامپیوتر خــودرو( و سنســورهای مرتبط با 

ECU به ارزش ۲۵۰ میلیون روبل شد.
»کرامت ســهراب نیا« مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
یــاد شــده افــزود: در جریان برگــزاری نمایشــگاه 
شــهریورماه  در  مســکو   »۲۰۲۲ »اتومبیلیتــی 
امســال موفق به امضای قرارداد همکاری مشــترک 
)جوینت ونچر( با یکی از قطعه ســازان بزرگ روســیه 
 ECU شــدیم.وی، تخصص شــرکت خــود را تولید
)کامپیوتر خودرو(، ایموبلایزر و سنســورهای مرتبط 
با ECU مثل سنســور اکسیژن، سنســور دور موتور و 
غیره برشــمرد و گفت: در جریان حضور در نمایشگاه 
 ECU یاد شــده، روس ها درخواســت تولید مشترک

در خاک این کشور و با اســتفاده از امکانات 
موجود را ارائه دادند.ســهراب نیا یادآور شد:  
پس از تحریم های روسیه از سوی غرب، این 
کشــور در تامین قطعات نیمــه هادی دچار 
مشکل شده اســت و با مطالعات انجام شده 
از سوی ما، مشخص شــد این شرکت روسی 
زیرســاخت های خوبی در اختیــار دارد که 

می توانیم توانمندی های خود را با یکدیگر به اشتراک 
بگذاریم.وی خاطرنشــان کرد: با گذشت چند ماه از آن 
تفاهم نامه و رفت و آمدهای مسوولان دو طرف، موفق 
به انعقاد قرارداد همکاری با این شــرکت شــدیم، در 
ضمن در ادامه همکاری ها و جهت گســترش بازاریابی 
و فروش این شرکت در روسیه مقرر شــد هفته آینده 
مسوولان یکی از شرکت های دانش بنیان زیرمجموعه 
دانشگاه »ســینرژی« مسکو ســفری به ایران داشته 

باشــند و کار مشــترک در زمینــه ســایر 
محصــولات خودرویی از جمله کیســه هوا 
)ایربگ( آغاز شــود و نمایندگی شرکت مان 
را در روســیه تاســیس کنیم.ســهراب نیا 
بیان داشت: مقرر شده در ابتدای کار، بخشی 
از محصولات در ایران ساخته شده و بخشی 
دیگر نیــز در روســیه تولید شــود و امکان 
توســعه قرارداد در آینده برای سیســتم های ایربگ 
)کیســه هوا( خودرو نیز وجــود دارد.مدیرعامل این 
شــرکت دانش بنیان ایرانی تولیدکننده سیستم های 
مدیریت الکترونیــک خودرو و سیســتم های ایمنی 
خودرو تصریح کــرد:  یکی از مهمترین مشــکلات، باز 
کردن حســاب بانکی در روســیه بود که سختگیری 
زیادی در این زمینه وجود داشــت، اما بالاخره پس از 
دو ماه و نیم تــلاش موفق به انجام آن شــدیم و پیش 

پرداخت قرارداد را دریافت کردیم.وی، چین و ترکیه را 
دو رقیب بزرگ قطعه سازان ایرانی در روسیه برشمرد 
که با وجود همه محدودیت های بین المللی و تحریم ها، 
برای توســعه مراودات با روس ها باید جــدی گرفته 
شوند. مســکو پایتخت روســیه با برگزاری نمایشگاه 
اتومبیلیتی ۲۰۲۲ از ۳۱ مرداد تا ســوم شــهریورماه 
۱۴۰۱ )برابــر بــا ۲۲ تــا ۲۵ اوت ۲۰۲۲( میزبــان 
خودروسازان، قطعه سازان و صنعتگرانی از کشورهای 
روســیه، ایران، ترکیه، چین و برخی دیگر از کشورها 
بود.این نمایشگاه با حضور سفیر ایران در روسیه، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت کشــورمان و معاون نخســت 
وزیر روسیه افتتاح شد که در محل نمایشگاه های بین 
المللی مســکو )Expo Center( با حضور حدود ۶۰۰ 
شرکت از ۱۸ کشور از جمله چین و ترکیه و در ۳۰ هزار 

متر مربع فضای نمایشگاهی برگزار شد.

رئیس اتــاق بازرگانی تهــران گفت: تجــارت آزاد با 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا فرصتی برای خنثی سازی 

تحریم ها ایجاد کرده است.
 مســعود خوانســاری در نشست دیپلماســی ایران و 
اوراسیا در حوزه کشاورزی و صنایع غذایی با بیان اینکه 

منطقه اوراسیا ویژگی های منحصر به فرد خاص خود 
را دارد و نقطه اتصال آســیا به اروپا به حساب می آید، 
اظهار کرد: تجارت ایران با اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
در ســال ۲۰۲۲ بیش از ۵ میلیارد دلار بوده که رشــد 
قابل توجهی داشــته و امیدواریم که این روند کماکان 

افزایش یابد.
رئیس اتــاق بازرگانی تهــران به تجــارت آزاد ایران و 
اوراســیا اشــاره کرد و افزود: تجارت آزاد بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا فرصتی برای خنثی سازی تحریم ها 

ایجاد کرده است.

وی گفــت: در بخشــهای حمــل و نقل انتقــال پول 
تعیین مقررات یکپارچه در اســتانداردهای مشترک 
قرنطینه ای و ضوابط اســتاندارد مشــترک کشورها از 
جمله موارد مــورد تقاضای بخش خصوصــی ایران با 

عضویت در این اتحادیه است.

تجارت

مونا رمضان پور  ایــن روزها بلیت هواپیما 
در برخی از مســیرها مانند تهران- مشهد، 
تهران- شیراز و ...به سختی پیدا می شود. در 
این مورد شــائبه هایی مبنی بر عدم فروش 
بلیت به دلیل افزایش قیمت بلیت ها مطرح 

است.
جنجال بر ســر موضــوع افزایــش قیمت 
بلیت هواپیمــا به نتیجه نرســید؛ از طرفی 
ایرلاین ها اصرار دارند کــه به دلیل افزایش 
هزینه های موجود در یک ســال گذشــته، 
ناچار بــه افزایــش قیمت بلیــت هواپیما 
هستند، از طرفی در مقابل دو دیدگاه وجود 
دارد، از سویی سازمان هواپیمایی کشوری 
که اگرچه با افزایش نرخ بلیت موافق اســت 
اما این کار را ملــزم به ابلاغ ســتاد تنظیم 
بازار می داند و از سوی دیگر برخی از جمله 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی که با 
گران شــدن بلیت از اســاس ابراز مخالفت 

کرده اند.
در این میان اما موضــوع دیگری که منجر 
به ایجاد سوال شــده، کمبود بلیت هواپیما 
در برخی از مسیرهاست. در حالی که بلیت 
هواپیما برای سفرهای نوروزی در وب سایت 
شرکت های هواپیمایی برای فروش گذاشته 
شــده، اما برای برخی تاریخ هــا نمی توان 
بلیتی پیدا کرد. این موضوع این شــائبه را 
ایجاد کرده که ایرلاین هــا به عمد و با هدف 
فشار به ســازمان هواپیمایی و ستاد تنظیم 

بازار، از فروش بلیت خودداری می کنند.

تقاضا پروازی بیشتر از قبل شده است
حســن خوشــخو، معاون هوانوردی و امور 
بین الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری 
درخصــوص کمبود بلیت برخی مســیرها 
گفت: کمبود بلیت به دلیــل افزایش تقاضا 
در برخی مسیرها بوده است و ناوگان هوایی 
کشــور پاســخگو نیاز متقاضیان نیست با 
جمعیت ۹۰ میلیونی در قــرن ۲۱ که همه 
به دنبال سفر راحت هستند و نیاز به هواپیما 
بیشــتر حس می شــود نمی توان با وجود 

کمبودها به متقاضیان پاسخ داده شود.
وی در ادامه در خصوص اینکه مسیر تهران 

به مشــهد یا تهران به شــیراز و … هواپیما 
تا فروردیــن ماه وجود نــدارد گفت: صدور 
مجوزها است در هفته های گذشته پروازها 
با همان تعداد قبلی انجام شده است به طور 
مثال در ۲۳ بهمن ماه اگر ۵۰ سفر به مشهد 
انجام شده در روزهای قبل و بعد هم همین 
تعداد بوده اســت و کمتر نشــده بنابراین 
نمی توان گفــت که کمبود بلیــت به دلیل 

افزایش قیمت ها باشد.
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی کشــوری در ادامه افــزود: باید 
شــفاف صحبت کــرد و عرضه کــم برای 
افزایش قیمت بلیت نیســت و هیچ شرکتی 
حاضر نیســت که ضرر کنــد بنابراین هیچ 
پروازی بــه دلیل افزایش قیمت کنســل یا 
لغو نشده است.حسن خوشخو درخصوص 
افزایش قیمت بلیت گفت: طبق مصوبه ای 
که دولت داشته قیمت ها در شورای رقابت 
تنظیم گرفته و ابلاغ می شود افزایش قیمت 
مطالبه ای است که شرکت های هواپیمایی 
دارند اما تا وقتی ابلاغ نشــود هیچ افزایشی 

صورت نخواهد گرفت

محدودیت ها به دلیل افزایش
 تقاضا است

حســام قربانعلــی، روابط عمومــی ایران 
ایرلاین درخصوص کمبود بلیت هواپیما به 
خبرنگار مهر گفت: تعداد پروازهای داخلی 
محدود اســت و به طور مثال برای مشهد در 
روز سه پرواز انجام می شود با توجه به اینکه 
ماه رجب و شــعبان اســت و متقاضی زیاد 

کمبود بلیت کاملًا طبیعی می باشد.

وی در ادامه بیان کرد: اینکــه نبود پروازها 
برای افزایش قیمت بلیت باشد اشتباه است 
و این کار را فقط چارترهــا انجام می دهند و 
ایرلاین ها که مســتقیم می فروشند چنین 
کاری را نخواهنــد کــرد با توجه بــه اینکه 
فروش از طریق ســامانه های دولتی نظارت 
می شــود در حال حاضر برای مســیرهایی 
مانند خوی، دشــت مغان و.. پرواز است اما 
برای بندرعباس، چابهار، مشــهد و.. بلیت 
وجود ندارد این هم به خاطــر حجم بالای 
تقاضا اســت با توجه به اینکه پرواز اســتند 
بایی وجود نــدارد و همــه پروازها صورت 

می گیرد.روابــط عمومــی ایــران ایرلاین 
درخصوص افزایش قیمت بلیت هواپیمایی 
گفــت: افزایش قیمــت بلیت ها به شــرط 
تخصیص هواپیما و تقویــت ناوگان هوایی 

میسر خواهد شد.

افزایش بلیت غیر قانونی است
میراکبر رضوی، مدیــرکل روابط عمومی 
سازمان هواپیمایی کشــوری درخصوص 
کمبــود بلیت پروازهــا گفت: بــا توجه به 
اینکه تعطیلات وجــود دارد مردم به دنبال 
بلیت هســتند نــه تنها بلیــت هواپیمایی 
بلکه بلیت های راه آهــن و اتوبوس و… هم 
محدود اســت و تقاضا در این مــدت زیاد 
است و می توان گفت ۹۰ درصد متقاضیان 
ناراضی هستند با توجه به اینکه ناوگان های 

فعال هرروز در حال انجام هستند.
وی در ادامــه بیان کرد: به طور مثال شــب 
میلاد امــام رضا )ع( حــدود ۲۰۰ هزار نفر 
متقاضی وجود دارد و فقــط ۱۰۰ هزار نفر 
می توانند بلیت تهیه کنند و ما شرمنده ۹۸ 
درصد مردم می شویم و این ربطی به افزایش 

قیمت بلیت ندارد چرا کــه پروازها محدود 
است و تقاضا بالا بنابراین اینکه بگویم برای 

افزایش قیمت بلیت است اشتباه می باشد.
مدیرکل روابط عمومی سازمان هواپیمایی 
کشــوری درخصوص افزایش قیمت بلیت 
ناوگان هوایی گفت: بررســی ها انجام شده 
است اما تا زمانی که به سازمان ها ابلاغ نشود 

افزایش بلیت غیر قانونی است.

افزایش قیمتی وجود ندارد
با وجود این مقصود اســعدی سامانی -دبیر 
انجمن شــرکت های هواپیمایی- با تکذیب 
عدم فروش بلیت در بازار در واکنش به اقدام 
ســتاد تنظیم بازار )عدم موافقت با افزایش 
قیمت بلیت( تاکید کرد: امکان عدم فروش 
و عرضه بلیــت هواپیما وجود نــدارد و این 
اقدام به ضرر خود شــرکت های هواپیمایی 
است و ســود شــرکت ها بابت فروش بلیت 

است.
محمــد محمدی بخش -رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشــوری- نیز دربــاره کاهش 
عمدی پروازهــا از ســوی ایرلاین ها برای 
اعمال فشــار جهت افزایش قیمت، گفت: 
کاهش عمدی پروازها از ســوی ایرلاین ها 
واقعیــت نــدارد چون ایــن کار بــه زیان 
آنهاست. با وجود این به دلیل فصل زمستان 
مقداری از پروازهــای داخلی کاهش یافته 

است.
از شــواهد امر پیداســت که شــرکت های 
هواپیمایی همیشــه ناراضی کــه با وجود 
آزادســازی قیمت بلیت هواپیما در آذرماه 
۹۴ همچنان از یارانه هــای دولتی از جمله 
ســوخت تقریباً رایگان استفاده می کنند به 
بهانه کمبود نقدینگی در حــال زمین گیر 
کردن هواپیماهای خود برای فشــار جهت 
اعمــال افزایــش قیمت هســتند. کمبود 
بلیت ها بیشتر از قبل در این مدت به چشم 
خورده اســت اینکه مســئولین دلیل این 
کمبودها را تقاضــا می دانند نیم توان بحثی 
مطرح کرد اما شــاید ایــن کمبودها دلیلی 
برای افزایش قیمت بلیت هواپیما باشد که 

مسؤولین آن را رد کرده اند.

وس ها منعقد شد وبلی شرکت دانش بنیان ایرانی با ر قرارداد ۲۵۰ میلیون ر

تجارت آزاد با اوراسیا فرصتی برای خنثی سازی تحریم هاست

مدیرعامل سازمان حسابرسی:

میزان اموال مازاد دولت مشخص نیست

خریدار  مدیرعامل ســازمان حسابرسی 
ضمن بیان اینکــه آماری در مــورد اموال 
مازاد دولت وجود نــدارد در مورد وضعیت 
صندوق های بازنشستگی اعلام کرد که این 

صندوق ها ناترازی دارند.
قدرت الله اســماعیلی در نخستین نشست 
خبری خود بــا اشــاره به اینکه ســازمان 
حسابرســی با ۱۱۱۲ نفر نیرو حسابرســی 
۷۵۰ شــرکت را انجام داده است، گفت: در 
۹ ماهه ســال جاری ۱۶۷۱ فقــره گزارش 
توسط سازمان حسابرسی به مراجع ذیربط 
اعلام شده اســت که از این میان ۵۲ درصد 
گزارش هــا دارای اظهار نظــر، ۴۸ درصد 

دارای اظهارنظــر مشــروط و دو درصد نیز 
عدم اظهار نظر و مردود بودند.

وی ادامه داد: همچنیــن ۵۴۲۶ مورد عدم 
رعایــت قوانین و مقــررات در شــرکت ها 
گزارش شده و ۹۱ شــرکت طی سال جاری 
به مراجع قضایی معرفی شــده اند که بعضا 
شرکت های مادرتخصصی و بانک ها بوده اند. 
جرم این شرکت ها اکثرا عدم رعایت قوانین 
و مقررات بــوده و این عدم رعایــت قوانین 
مربوط به قانون پولشــویی اســت. البته در 
قانــون پولشــویی تکالیفی به شــرکت ها 
محول شده، اما بستر آن فراهم نشده است.
مدیرعامل سازمان حسابرســی با اشاره به 

حذف امضــای طلایی عنوان کــرد: حذف 
امضای طلایی تعیین صلاحیت حسابداران 
رسمی یکی از اقداماتی بوده که اخیرا انجام 
شــده است.اســماعیلی در ادامه در مورد 
وضعیت صندوق های بازنشســتگی توضیح 
داد: در این صندوق ها ناتــرازی وجود دارد 
که دولت در جهت رفــع آن ها اقدام و کمک 
کرده است ناترازی از بین برود.وی ادامه داد: 
بخشی از مطالبات صندوق ها از دولت است 
و برخی بانک هــا از صندوق ها مطالبه دارند 
که در این راســتا تفاهمی بیــن صندوق ها، 

بانک ها و دولت شکل گرفته است.
مدیرعامل سازمان حسابرســی در پاسخ به 
سوال دیگر ایسنا در مورد میزان بدهی دولت 
به بانک ها و دلیل اختلاف نظر بانک ها و دولت 
عنوان کرد: این بدهی ناشی از اختلاف روش 
محاسبه سود اســت. بانک ها ادعای دیگری 
دارند که مورد پذیرش دولت نیست. بانک ها 
باید در بستر قانون حرکت کنند. سود مرکب 
پذیرفته نیســت. یــک تفســیر متفاوتی از 
بخش نامه ها وجــود دارد که باید این موضوع 
برطرف شود.اســماعیلی در ادامه با تاکید بر 

اینکه سازمان حسابرسی به طرح مولدسازی 
ورود نکرده اســت، گفت: مــا اطلاعاتی در 
این زمینــه نداریــم. یکی از کارهــا تدوین 
اســتانداردهای حســابداری بخش عمومی 
بود که تاکنون در کشــور به طور کامل اجرا 
نشده که اگر اجرا شود شناسایی دارایی های 
دولت صورت می گیرد و ثبت خواهد شد.وی 
با تاکید بر اینکه ثبت و ضبطی از دارایی های 
دولــت وجود نــدارد گفت: آمارها از ســوی 
دســتگاه ها ثبت نمی شــود. دولت ها تغییر 
می کنند بــدون اینکه گزارشــی از عملکرد 
مالی خود در هنــگام آغاز و پایــان کار خود 
اعــلام کنند. دولت هــا هیچوقــت در مورد 
دارایی های خود صورت مالی منتشر نکردند.
مدیرعامل ســازمان حسابرسی با بیان اینکه 
در حســابداری نقــدی نمی تــوان تعهدات 
را شناســایی کــرد، در مورد اینکــه در علم 
حسابرسی به چه اموالی مازاد گفته می شود، 
توضیح داد: به اموالی کــه در فرایند ارائه کالا 
و خدمات در آینده به کار گرفته نشــود مازاد 
گفته می شود. تشــخیص هیات مولدسازی 
در این  مورد اشــتباه نخواهد بود زیرا سابقه 

املاک را بررســی می کنند.اســماعیلی در 
پاسخ به سوال ایســنا که میزان اموال مازاد 
سازمان حسابرســی چقدر است؟ گفت: ما 
اموال مازاد نداریم، کسری هم داریم. حتی 
مراســم تودیع معارفه در نمازخانه برگزار 
شد و صندلی هم کرایه کردیم.به گفته وی 
حسابرسی صداوســیما و بانک مرکزی بر 
عهده سازمان حسابرسی نیست.اسماعیلی 
در ادامه با تاکید بــر اینکه تغییر مدیرعامل 
سازمان حسابرســی به دلیل پرونده فولاد 
نبوده اســت، گفت: گزارش این شرکت هر 
سال به مجمع عمومی و سازمان های ذیربط 
ارائه می شــده و در بیانیه ای که شهریورماه 
منتشــر کردیم این موضوع به تفصیل شرح 
داده شــد. پرونده فــولاد در مرجع قضایی 
درحال بررسی است و دستگاه های نظارتی 
روی این پرونده تمرکــز کرده اند.وی ادامه 
داد: بیش از ۵۰ درصد عددی که مطرح شده 
بود مرتبط با فروش محصول مطابق ضوابط 
تعیین شده توســط وزارت صمت و بورس و 
بخشی از این عدد نیز ناشــی از عدم رعایت 

قوانین و مقررات بوده است.



رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

مدیران سازمان ثبت اسناد با مطالبه گری و جسارت در تکمیل حدنگاری گام بردارند

با گذشت بیش از 50 سال از تاسیس

ظرفیت گلزار بهشت زهرا)س( تا چند سال دیگر تکمیل می شود؟
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رئیس سازمان داوطلبان:
کمک های مردمی به زلزله زدگان خوی از مرز 

۱۳۶ میلیارد تومان گذشت
رئیس ســازمان داوطلبان جمعیت هــلال احمر گفــت: کمک های 

مردمی به زلزله زدگان خوی از مرز ۱۳۶ میلیارد تومان گذشت.
وحید سلیمی در تشریح جزئیات کمک های غیر نقدی به زلزله زدگان 
خوی گفت: در دو هفته اخیر ۲۴ هزار و ۳۲۵ تخته پتو، ۱۲۰ دســتگاه 
چادر امدادی تیــپ دو، ۱۵۰۰ عدد چادر مســافرتی، ۱۰ هزار و ۳۴۳ 
دســتگاه بخاری برقی، ۸۶ هزار و ۲۱۴ قوطی انواع کنسروجات، ۲ هزار 
بسته کفش و پوشاک، ۴۱ هزار و ۱۵۴ دســت انواع پوشاک، ۷۱۰ هزار 
قرص نان، ۷۹۰ قوطی شیر خشــک، ۱۲ هزار و ۶۷۸ بطری آب معدنی 
،۴ هزار و ۴۰۰ کیلوگرم آرد، ۳۷ هزار و ۲۰۵ بســته مواد غذایی، ۱۰۰ 
هزار عدد انواع اقلام خوراکی و ۲۸ هزار و ۴۶۶ بســته بهداشتی و مواد 
شــوینده به عنوان اقلام و کالاهای اهدایی عموم هموطنان عزیزمان، 
به انبار مشارکت های مردمی جمعیت هلال احمر در شهرستان خوی 

وارد شد.
وی در ادامه افــزود: طی این مدت ۴۸۰ هزار پــرس غذای گرم از محل 
کمک های مردمی، در سه وعده غذایی شبانه روز، در میان خانوارهای 

آسیب دیده از زلزله خوی توزیع شده است.
سلیمی ارزش نقدی برآورد شــده کمک های غیر نقدی مذکور را ۸۴۹ 

میلیارد و ۷۶۵ میلیون ریال اعلام کرد.
وی همچنین از اهدای ۴ هزار و ۳۱۹ تخته پتو، ۱۰ هزار و ۳۸۴ دستگاه 
بخاری برقی، ۱۰۰۰ عدد بســته غذایی، ۱۰۰۰ عدد کلاه پلار ،۲ هزار 
بسته بهداشتی و مواد شوینده و ۱۰۰۰ عدد سیم سیار ۳ متری از سوی 
خیرین و بنگاههای خصوصی به سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر 
برای اســتفاده زلزله زدگان شهرســتان خوی خبر داد و ارزش نقدی 

مجموع این اقلام را ۱۳۵ میلیارد و ۵۹۰ میلیون ریال عنوان کرد.
رئیس ســازمان داوطلبان در خصــوص میزان و نــوع کمک های بین 
المللی به هموطنان حادثه دیده خوی اظهار کرد: این کمک ها شــامل 
۳ هزار تخته پتو، ۳ هزار دســتگاه چادر امدادی تیپ دو، ۳ هزار بســته 
بهداشــتی و مواد شــوینده و ۴ هزار و ۵۰۰ عدد انواع زیرانداز به ارزش 

مجموع ۲۹۴ میلیارد و ۷۵۰ میلیون ریال بوده است.
ســلیمی همچنین درباره کمک های نقدی به خــوی توضیح داد: از ۹ 
بهمن ماه تا ســاعت ۸ صبح امروز، مبلغ ۸۶ میلیارد و ۳۷ میلیون ریال 
کمک های نقدی به شــماره حساب های رســمی جمعیت هلال احمر 
نزد بانک مرکزی در قالب پویش مهر تابان واریز شــده است.وی یادآور 
شــد: در مجموع طی دو هفته اخیر و به طور تقریبی مبلغ ۱۳۶ میلیارد 
و ۷۶۰ میلیون تومــان در قالب کمک های نقدی و غیرنقدی از ســوی 
آحاد مردم، خیرین، حامیان، بنگاه های خصوصی، اشــخاص حقوقی و 

نهادهای بین المللی به هموطنان زلزله زده خوی مساعدت شده است.

وی از همکاری شــرکت تیپاکس در ارائه خدمــات داوطلبانه و حمل 
رایگان اقلام ارســالی سازمان داوطلبان و مؤسســات خیریه همکار به 

مناطق زلزله زده خوی قدردانی کرد.
رئیس ســازمان داوطلبــان جمعیت هــلال احمر در پایــان بر تداوم 
کمک های نقدی مردم و خیرین برای رفــع نیازهای پایدار خانوارهای 

آسیب دیده زلزله خوی تاکید کرد.

افزایش ترک تحصیل دانش آموزان در پایه دهم
معاون وزارت آموزش و پرورش گفت: نرخ گذر تحصیلی دانش آموزان 
از پایه نهم به پایه دهم کاهش یافته اســت، البته برخی از دانش آموزان 
در آموزش غیرحضوری ظاهراً در کلاس درس حضور داشتند اما زمانی 

که آموزش حضوری شد به مدارس برنگشتند.

محمدمهدی کاظمی دربــاره ۹۶۰ هزار دانش آموز خارج از مدرســه 
اظهار کرد: ســامانه ای را با هدف شناســایی دانش آمــوزان بازمانده 
از تحصیل ایجاد کردیم که طی بخشــنامه ای بــه ادارات کل آموزش و 
پرورش استان ها ابلاغ شده اســت تا اســتان ها اطلاعات سامانه های 
مختلف در حوزه شناســایی دانش آموزان بازمانده از تحصیل را تجمیع 
کنند و اقدامات لازم برای جــذب و بازگرداندن ایــن دانش آموزان به 

محیط آموزشی انجام شود.

برخی دانش آموزان به مدارس برنگشتند
وی افزود: نــرخ گذر تحصیلی دانش آمــوزان از پایه نهم بــه پایه دهم 
کاهش یافته است البته برخی از دانش آموزان در آموزش غیرحضوری 
ظاهراً در کلاس درس حضور داشــتند اما زمانی که آموزش حضوری 

شد به مدارس برنگشتند.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پــرورش بیان کرد: آموزش 
مجازی و غیرحضوری مدارس در افزایش آمــار ترک تحصیل بی تأثیر 
نبوده است و اسفند سال گذشته اعلام شــد؛ اگر آموزش غیرحضوری 
ادامه یابد یکی از تبعات آن افزایش میزان ترک تحصیل دانش آموزان و 
دشوار شدن بازگشت به مدرســه، افت یادگیری و بالتبع کاهش انگیزه 
دانش  آموزان برای ادامه تحصیل خواهد بود.عضو شورای عالی آموزش 
و پرورش با اشــاره به اینکه بازماندگی از تحصیل دلایل مختلفی دارد 
از جمله مســائل اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی بیان کرد: بخش های 
مختلفی همچون وزارت کشــور، وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
ســازمان بهزیســتی، کمیته امداد، ســازمان ثبت احوال و نهادهای 
عمومی غیردولتی در شناسایی و جذب دانش آموزان نقش دارند و باید 

در این رابطه به آموزش و پرورش کمک کنند.

مشکلات فرهنگی، اقتصادی و ازدواج 3 عامل اصلی 
ترک تحصیل

کاظمی ادامه داد: مشــکلات فرهنگی و اقتصــادی و ازدواج از دلایل 
مهم در ترک تحصیل دانش آموزان اســت، همچنین عدم دسترسی به 
مدرســه در همان منطقه به دلیل محدودیت تعــداد دانش آموزان نیز 
تأثیرگذار است؛ البته مدارس شبانه روزی و روستامرکزی برای تسهیل 

دسترسی دانش آموزان مناطق محروم ایجاد شده است.

دیوار

رئیس ســازمان پژوهــش و برنامه ریزی آموزشــی 
توضیحاتی درباره موضوع تغییر کتب درسی ارائه داد.

 یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش روز نوزده بهمن 
ماه با اشاره به اختصاص بودجه قابل توجه برای اجرای 
ســند تحول بنیادین آموزش و پــرورش گفته بود که 
محتوای کتب درسی دانش آموزان برای سال آینده با 

تغییرات جدی همراه خواهد بود.
به دنبال این اظهار نظر بر آن شدیم تا از میزان تغییرات 

اعمال شده در کتب درسی مطلع شویم.
حجت الاســلام علی لطیفی رئیس سازمان پژوهش 

و برنامه ریــزی آموزشــی در گفت وگــو با 
خبرنــگار مهر با تأیید ایــن مطلب که کتب 
درسی با تغییراتی چاپ خواهند شد؛ گفت: 
کتاب ها به تدریج در حــال طراحی و آماده 
سازی است محورها و اولویت هایی را در نظر 
گرفتیم و هر کتابی را بر اســاس آن محورها 
و اولویت ها می ســنجیم اگر بــا توجه به آن 

محورها کتاب نیاز به تغییراتی داشــت آن تغییرات را 
اعمال می کنیم.

لطیفی با بیــان اینکه تا زمانی که همه کتب بررســی 

نشده باشد نمی توانیم بگوییم که چه کتابی 
تغییر پیــدا کردند؛ گفت: زمانــی که چاپ 
سپاری کتب انجام شود، لیست نهایی کتاب 
تغییر یافته مشــخص خواهد شد که به نظر 
می رســد اوایل تابستان باشــد یعنی اوایل 
تابستان ما می توانیم به صورت قطعی اعلام 
کنیم که چه کتابی چه تغییراتی پیدا کردند.

وی با بیان اینکــه آرامش فضای جامعــه برای ما مهم 
است گفت: قطعاً قبل از ســال تحصیلی آینده نسبت 
به اینکــه چــه تغییراتــی در کتب خواهیم داشــت 

اطلاع رســانی لازم را انجام می دهیــم در حال تلاش 
برای ایجاد شرایطی هســتیم که در داخل مدرسه این 
امکان را فراهم کنیم کــه کتابخانه های مدارس جدی 

تر و فعال تر شوند.
رئیس ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی خاطر 
نشان کرد: مسئله این است که در مدارس همه چیز بر 
اساس کتاب درسی نیســت؛ تثبیت اهمیت کتاب غیر 
درسی و کتاب خوانی یک طراحی می خواهد؛ رویکرد 
ما این اســت که از مطالعه بیشــتر کتاب غیر درســی 

حمایت کنیم و کمک کنیم تا این طراحی انجام شود.

رئیس دانشــکده طب ایرانی دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران، بر اهمیــت نقش طب ایرانــی در حوزه درمان 

ناباروری و باروری زوجین تاکید کرد.

روجا رحیمــی گفت: بحث جوانــی جمعیت به عنوان 
یکــی از دغدغه های اصلی کشــور ما مطرح اســت و 
بــا توجه به اهمیــت آن، امســال به صــورت ویژه در 

ســازمان های مختلف از جمله وزارت بهداشت به آن 
پرداخته شده است.

وی افزود: طب ایرانی در راســتای بــاروری زوجین، 

بارداری، و همچنیــن مراقبت از نــوزادان و کودکان؛ 
تدابیر و دســتورالعمل هایی دارد که می تواند در بهبود 

کمی و کیفی جمعیت بسیار تأثیرگذار باشد.

آموزش

پزشکی

خریدار   بیش از ۵۰ ســال از تاســیس 
آرامســتان و گلزار بهشــت زهرا)س( می 
گذرد و چند ســالی اســت که مــی گویند 
ظرفیــت دفن امــوات در ایــن بزرگترین 

آرامستان ایران رو به تکمیل است.
 بهشــت زهرا)س( بزرگترین آرامســتان 
تهران واقع در جنــوب پایتخت بیش از ۵۰ 
ســال پیش ) ۱۳۴۹ هجری شمســی (با 
مساحت ۳۱۴ هکتار میزبان اموات بسیاری 
بوده است اما سال هاســت که لزوم ساخت 
آرامســتان های جدید در تهران با توجه به 
هشــدار چندباره راجع به تکمیل ظرفیت 

بهشت زهرا)س( مطرح می شود.
گو اینکه در ســالهای اخیر بسیاری از زمین 
های همجوار بهشــت زهــرا)س( تملک و 
قطعات جدید احداث شــد؛ در این راستا در 
سال های ۱۳۷۸ و ۱۳۸۸ به ترتیب ۱۶۰ و 
۱۱۰ هکتار به مساحت بهشت زهرا افزوده 
شد تا در نهایت مســاحت آن به ۵۸۴ هکتار 
برسد اما ظهور بیماری کووید و همه گیری 
کرونا و به تبــع آن افزایش مــرگ و میر در 
سال های اخیر موجب شد تا این راهکار هم 

خیلی جوابگو نشد.
از ســوی دیگر طــرح چند طبقــه کردن 
قطعات قدیم هم مطرح و اجرایی شــد که 
البته با توجه به جمعیت بیش از ۹ میلیونی 
شــهر تهران که با حومه به ۱۲ میلیون می 
رسد؛ این طرح نیز به مُســکنی بیشتر نمی 
ماند.در طول ســال هــای اخیــر مدیران 
شــهری و البته بهشــت زهــرا)س( لزوم 
احداث آرامستان های جدید برای تهران را 
یادآور شــدند چراکه بیش از یک میلیون و 
۵۰۰ هزار نفر در این بزرگترین آرامســتان 
کشــور دفن هســتند؛ البته گفته می شود 
سه تا ۵ آرامســتان جدید در نقاط مختلف 

حاشیه تهران ساخته می شود.
در تازه ترین خبرهــا، محمدجواد تاجیک 
مدیرعامل ســازمان بهشــت زهــرا)س( 
در حاشیه جلســه شورای شــهر تهران به 
خبرنگاران گفت: براســاس برنامه ســوم 
جامع شــهرداری تهران از گذشته طراحی 
و جانمایی آرامستان های جدید در دستور 
کار قرار گرفته و در حــال حاضر جانمایی و 
تملک محل برای احداث آرامســتان های 

جدید انجام شده است.
او خبــر داد که تا ۳ ســال آینده بهشــت 
زهرا)س( بــا توجه بــه شــرایط دفن روز 

تکمیل می شود .
وی افــزوده بــود : در قطعــه ۱۶ بهشــت 
زهــرا)س( نیز محلــی از گذشــته در نظر 
گرفته  شــده بود که حدود ۵ ســال پیش 

خراب و پس از گذشــت این مدت این محل 
برای دفن اموات آماده شده است.

تاجیک در خصوص احداث آرامستان جدید 
در تهران ادامــه داد: مطالعات این کار انجام 
شد و با توجه به ترافیک شدید جنوب شهر 
و موقعیت جغرافیایی بهشت زهرا نمی توان 

دیگر در این محل آرامستان را توسعه داد.
به گفته این مقام شــهری، در این زمینه ۴ 
پهنه از شهر تهران از شــمال شرق، جنوب 
غرب، شــمال غــرب، جنوب شــرق برای 
احداث آرامستان در نظر گرفته شده است و 
پس از تملک در این چهار پهنه ۴ آرامستان 

جدید احداث شود.
او ادامه داد: پیش بینی می شــود نخستین 
آرامســتان تهران با ظرفیت ۴۰۰ هزار نفر 
ســال آینده در محدوده خــاوران و جنوب 

شرق به بهره برداری برسد.
مدیرعامل ســازمان بهشــت زهــرا)س( 
همچنیــن در ارتباط با زمینــی در اطراف 
بهشــت زهرا)س( جهت دفن اموات گفت: 
در زمان کرونا دولت زمینی حوالی کهریزک 
برای شــرایط بحــران در نظــر گرفت که 
مساحت آن ۳۰۰ هکتار است و قرار نیست 
به عنوان آرامستان جدید مورد استفاده قرار 
گیرد و همانطور که گفته شــد در بحران از 

این زمین برای دفن افراد استفاده شود.

قیمت قبر در سال جدید )1402(
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( درباره 
قیمت قبور برای ســال آینده نیز گفت: در 
ناحیه یک)قطعــات قدیمــی( قیمت هر 

قبر مبلــغ ۳۸ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان 
در ناحیه دو مبلغ ۲۳ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
تومان و در ناحیه ۳ مبلغ ۱۴ میلیون و ۳۰۰ 

هزار تومان خواهد بود.
تاجیک خاطرنشــان کرد: خدماتی که در 
آرامستان های کشــور وجود دارد مجموعه 
بهشــت زهرا)س( به صــورت میانگین ۷۰ 
درصد کمتر از آرامستان های سراسر کشور 

از مردم نرخ بهای خدمات دریافت می کند.
او ایــن را هم گفت: در حــوزه خدمات هیچ 
مــورد جدیدی برای ســال آینــده اضافه 
نشده است و میانگین افزایش نرخ خدمات 

بهشت زهرا ۳۷ درصد است.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( یادآور 
شــد: هزینه تغســیل کمتر از ۷ سال برای 
ســال آینده رایگان دیده شده و در قبرهای 
ســه طبقه نیز یک طبقه رایگان است؛ برای 
دو طبقه دیگر الزامی بــه ذخیره قبر وجود 
ندارد.او با بیان اینکه در بهشــت زهرا)س( 
دچار فرسودگی شــده ایم، گفت: تقریباً در 
مدیریــت متوفی و بحران وضعیت بســیار 
ناگواری داریــم و اگر اتفاقــی در تهران رخ 

دهد امکانات ما جوابگو نخواهد بود.
تاجیک با اشــاره به آرامســتان خاوران هم 
گفت: پیشــنهاد داده ایم تا نرخ خدمات این 

آرامستان مطابق با بهای ناحیه ۳ باشد.
او با اشــاره به قبور رایگان افزود: بخشــی 
در بهشــت زهرا)س( وجــود دارد که هیچ 
امکاناتی ندارد و با عنوان دفن روز محسوب 
می شــود که قبر در آنها رایگان است و اگر 
بخواهد هر خانــواده ای یــک طبقه اضافه 

کند، مبلــغ ۳ میلیون و ۹۰۰ هــزار تومان 
برای هر طبقه اضافه باید پرداخت کند و اگر 
کسی دو طبقه اضافه را نخواهد ممکن است 

فردی دیگر روی متوفی خاک شود.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( یادآور 
شــد: برای پیش خرید ۳۰ درصد به قیمت 

قبرها اضافه می شود.

تعرفه قبرها سال گذشته 
در بهشت زهرا )س(

اســفند ماه ســال گذشــته معــاون وقت 
عروجیان ســازمان بهشــت حضرت زهرا 
)س( دلیل تفاوت و نوسان قیمت قبرها در 
قطعات مختلف این آرامســتان را تشــریح 
کرد و گفــت: تعرفه خدمات این ســازمان 
در شــورای اسلامی شــهر تهران بررسی و 

مصوب می شود.
به گزارش روابط عمومی ســازمان بهشت 
زهرا )س( روح الله محســنی اظهار داشت: 
امســال) ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۱ ( در قطعــات 
جدیــد کــه قبرها بــه صورت ســه طبقه 
واگذار می شــود، طبقه پایین رایگان است 
و از بازماندگان پول گرفته نمی شــود، تنها 
هزینه خدمات حدود یــک میلیون و ۲۰۰ 

هزار تومان محاسبه و دریافت می شود.
قیمــت ۲ طبقه بالا، طبقــه ای ۲ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومــان و در مجموع پنج میلیون 
تومان اســت و ایــن کف قیمــت قبرهای 

بهشت زهرا )س( است.
ناحیه ۲ بهشــت زهــرا )س( کــه از قطعه 
۲۰۰ تا ۲۵۸ اســت، طبقه ای ۱۴ میلیون 

و یکصد هزار تومان که مجموع ســه طبقه 
رقمی معادل ۴۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
می شود.ناحیه یک که از قطعه یک تا ۱۱۲ 
اســت، طبقه ای ۲۵ میلیون تومــان و در 
صورت واگذاری قبر ســه طبقه واگذار ۷۵ 
میلیون تومان محاسبه می شود که این کف 
و سقف قیمت قبر در ســازمان بهشت زهرا 

)س( است.
دفن امــوات در قطعه هنرمنــدان با مجوز 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی امکان 
پذیر است، اظهار داشــت:  در این وزارتخانه 
واحدی مربوط به امــوات هنرمندان وجود 
دارد که مجــوز دفن در قطعــه هنرمندان 

)۸۸( را صادر می کند.
دفــن در قطعــه نــام آوران هــم نیازمند 
هماهنگی یا صدور نامه از شهردار پایتخت 
یا رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران و 

نهادهایی مثل کمیته ملی المپیک است.

خاکسپاری در قطعه های شهدا
خاکسپاری در قطعه های شهدا و همچنین 
صالحین مربوط بــه جانبازان، خانواده های 
شــهدا و جانبازان نیز نیازمنــد هماهنگی 
و صدور نامه از ســازمان بنیاد شهید و امور 

ایثارگران است.
گلزار شهدای بهشــت زهرا)س( مدفن ۳۴ 
هزار شهید گلگون کفن و چهار هزار شهید 
گمنام هشت سال جنگ تحمیلی، انقلاب و 

مدافعان حرم است.
شــهدای قیام ۱۹ دی ســال ۱۳۵۶ شهر 
قم ،شــهدای منصــورون ) مبارزین قبل از 
انقلاب بین ســالهای ۵۰ تا ۵۶(،شــهدای 
حماســه ســاز در ظهر عاشــورای ۵۷ در 
گارد لویزان،شــهدای ۱۷ شهریور ۱۳۵۷ ) 
عموماً قطعه ۱۷ شــهدا هستند(،شهدای 
۲۲ بهمــن ۱۳۵۷،برخــی از شــهدای 
مظلــوم کردستان،شــهدای هفتــم تیر ) 
شهید بزرگوار بهشــتی و ۷۲ تن از یاران با 
وفایش(،شــهدای بمــب گــذاری در نماز 
جمعه تهران ســال ۱۳۶۳،شهیدان رجایی 
و باهنر،شــهدای بمــب گــذاری در حرم 
رضوی ظهر عاشورا،شــهدای حج خونین 
) قتل عام زائــران حرم امن الهی در ســال 
۱۳۶۶ توســط آل سعود(،شهدای موشک 
باران تهران،شهدای جنایت جنگی آمریکا 
علیه هواپیمای مســافربری ایران در خلیج 
نیروی  گمنام،شــهدای  فارس،شــهدای 
هوایی ســقوط هواپیما،جانبازان شیمیایی 
و شــهدای تفحص شده، شــهای امنیت، 
شهدای خدمت و شهدای مدافع سلامت در 

این گلزار به خاک سپرده شدند.

خریدار  رئیس ســازمان ثبت اســناد و 
املاک کشور در نشست با مدیران و رؤسای 
واحدهای ثبتی اســتان های قم و سمنان، 
آخریــن وضعیــت حدنگاری)کاداســتر( 
و عقــد قراردادهــای لازم با شــرکت های 
مشاور برای تهیه نقشــه در این استان ها را 
بررســی کرد و گفت: مدیران سازمان ثبت 
اســناد با مطالبه گری و جسارت در تکمیل 

حدنگاری گام بردارند.
 حســن بابایی با اشــاره به اهمیت رعایت 
همه شــرح خدمات در قراردادهای تطبیق 
و مستندسازی اراضی کشــاورزی )زراعی 
و باغــی( و عمــل کامل بــه آن از ســوی 
شــرکت های طرف قرارداد افــزود: مطابق 
مصوبــات کمیســیون اصــل ۹۰، تولیت 
حدنگاری با سازمان ثبت اســناد و املاک 
کشــور اســت و اعتبارات مربــوط به تهیه 
نقشه، به روز رســانی، تصویربرداری و تهیه 
ارتوفتو )عکس هوایی یا تصویر ماهواره ای( 

با اعتبــارات در اختیار این ســازمان انجام 
می شــود و باید امور اراضی نیز حتما علاوه 
بر تأیید سازمان، این نقشــه ها را بررسی و 

تأیید کند.
وی ادامــه داد: بــا برنامه ریزی هــا و انجام 
بســیاری از ایــن فرایندهــا از طریــق 
شــرکت های مشــاور با نظارت های دقیق، 
دیگــر هیــچ هزینــه ای از کشــاورزان و 

روستاییان نباید دریافت شود.
بابایی تصریح کرد: دســتگاه هایی که برای 
حدنگاری و تثبیت اراضــی و املاک تحت 
تولیت خــود مــدارک لازم را ارائه ندهند و 
جدیت نداشته باشند حتماً مورد بازخواست 

قرار می گیرند.
وی اظهارداشــت: رئیس قوه قضاییه بر این 
مســئله تأکید دارند و باید هرچــه زودتر با 
مطالبه گری و جســارت مدیــران ثبتی در 
صدور سند و همراهی دستگاه های مرتبط 
این مهم به نتیجه برســد و برای پیشــبرد 

آن، رؤسای کل دادگســتری و دادستان ها 
نیز پای کار هســتند و از همه ظرفیت های 
دســتگاه قضایی برای اجرای قانون جامع 

حدنگار استفاده خواهد شد.
سرپرســت معاونت امور املاک و کاداستر 
ســازمان ثبت نیز در این نشســت با اشاره 
بــه مصوبه بیســتم دی ســال جــاری در 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 

که به همه دســتگاه ها ابلاغ شد، گفت: این 
مصوبــه لازم الاجرا و دارای نــکات مهمی 
اســت که مطابق بند ۲ به دستگاه ها فرصت 
داده تا برنامه زمانبندی خــود را برای ارائه 
مدارک تحــت مالکیت ارائه و همه اســناد 
دفترچــه ای و املاک دارای ســند عادی را 

ظرف مدت زمان کوتاهی مشخص کنند.
فلاح افزود: یکی دیگر از بندهای مصوبه این 
است که به هیچ سازمان و نهادی اعتبار تهیه 
نقشــه حدنگاری تخصیص داده نمی شود 
و این اعتبار فقط به ســازمان ثبت اســناد 
اختصاص می یابد و ســازمان ثبــت نیز با 
انعقاد قراردادهایی، حدنگاری را برای همه 
دســتگاه ها انجام دهد و نهادها باید ظرف 
مهلت مقــرر مدارک و اطلاعــات توصیفی 
خود را به ثبت ارائــه و محدوده املاک خود 

معرفی کنند.
علی جوانی مدیرکل ثبت اســناد و املاک 
اســتان قم در این نشســت با ارائه آخرین 

آمار و عملکرد اجرای حدنگاری این استان 
گفت: مساحت کل اراضی کشاورزی استان 
قم ۷۹ هــزار و ۷۸ هکتار اســت که تاکنون 
بیش از ۳۶ هزار هکتار معادل ۴۶ درصد آن 

حدنگاری و اسناد آن صادر شده است.
وی با بیان انجام حدنــگاری ۱۰۰ درصدی 
عرصه های ملــی و منابع طبیعی اســتان 
قم افزود: به طــور کلــی در ۹۵ درصد کل 
مساحت استان قم نقشه برداری انجام شده 

است.
علی یحیایی مدیرکل ثبت اســناد و املاک 
اســتان ســمنان نیز با ارائه آمار و عملکرد 
قراردادهای حدنــگاری منعقد شــده در 
لایه های مختلف و آمار اجــرای حدنگاری 
گفــت: ۹۶ درصد عرصه های ملــی و منابع 
طبیعی تثبیــت و کار حدنــگاری و صدور 
ســند ۲۲ درصد اراضی کشــاورزی و ۹۰ 
درصد اراضی و املاک شــهری و حومه در 

استان سمنان انجام شده است.

محورهایی برای تغییر کتب درسی

ور و مادران باردار به بهره مندی از طب ایرانی وجین نابار تمایل ز
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گفت وگو با احمد میرعلایی ـ تهیه کننده
همه از ناچاری به شهرک غزالی پناه می برند

احمد میرعلایی بــا انتقاد از نبود تعداد کافی شــهرک ســینمایی در 
کشــور، تصریح می کند که »متاســفانه از دکورها و امکانات شــهرک 
سینمایی غزالی به حدی استفاده می شود که دیگر برای مخاطب نخ نما 

شده است اما از روی ناچاری باز همه به آنجا پناه می برند.«
میرعلایی از ماجرای ساخت سریال »تا صبح« با دو کارگردان و خاطره 
جمع کردن ماشین های قراضه و اسقاطی برای تصویر کردن یک فیلم 

تاریخ معاصر سخن گفت.
بیش از ۱۶ سال از ســاخت ســریال »تا صبح« به کارگردانی مشترک 
مجید جوانمرد و  محمدعلی باشه آهنگر می گذرد؛ سریالی که روایتی 
عاطفــی از زندگی درهم  تنیده چنــد جوان از دهــه ی ۵۰ را به تصویر 

می کشد.
به گفته تهیه کننده چون قــرار بود کار را به دهه فجر برســانند و زمان 
زیادی برای ســاخت آن نداشــتند، از دو کارگردان برای ساخت بهره 

گرفته شد.
»تا صبح« ایــن روزها از تلویزیون بازپخش شــد و احمــد میرعلایی 
ـ تهیه کننده این ســریال دهه هشــتادی ـ در گفت وگویی با ایسنا در 
راستای مرور ســریال ها و برنامه های ماندگار دهه ی فجر تلویزیون، از 

شرایط ساخت این مجموعه در آن سال ها سخن گفت.

2 کارگردان با 2 سلیقه متفاوت
این تهیه کننده درباره ی ماجرای ســاخت ســریال »تا صبح« توضیح 
می دهد: این کار توسط آقای عباس نعمتی نوشته و از طرف شبکه پنج 
سیما به من پیشنهاد شد. مسئله ای که داشتیم کمبود زمان بود. ما قرار 
بود این کار را در آن ســال به پخش در ایام دهه ی فجر برسانیم و زمان 
برای پیش تولید و تولید این کار محدود بــود؛ بنابراین تصمیم گرفتیم 
این ســریال را همان طور که برخی از متن ها و کارها اجازه می دهد که 
امکان ســاخت آثار با دو کارگردان مجزا را داشــته باشــند، با دو گروه 
کار کنیم و این تجربه ای بود که ما در ســریال »روایت انقلاب« با آقای 
شورجه و شمقدری هم داشتیم. آقای جوانمرد و باشه آهنگر برای این 
کار دعوت شدند. کار سختی هم بود؛ دو کارگردان با دو سلیقه متفاوت. 
ما در این سریال، تقسیم لوکیشن می کردیم؛ برای اینکه بتوانیم کار را 
پیش ببریم. به همین منظور این کار، برنامه ریزی دقیق و مضاعفی از او 

سوی عوامل کار را می طلبید.

عسل بدیعی از شدت خستگی سر صحنه خوابش می برد!
این تهیه کننده با اشاره به دشواری های ســاخت سریال »تاصبح« که 
با دو گروه کارگردانی مجزا ساخته شــد، یادآور می شود: مرحوم عسل 
بدیعی که روحش شــاد به عنوان بازیگر نقش اصلی و همچنین ســایر 

عوامل در این سریال فشار و زحمت زیادی را متحمل شدند.
وی با اشــاره به خاطراتی از دشواری های ساخت ســریال »تا صبح« 
یادآور می شود: یک شب ســر صحنه تصویربرداری حاضر شده بودم، 
روزی بود که تولد شــخصیت خانم بدیعی را ســر صحنه، فیلمبرداری 
می کردیم. آقای جوانمرد کار را مدیریت می کرد، گروه دیگر هم صبح ها 
در لوکیشــنی واقع در کارخانه چیت ســازی بودند و در واقع ما بیشتر 
صحنه های قدیمی را در آنجا که تعطیل شــده بود، می گرفتیم. در آنجا 
هم مشکلاتی داشــتیم اما در نهایت به نسبت شــرایط بهتر بود و چون 
خانم بدیعی صبح ها در لوکیشــن چیت ســازی بود و در ادامه با گروه 
دیگرمان همکاری می کرد، سر صحنه از شدت خستگی زمانی که آقای 
جوانمرد کات می دادن به گوشــه ای می رفت و خوابش می برد و دوباره 

که کار شروع می شد، با تلاش ادامه می داد.

میرعلایی ادامه داد: خانم بدیعی هنرمندی با احســاس مسئولیت بود 
و علیرغم زمان محدود و خستگی مفرط، ســعی داشت نقشی که به او 
محول شــده بود را به بهترین نحو ایفا کند. احساس می کرد گروه همه 
مجدانه فعالیت می کنند تا کار را زودتر به نتیجه برســانند و به مخاطب 
عرضه کنند. به عنوان تهیه کننده بیشــترین بارِ نگرانی من، رسیدنِ به 
موقع کار به آنتن تلویزیون بود، اما در آن شرایط برای پیشگیری از افُت 
کیفیت بازی خانم بدیعی، کل کار را آن شــب تعطیل کردم تا ایشان به 
عنوان بازیگر اصلی با روحیه بهتری به کارش ادامه بدهد، اما ایشــان با 
توجه به شرایط، اصرار به ادامه کار داشــت ولی به هر حال آن شب کار 
تعطیل شــد و ایشــان با روحیه بهتری آمد و کار را ما تقریبا به موقع به 

سرانجام رساندیم.
وی در همین زمینه درباره ســاخت آثار تلویزیونی با مختصات سریال 
»تا صبح« گفت: در این شــرایط بازیگر اســت که بیش از سایر عوامل 
گروه سختی کار را به دوش می کشد؛ چرا که بازیگران را نمی توان به دو 
گروه تقسیم کرد اما همکاری این تیم قطعا در سرعت کار تاثیر بسزایی 
داشــت. بعضی از روزها این امکان هم وجود داشــت و برنامه ریزی را 
طوری می توانســتیم طراحی کنیم که بازیگر در طی ۲۴ ساعت بازی 
نداشته باشند. گاهی اوقات هم دو گروه در یک لوکیشن کار می کردند 
و امکان این هم وجود داشت که بازیگران را به همدیگر قرض بدهند. اما 
همیشه این طور نمی شد؛ البته فشار روحی و روانی بیشتر بر روی بازیگر 
بود و از این نظر خیلی با حساسیت جلو می رفتیم؛ چراکه تمام زحماتی 
که عوامل می کشــند و آنچه را که مخاطب در خروجی می بیند، بازیگر 
است و این از دشواری های کار ما بود اما با برنامه ریزی به نتیجه رسید و 

نتیجه خوبی به دنبال داشت.

جمع کردن ماشین های قراضه و اسقاطی برای فیلم های 
تاریخ معاصر

تهیه کننده »تا صبح« با اشاره به کمبود شهرک های سینمایی موجود 
در کشور، می گوید: متاســفانه دکورها و امکانات شــهرک سینمایی 
غزالی را خیلی اســتفاده می کنند و دیگر برای مخاطبان نخ نما شــده 
اســت. اما از روی ناچاری همه به آنجا پناه می برند؛ چراکه متاســفانه 
مســئولان به فکر نبوده اند چندین خودرو، باجــه تلفن و اتوبوس های 
آن زمــان و ... را حفظ کنند. بــرای یکی از فیلم ها نیاز به ماشــین های 
قدیمی داشتیم. آن موقع ما به سراغ ماشین هایی که اسقاط می کردند، 
می رفتیم و درخواســت می کردیم چند ماشین اسقاطی را به ما تحویل 
دهند و دوباره بازمی گردانیم و اینها همه برای ما مسئله شده بود. در کار 
»شب واقعه« نیز ماشــین ها را باید در لوکیشن پرُ می کردیم و خود این 
برای ما معضل شده بود. از محل دپو کردن ماشین های قراضه، ماشین 

جمع می کردیم که در این زمینه هم با مشکلاتی مواجه بودیم.
میرعلایی یادآور می شــود: یکی از فکرهایی که مســئولان باید برای 
ســینمای ایران بکنند، زمینه ســازی ســاخت شــهرک های جدید 
سینمایی برای این اســت که بتوان فیلم ها را واقعی تر به تصویر کشید. 
سال ۸۶ در زمان ساخت »تا صبح« شما حداقل چندین دستگاه پیکان 
در خیابان پیدا می کردی که به دهه اول انقلاب نزدیک باشیم، اما حالا 
رفته رفته این ماشین ها حذف شده اند و دیگر نیســتند و این روزها به 

ندرت در خیابان می بینیم.

قاب

تهیه کننده »نقد ســینما« درباره ادامه این برنامه بعد 
از جشــنواره فیلم فجر بیان کرد که هنوز جزئیات آن 
مشخص نیست اما پخش آن به صورت هفتگی از شبکه 
چهار ادامه خواهد داشت.یوســف بچاری تهیه کننده 
برنامه »نقد ســینما« درباره این برنامه که همزمان با 
چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر پس از دو ســال به 
آنتن تلویزیون بازگشت به خبرنگار مهر بیان کرد: این 
برنامه بعد از ۲ سال به همت ســازمان سینمایی سوره 
دوباره شروع به کار کرد، اساس شکل گیری برنامه هم 
با سازمان سینمایی سوره بود که قدم اول را برای تولید 
برداشت و با پایان جشنواره فجر هم صحبت هایی انجام 

شد و قرار است »نقد ســینما« ادامه داشته 
باشــد.وی درباره رقابت با »هفــت« و اینکه 
قسمت های ویژه جشــنواره این برنامه چه 
بازخوردهایی داشــته است اضافه کرد: ما در 
دل کار بودیم و دیشــب هم آخرین برنامه را 
در ایام جشنواره فجر داشــتیم و مخاطبان 
بهتر می توانند در این بــاره نظر دهند اما در 

کل بازخوردهای خوبی دریافت کردیم.
بچاری دربــاره حواشــی و چالش های ایــن دوره از 
جشــنواره فجر و اینکه چقدر روی برنامه اثر گذاشته 
است نیز بیان کرد: خدا را شکر به شــکلی روان برنامه 

به تولید رســید و چالش چندانی نداشــتیم 
و اصول مورد نظــر خود را همیشــه در نظر 
داشــتیم. خوشــبختانه در دوره جدید هم 
گروه فرهنگ و ادب شبکه چهار و هم معاونت 
سینمایی سازمان سوره خیلی کمک کردند.

وی اضافه کرد: از طرفی ما سعی کردیم روند 
خود را پیش ببریم، تمــام فیلم هایی که در 
قالب جشــنواره نمایش داده شــدند در »نقد سینما« 
درباره آنها صحبــت کردیم. اگر صاحبــان آثار امکان 
حضور در جشــنواره را داشــتند در برنامه هم حضور 
پیدا می کردند. در عین حال توانســتیم همه فیلم های 

جشــنواره را مرور و بررســی کرده و به هــر ۲۴ فیلم 
پرداختیم.تهیه کننده »نقد سینما« درباره نحوه ادامه 
پخش این برنامــه نیز بیان کرد: هنوز شــرایط قطعی 
نیست اما براساس آنچه پیش بینی شده قرار است این 
برنامه همچنان جمعه شب ها از شبکه چهار به صورت 
زنده پخش شــود. در یکی دو ســال گذشته سیستم 
اکران و نمایش فیلــم دچار رکود و ســینما کم کارتر 
شــده بود و به همین دلیل تولید برنامه سینمایی هم 
با مشــکلاتی مواجه بود. حالا و برای ادامه برنامه باید 
ساختار نهایی شــکل بگیرد، به ویژه اینکه می خواهیم 

جدی تر وارد سینما شویم.

۱۰ گروه سرود در بخش جنبی ســی و هشتمین جشنواره 
موسیقی فجر به دبیری حامد جلیلی اجراهای خود را روی 

صحنه خواهند برد.
 بخش »ســرود« یکی از بخش های جنبی جشــنواره سی 
و هشــتم خواهد بود که بر مبنای آن ۱۰ گروه ســرود برای 
نخســتین بار در یک ســالن مجزا طی ایام جشنواره روی 

صحنه خواهند رفت.براســاس برنامه ریــزی های صورت 
گرفته، قرار اســت که از میــان ۱۰ گروه شــرکت کننده، 
بهترین گروه سرود بر اساس آرای مردمی انتخاب و در آیین 

اختتامیه جشنواره معرفی و تقدیر شود.
همچنین در این بخش که همه اجراهــای آن به طور زنده 
برگزار می شــود، هر شــب یکی از فعالان عرصه ســرود،  

تقدیر خواهد شد.سی و هشــتمین جشنواره موسیقی فجر 
از ۲۸ بهمن  تا ســوم اسفند امســال به دبیری بهزاد عبدی 
در بخش های رقابتــی )جایزه باربد( و غیــر رقابتی برگزار 
خواهد شــد.جایزه ترانه،  جایزه موســیقی و رسانه، بخش 
سرود و نشست های پژوهشــی برنامه های دیگر این دوره از 

جشنواره خواهد بود.

نقد

ود سر

خریــدار   از روزی که غیبــش زد، لبوها 
یــخ کرده انــد، باشــگاه پاری ســن ژرمن 
بی ســروصاحب شــده و »احــلام« دیگر 
خواستگار ندارد. میلیون ها ایرانی دل تنگِ 
آوازه خوانــی ِ خوزســتانی اش هســتند، 
ســراغش را می گیرند اما کســی نمی داند 

حالا کجاست.
اهل جنوب بود و لب که به آواز می گشــود، 
ظــرف شــادی در دل ِ تماشــاچی ها چپه 
می شــد. به مهمان نوازی معروف بود و برای 
مهمان هــا از هــر دری ســخنی می گفت. 
خاطره هــا را با آب وتــاب آبادانی ـ شــما 
بخوانید غُلوشــده ـ تعریف می کرد و با همه 
گــرم می گرفت. »جناب خان«، عروســک 
محبوب ســال های اخیر، ناگهان از دیده ها 
رفت و مثل دیگر دوستانِ عروسکی اش، به 

خاطرات پیوست.
خداحافظــی او با بیننده ها هــم محدود به 
یادداشتی شد که محمد بحرانی )صداپیشه 
عروسک( تیر ماه امســال در فضای مجازی 
نوشــت و در همان جا احتمال داد که شاید 

»خندوانه« به تاریخ بپیوندد.

لبوفروشِ پرحاشیه شبکه
 نمایش خانگی

 »جناب خــان« از دلِ »کوچــه مروارید« 
در ســال ۱۳۹۳ بــه »خندوانه« رســید. 
ســریالی که اولیــن مجموعۀ عروســکی 
شــبکۀ نمایش خانگی بود و عروسک های 
مختلفی در آن نقــش بازی می کردند. یکی 
از آن عروســک ها هــم همیــن لبوفروشِ 
پرحاشــیه با صداپیشــگی محمد بحرانی 
و عروســک گردانی مهدی برقعــی و حامد 

ذبیحی بود.
 صدای جناب خان نقطۀ قوت او بود؛ محمد 
بحرانی که صداپیشــگیِ »ببعی« و »آقای 
همســاده« در مجموعه کلاه قرمزی را نیز 
بر عهده داشــت، توانســت با بداهه پردازی 
در کلام و شــکارِ کلمات از دهــانِ مهمانان 
»خندوانــه«، به ســرعت تکیه کلامــی را 

خلق کند. بعضی از این عبــارات همچنان 
میان مردم کاربــرد دارد؛ مثل »میام برِاتا«، 
»هه هه هه و…«، »می بافُمِت«، »ســتاره 
بچینی« و ... . بحرانی پیش تر دربارۀ مالکیت 
این عروســک گفته بــود: »مالــک اصلی 
جناب خان مردمی هســتند که به آن روح 

بخشیده اند«.

برادران »جناب خان« همخون
ِ او نیستند!

بسیاری از افراد پس از آن که برای اولین بار 
بــا »جناب خــان« مواجه شــدند، گمان 
بردند کــه او یک کپــیِ دست نشــانده از 
عروســک  مجموعه هــای »ماپت شــو« و 
»سسمی اســتریت« باشــد اما این ادعا از 
ســوی ســعید ســالارزهی صاحب امتیاز 
عروســک جناب خان تکذیب شد. هرچند، 
از خدا که پنهان نیست از شــما چه پنهان، 
پســرک بنفش چُردۀ ما آن قدرهــا هم به 
»تلی مانســتر«، »الِمو« و »فوزی خرسه« 

بی شباهت نیست. حتی اگر اسمش را کُپی 
نگذاریم، می تــوان آن را الهام گرفته از این 
سبک عروســک های »ماپت« بدانیم که از 
قضا طرفــداران زیادی هم بیــن مردم دنیا 

داشته اند.

خانِ خندوانه
»جناب خــان« از ســال ۱۳۹۴ بــه فصل 
ســوم مجموعۀ »خندوانه« اضافه شــد اما 
گاه به دلیــل درگیری میان ســازندگان و 
مالک وقت عروســک، به صورت ناپیوسته 
در برخی از فصل ها حضور داشــت؛ تا اینکه 
با ســپردن مالکیت حقوقی عروســک به 
صداوســیما، پس از قطــع »خندوانه« در 
تابستان امســال، او هم دیگر در تلویزیون 
ظاهر نشد. و حالا با اظهار نظر پیمان جبلی 
ـ رییس صداوسیما ـ درباره ساخته نشدن 
»خندوانــه« حداقل در آینــده نزدیک، به 
نظر می رسد حضور جناب خان را در قالب 

گذشته باید منتفی بدانیم.

»جناب خان« از دیده برفت اما از دل نه
فرقی نمی کند، پای عروســک های خوش 
ســاخت که به هر برنامــه باز شــود، پیر و 
جوان را پــای قصّه می نشــاند. اگر بگوییم 
در ســال های اخیر، جناب خان یکّه و تنها 
بخشــی از چــراغ تلویزیون را روشــن نگه 

داشته بود، یاوه نیست. 
چون در روزگاری که پیکر آنتن صداوسیما 
نحیــف شــد و گاه بــه تکــرارِ مکــررّات 
می پرداخت، »جناب خــان« از دلِ آبادان 
به اســتودیوی »خندوانه« آمــد و با جذب 
مخاطب کودک و بزرگســال، بــه یکی از 
ســتون های جام جم تبدیل شــد. اما تمام 
خاطــرات جناب خــان مثل بــرف مقابل 
آفتــاب، ذره ذره آب و در نهایت تمام شــد. 
از آن جایی که این عروســک، مســتقل از 
»خندوانه«، طرفداران خاص خود را داشت، 
بعد از اعلام رسمی اتمام برنامه، درخواست 
هایی برای گردانندگانش ارســال شد تا در 
صــورت امــکان، فعالیــت او در برنامه ها و 

پلتفرم های دیگر ادامه دار شــود که این امر 
عملًا غیرممکن بود؛ چراکــه حقوق مادی 
و معنــوی جناب خان از جایی بــه بعد تنها 
به سازمان صداوســیما تعلق دارد. تاکنون 
از ســوی ســازندگان او، هیچ اعلام رسمی 
مبنی بر ساخت مجموعۀ جدیدی یا فعالیت 
مجدد او عنوان نشــده و این  نگرانی وجود 
دارد که شاید سرنوشت »جناب خان« مانند 
»کلاه قرمزی« و عروسک های قدیمی تر، در 
نهایت به آرشیوهای تلویزیون یا اگر خوش 
شانس باشد در موزه عروسک های شهرک 

غزالی منتج شود.

تلویزیون باید دلِ برنامه سازان
 را به دست آورد

سال هاســت تلویزیون با انتقــادی مبنی 
بــر کنار گذاشــتن یــک باره مجــری ها، 
کاراکترهــا، برنامه ها و برنامه ســازانی که 
محبوب می شــوند، مواجه اســت. و در این 
راســتا برنامه های زیــادی مثــل »نود«، 
»کلاه قرمــزی«، ســریال »پایتخــت«، 
»دورهمی«، »خندوانــه«، »عصرجدید« 
و ... بدون خداحافظی، از آنتن حذف شــده 
اند. مجموعه هایی که هر کدام ســرمایه ای 
عظیم برای رســانه ملی محسوب می شوند 
و ســال ها زمان و هزینه صرف شده است تا 
به جایگاهی برســند که تلویزیــون بتواند 
از آنهــا در جهت تعامل بیشــتر با مخاطب 
بهره ببرد. حالا مســئله ای کــه بیش از هر 
مقوله ای مخاطبان تلویزیون را تحت تأثیر 
قرار می دهد، فقدان جرقه هــا یا اصطلاحا 
برِندهایی اســت که بیننده را پای تلویزیون 

به تماشا ترغیب کند. 
پس می توان گفــت در شــرایط فعلی که 
صداوســیما با چالــش جــذب مخاطب 
مواجه اســت، دســت کم یا باید تلاش کند 
تا جایگزین های جدیدی را بــرای رفته ها 
معرفی کند و یــا اینکه با ســازش و تعامل 
با برنامه ســازانِ کهنه کارتر، بــه بازتولید 

برندهای مطرحش بپردازد.

»نقد سینما« به صورت هفتگی ادامه می یابد

ود در سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر وه سر  اجرای ۱۰ گر

منظور از اخلاق چیست؟

استقبال فیلمسازان خارجی از جشنواره فیلم۱۰۰
خریــدار  الهــه طاهایی مدیــر بخش 
بین الملل سیزدهمین جشنواره فیلم ۱۰۰ 
از استقبال گســترده فیلمسازان خارجی از 

فراخوان این جشنواره خبر داد.
الهــه طاهایی مدیــر بخــش بین الملل 
ســیزدهمین دوره از جشــنواره فیلــم 
۱۰۰ استقبال فیلمســازان و علاقمندان 
از این جشــنواره را بســیار خوب توصیف 
کرد و گفــت: فراخوان بخــش بین الملل 
ســیزدهمین جشــنواره فیلم ۱۰۰ از ۲۵ 
آبان مــاه اعلام شــد و تا امروز اســتقبال 
بسیار خوبی از این فراخوان صورت گرفته 

است.
الهه طاهایی در ادامه با بیان این نکته که در 
این دوره از کشــورهای مختلفی از سراسر 
دنیا ثبت فیلم داشــتیم گفت: بیشــترین 
ثبت نام ها از کشــورهای ترکیه، اســپانیا و 
هند بود. تنوع کشــورهای شــرکت کننده 
در جشنواره بسیار زیاد بود و از ۱۲۱ کشور 

ثبت نام داشتیم.
طاهایی همچنین درباره ســازوکار داوری 
بخش بین الملل جشنواره گفت: قرار است 
دو داور خارجــی در کنــار دو داور داخلی 
فیلم ها را داوری کنند. در نهایت سه جایزه 
برای بهترین فیلم انیمیشــن، مســتند و 

داستانی خواهیم داشت.
مدیــر بخــش بین الملــل ســیزدهمین 
جشــنواره فیلــم ۱۰۰ دربــاره واکنــش 
فیلمســازان خارجــی به رویکــرد اخلاق 
که رویکرد بخــش بین الملل ایــن دوره از 
جشنواره است گفت: در طول زمان ثبت اثر 
خیلی از فیلمســازان از کشورهای مختلف 
تمــاس گرفتنــد و ایمیل زدند کــه دقیقاً 
منظورتان از سینمای اخلاق چیست. ما به 
خیلی ها این توضیح را دادیم که منظورمان 
هر آنچه به اخلاق مربوط می شــود اســت. 
اســتانداردهای اخلاقــی بشــر در اغلب 
موارد یکی اســت و هرچند ممکن است در 
خرده فرهنگ ها تفاوت هایی داشــته باشد 
اما اصول یکســانی دارد ولی در کل من فکر 
نمی کردم این قدر روی ایــن محور با تنوع 
موضوعی روبه رو شــوم؛ از محیط زیست تا 
جنگ و صلح و … موضوعاتــی بودند که ما 
درباره آنها فیلم های بســیار خوبی دریافت 

کردیم.
طاهایــی درباره مهمترین جشــنواره های 
 short short film( فیلم های کوتاه کوتــاه
festival( جهــان گفت: جشــنواره های 
فیلم های کوتاه کوتــاه در آمریکا، بلژیک، 
فرانســه، اســلواکی و تعداد زیــاد دیگری 

از کشــورها برگزار می شوند. ســرآمد این 
جشنواره ها جشــنواره ژاپن است که اعتبار 
بســیار زیادی برای فیلمســازانی که فیلم 

کوتاه کوتاه می سازند دارد.
طاهایــی درباره هــدف از برگــزاری این 
جشنواره ها گفت: بیشــتر بعد هنری این 
فیلم ها اهمیت دارد، چون تــو باید در این 
نوع فیلم بتوانــی در زمان کم بیشــترین 
پیام را برسانی. انگلیســی ها می گویند هر 
چه فیلم کوتاه تر است ساختنش سخت تر 
اســت، چون زمــان کم اســت و خلاقیت 
زیادی می خواهد، به نظرم بیشــتر از بعد 
هنری به آن نگاه می شــود. شــاید تجارت 
در فیلم کوتاه آنقدر مد نظر نباشد ولی بعد 
هنری و بعــد فرهنگی و اهداف آموزشــی 
مهم اســت. مهمترین بازاری که فیلم های 
کوتــاه دارنــد تلویزیون ها هســتند و یا 
شــبکه های VOD که در متــرو و قطارها 
پخش می شــوند. الان هم که بخت و اقبال 

به پلتفرم ها است.
طاهایی در ادامه در پاســخ به این سوال که 
چه برنامه ای برای اکران فیلم های برگزیده 
فیلمســازان ایرانی حاضر در ایــن دوره از 
جشــنواره دارد گفت: طبــق رایزنی هایی 
که با دبیر جشــنواره آقای یوسف منصوری 

داشتیم قرار بر این شد که پخش بین الملل 
فیلم هــای برگزیدگان داخلی جشــنواره 
فیلم ۱۰۰ به طــور مســتقیم و رایگان در 
مرکز بین الملل سازمان ســینمایی سوره 
انجام شود. این فرصت بســیار خوبی برای 
فیلمسازان اســت چون ما پخش حرفه ای 
انجام می دهیم و قطعــاً اتفاقات خوبی برای 

آنها رخ خواهد داد.
الهه طاهایی در پایان بــا بیان این نکته که 
ســعی می کنیم فیلم هایی را انتخاب کنیم 

که مخاطب دوســت داشــته باشد، گفت: 
من خودم از دیــدن تعــدادی از فیلم ها و 
کیفیت ســاخت و محتوای آنهــا غافلگیر 
شــدم و مطمئنم حتماً مخاطبان از دیدن 
فیلم های بخش بین الملــل این دوره لذت 

خواهد برد.
ســیزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
۱۰۰ به دبیری یوســف منصوری و به همت 
سازمان سینمایی ســوره، نهم تا دوازدهم 

اسفندماه برگزار خواهد شد.
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ادعای سایت عراقی:
 ورزشگاه آزادی میزبان دیدار دوستانه ایران

 و عراق شد
 بنا بر ادعای یک ســایت عراقی تیم های ملی فوتبال ایــران و عراق در 

دیداری دوستانه در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف هم خواهند رفت.
 سایت الکووره عراق در گزارشــی با اشــاره به دیدار احتمالی تیم ملی 
فوتبال عراق با ایران نوشــت: یک منبع آگاه به این سایت گفته است که 
با تایید خسوس کاساس ســرمربی تیم ملی عراق قرار است یک دیدار 
دوستانه بین ۲ تیم در ورزشــگاه آزادی برگزار شود. پیش از این قرار بود 
که شــیرهای بین النهرین به مصاف تیم ملی تایلند بروند که این بازی 
کنسل شــد.خبر دیدار دوســتانه تیم های ملی فوتبال ایران با عراق در 
حالی منتشر شده که تیم ملی ایران در بلاتکلیفی محض به سر می برد و 
فدراسیون تا کنون اقدامی برای انتخاب سرمربی این تیم نداشته است. 
تیم ایران با کارلوس  کی روش به جــام جهانی ۲۰۲۲ قطر رفت اما نتایج 

ضعیف کی روش موجب شد تا قرارداد او با فدراسیون تمدید نشود.
کی روش نیز در ابتدای ســال جدید میلادی به تیم ملی فوتبال قطر به 

توافق رسید.

حضور ۵ داور تکواندو ایران در کمپ المپیک 
۲۰۲۴ پاریس

کمــپ انتخابــی داوران قضاوت کننــده در المپیــک ۲۰۲۴ پاریس 
با حضور ۵ داور بین المللی کشــورمان از روز گذشــته در تاشکند آغاز 
شده است. به نقل از روابط عمومی فدراسیون تکواندو، کمپ تمرینی و 
انتخابی داوران قضاوت کننده در المپیک ۲۰۲۴ پاریس در قاره آسیا با 
حضور ۷۶ داور بین المللی از آسیا و اقیانوسیه روز گذشته )یکشنبه ۲۳ 
بهمن ماه( به میزبانی ازبکستان در تاشــکند آغاز شده و فردا سه شنبه 

۲۵ ماه به پایان می رسد.
بدری اســدی، معصومه باقــری، مرجان تیموری، ایمــان اکبرزاده به 
همراه شهرام اربابی رئیس کمیته داوران فدراسیون تکواندو ۵ داور بین 
المللی کشورمان هستند که با دعوت فدراســیون جهانی در این دوره 
حضور دارند. در پایان ایــن دوره ۱۸ نفر داور )۹ نفر خانــم و ۹ نفر آقا( 
به مرحله بعدی کمپ دعوت خواهند شد.»ســونگ چول کیم« رئیس 
کمیته فنی، »املی موراس« رئیس کمیته داوران، »محمد شــعبان« 
رئیس کمیته مسابقات، »جی لی« و »کی سام« اعضای کمیته انتخاب 

داوران فدراسیون جهانی تکواندو تدریس این دوره را برعهده دارند.

کمپ تمرینی داوران المپیک علاوه بر آسیا، در قاره های اروپا، آمریکا و 
آفریقا نیز تشکیل خواهد شد و ۵۸ داور به کمپ نهایی دعوت می شوند. 
از مجموع ۵۸ نفر در نهایت ۲۶ داور برای قضــاوت در المپیک پاریس 

۲۰۲۴ انتخاب خواهند شد.

سوادکوهی: 
در یکی از مهمترین رقابت ها شرکت کردیم

علی ســوادکوهی ملی پــوش آزادکار گفت: رقابت هــای بین المللی 
کرواســی و رنکینگ اتحادیه جهانی یکی از مهمترین و سنگین ترین 
مســابقاتی بود که در آن شرکت کردیم.علی ســوادکوهی کشتی گیر 
وزن ۷۹ کیلوگرم تیم ملی کشتی آزاد اظهار داشت: پس از برپایی اردو 
در کمپ تیم های ملی بلافاصله برای اولین رقابت در مسابقات رنکینگ 
کرواســی که یکی از مهمترین رقابت ها بود شرکت کردیم.وی با اشاره 
به اینکه این رقابت ها سرانجام خوبی داشــت، ادامه داد: تیم منتخب با 
۶ وزن در این رقابت ها اعزام شد و خدا را شــکر موفق شدیم با کسب ۴ 
مدال طلا و ۲ مدال نقره مقام دوم تیمی را بدست بیاوریم همچنین این 
رقابت ها با حضور کشتی گیران عنوان دار در سطح نسبتا خوبی برگزار 
شد.ســوادکوهی افزود: با توجه به حضور در جام جهانی از مرحله اول 
چرخه انتخابی معاف شدم اما باید در جام تختی حاضر شوم و امیدوارم 
به خوبی و خوشــی مرحله آخر که جام تختی است را پشت سر بگذاریم 
و هرکس لایق پوشیدن دوبنده ارزشــمند تیم ملی است، در مسابقات 

جهانی صربستان خوش بدرخشد.

این آزادکار ۷۹ کیلوگرم تیم ملی کشــتی گفت: در حال حاضر تنها به 
مسابقات جهانی فکر می کنم و تصمیمی برای تغییر وزن ندارم.

وی در پایان اظهار کرد: از همه ی کســانی که موجبــات این موفقیت 
شدند تشکر می کنم همچنین برای همه ی ورزشکاران آرزوی صحت 

و سلامتی دارم.

محمدی:
  صنعت نفت نمی خواهد اسیر بیانیه

 و شلوغ کاری باشد
در روزهایی که باشــگاه پرســپولیس با صدور بیانیــه و موارد مختلف 
نسبت به صنعت نفت انتقاد می کند و فدراســیون با صدور رای موقت 
سرپرســت این تیم را بــه فوریت محــروم کرد، عضو هیــات مدیره و 

سخنگوی باشگاه صنعت نفت واکنش نشان داد.
روح الله محمدی، پیرامون در خصوص طرح ادعاهایی علیه صنعت نفت 
آبادان توسط بعضی تیم های لیگ برتری، اظهار داشت: فعلًا اولویت ما 
حفظ و بقا صنعــت نفت آبادان در لیگ برتر اســت. تمام تمرکز ما روی 
مسائل تیم خودمان است و متاســفانه اتفاقی که نباید می افتاد، علیه 
تیم ما رخ داد. صحبت درباره گذشــته امتیازی را به تیم باز نمی گرداند 
و بنا نداریم که اسیر صدور بیانیه و شلوغ کاری باشیم. تمام شهر آبادان 

قصد دارند با اتحاد خود تیم را در هفته های پایانی حمایت کنند.
وی درباره محرومیت فــوری علی فیروزی بعد از بازی پرســپولیس و 
واکنش باشــگاه صنعت نفت آبادان، تصریح کرد: صدور دستور موقت 
فوریتی نداشــت که فدراســیون فوتبال درباره آن عمــل کرد. ضمن 
اینکه با ارائه مســتندات لازم و حقوقی در این خصوص از طریق کمیته 

استیناف این مسئله را پیگیری خواهیم کرد.
عضو هیات مدیره و سخنگوی باشــگاه صنعت نفت آبادان در پاسخ به 
این سوال که آیا بازیکنی جذب خواهد کرد، گفت: چند بازیکن مدنظر 
باشگاه هستند و مذاکرات ادامه دارد. تمام تلاش ما بر این است که تیم 

تقویت و در دیدارهای پایانی نتیجه خوبی کسب کند.

میدان

پیشکسوت استقلال می گوید آبی پوشان باید همین 
روند را حفظ کرده و به روند پیروزی های خود در لیگ 
ادامه دهند. آرش برهانی پیشکســوت اســتقلال می 
گوید آبی پوشــان باید همین رونــد را حفظ کرده و به 
روند پیروزی های خود در لیگ ادامــه دهندتا بتوانند 

یک عنوان خوب را در انتهای فصل بدست بیاورند.

 دیدار مقابل پیکان را چطور ارزیابی می کنید؟
پیروزی اســتقلال در این دیدار دور از انتظار نیست و 
اســتقلال می تواند با اختلاف حریف را شکست دهد و 
به روند صعودی خود ادامه دهد.  بــه هر حال به خاطر 
شرایط جوی این دیدار لغو شــد و امیدوارم بارش برف 

اجازه دهد این بازی امروز برگزار شود. البته 
تا جایی که من خواندم مسئولان روی چمن 

کاور کشیده اند تا چمن آسیبی نبیند.

   بعــد از چنــد برد پیاپی شــرایط 
شاگردان ســاپینتو را برای قهرمانی 

چطور می بینید؟
ســه برد متوالی برابر ملوان، مس کرمان و نفت مسجد 
ســلیمان وضعیت روحی و روانی بازیکنان را بالا برد و 
این تیم دوباره در کورس قهرمانی قرار گرفت. این سه 
برد متوالی باعث شــد تا فاصله هشــت امتیازی به سه 
امتیاز کاهش پیدا کند. اســتقلال اگر امتیازهای لازم 

را کســب کند. به نظر من تا پایان لیگ زمان 
زیادی مانده اســت و اســتقلال می تواند به 

صدر جدول برسد.

 آمار هجومی استقلال هم در این سه 
بازی با ثبت 10 گل خوب بود. 

 خط هافبک استقلال در سه بازی که این تیم 
به پیروزی رسید، عملکرد بسیار فوق العاده ای داشت و 
هر زمان هافبک ها عالی کار کنند، خط حمله استقلال 
نیز گلزنی خواهد کرد. در این ســه بــازی اخیر آرش 
رضاوند و ســعید مهری در میانه میدان بازی های بی 

نقصی را به نمایش گذاشتند.

 مهدی قائدی این روزهــا در اوج آمادگی قرار 
دارد و خیلی ها او را ستاره این تیم طی دیدارهای 
اخیر می دانند. با این حال خیلی ها هم معتقدند 
اســتقلال به او متکی شــده اســت. نظرتان 

چیست؟
خدا رو شکر قائدی شرایط خوبی دارد و من در مصاحبه 
های قبلی خــودم هم گفته بودم که پتانســیل قائدی 
بالاســت و اگر قدر خودش را بداند می تواند هم در تیم 
ملی و هم در تیمهــای اروپایی بازی کند. همه تیمهای 
دنیا ستاره دارند و تیمهایی که ســتاره ندارند هم می 
توانند به موفقیت برسند. مثل بارسلونا که بدون مسی 

هم می تواند پیروز شود.

 مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: عده ای دنبال این 
هستند تا آرامش پرســپولیس را بر هم بزنند اما اجازه 
نخواهیم داد که خللی در کار باشگاه باشگاه ایجاد شود.

رضا درویش در مورد به تعویق افتادن پرداخت حقوق 
کارمندان و همچنین بدهی باشگاه به یک هتل، اظهار 
داشت: متاسفانه با مشــکلاتی مواجه هستیم. حساب 
باشگاه بسته اســت اما پیگیر آن هستیم تا حساب ها را 

باز کنیم تا این مشکلات برطرف شود.
وی افزود: ابتــدا باید از کارمندان مان تشــکر کنم که 
صبر زیــادی دارند و با وجود همه مشــکلات همه فکر 

و ذکرشــان روی این اســت تا امور باشگاه 
پیگیری شود. آنها دلســوزانه کارها را پیش 
می برند و از تک تک آنها تشــکر می کنم. به 
زودی این مشــکلات حل می شود و اولویت 
ما پرداخت حقوق آن ها است. امیدوارم طی 

یکی دو روز آتی این مشکل برطرف شود.
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس در رابطه 

با دلایل بســته شدن حســاب باشــگاه تاکید کرد: با 
پرونده های زیادی مواجه هستیم. ابتدا پرونده مالیات 
بود که کارها را پیگیری کردیم و این هفته این مشکل 

برطرف خواهد شد. بحث یک شرکت البسه 
بود که حکم ۲۸ میلیاردی آوردند و قسمتی 
از پول را هم از حساب باشــگاه برداشتند اما 

ما پیگیر هستیم که این پول پرداخت شود.
درویش خاطرنشــان کرد: متاسفانه عده ای 
بر نمی تابند که ببینند کارها در پرسپولیس 
به شکل مســتمر پیگیری می شــود. برای 
مثال چندی قبل خبری منتشــر کردند که کارمندان 
باشــگاه تحصن کردند. وقتی این خبر را شنیدم پایین 
را نگاه کردم دیدم خبری نیســت. پیگیر موضوع شدم 

و با تعدادی از کارمندان هم صحبت کردم. متاســفانه 
دنبال این هستند تا آرامش باشــگاه را بر هم بزنند اما 

همه در پرسپولیس متحد هستند تا کارها پیش برود.
وی گفت: بیشتر این طلب ها از ســال های قبل است. 
من حتی به خاطر کار باشگاه از کارت شخصی ام هزینه 
کردم. حتی حســاب من و یکی از اعضای هیئت مدیره 
را بســتند اما ما اجــازه نمی دهیم که خللــی در کار 
پرسپولیس ایجاد شــود. پول در حساب باشگاه است. 
به شدت پیگیر باز شدن حســاب باشگاه هستیم تا این 

مشکل برطرف شود.

استقلال

پرسپولیس

خریدار  مســعود ســلطانی فر در اواخر 
دوره وزارتــش اقــدام به ابلاغ اساســنامه  
فدراســیون های ورزشــی کرد؛ اقدامی که 
صدای حمیــد ســجادی را درآورده و وزیر 
ورزش به صراحت از اصلاح اساســنامه خبر 
داده است! به گزارش ایســنا، هیات وزیران 
در جلسات ۱۴ مهر ۱۳۹۸ و ۱۵ اردیبهشت 
۱۴۰۰ به پیشنهاد وزارت ورزش و جوانان و 
به اســتناد تبصره ماده )۱۱( قانون فهرست 
نهادها و موسســات عمومــی غیردولتی - 
مصوب ۱۳۷۳ - اساســنامه فدراســیون 
های ورزشــی آماتوری جمهوری اسلامی 
ایران را تصویــب کرد و اساســنامه جدید 
فدراسیون های ورزشــی پس از تغییراتی 
در کمیسیون اجتماعی هیات دولت و طرح 
در کمیته تطبیق قوانین مجلس در مهر ماه 

سال ۹۸ به تصویب رسید.
این اساســنامه در آذر ماه همان ســال نیز 
برای اظهارنظــر و تایید نهایی به شــورای 
نگهبان ارجاع شــد تا پــس از تایید، جهت 
اجرا بــه دولت ابلاغ شــود، امــا حدود ۲۰ 
ماه طول کشــید تــا نهایتا شــنبه ۱۲ تیر 
۱۴۰۰ از سوی ســخنگوی شورای نگهبان 
اعلام شــد که اساســنامه فدراسیون های 
ورزشــی آماتوری جمهوری اسلامی ایران، 
مورد بررســی قرار گرفته و مغایر با شــرع 
مقدس و قانون اساســی شــناخته نشده تا 
این گونه به تایید شــورای نگهبان برســد. 
در نهایت نیز ۲۰ تیر ۱۴۰۰ بود که اســحاق 
جهانگیــری، معــاون اول رئیــس جمهور 
اساسنامه فدراسیون های ورزشی آماتوری 
را ابلاغ کرد. بر اســاس اعلام وزارت ورزش 
پس از ابــلاغ ایــن اساســنامه، انتخابات 
فدراســیون های ورزشی با اســتناد به این  

اساسنامه برگزار می شود.

آیین نامه هیات های ورزشی
آیین نامه نحوه فعالیت هیات های ورزشــی 
ورزشــی اســتانی و شهرســتانی از سوی 
معاونت توســعه ورزش قهرمانــی و حرفه 
ای وزارت ورزش و جوانــان بــا اســتناد به 
اساسنامه فدراسیون های ورزشی آماتوری 

جمهوری اســلامی ایران مصــوب ۱۴ مهر 
سال ۹۸ و ۱۵ اردیبهشت سال ۱۴۰۰ هیات 
وزیران تهیه و تصویب شد و از سوی وزارت 
ورزش و جوانان به فدراسیون های ورزشی 
ابلاغ شــد تا جهت اجرا در مجامع عمومی 

این فدراسیون ها به تصویب برسد.
آیین نامه نحوه فعالیت هیات های ورزشــی 
استانی و شهرســتانی پس از آنکه از سوی 
وزارت ورزش و جوانــان تهیــه، تصویب و 
به فدراســیون های ورزشــی ابلاغ شد در 
نهایت پــس از اعتراض جمعی از روســای 
فدراســیون ها، اصلاح و مجددا ابلاغ شــد. 
روسای ۲۸ فدراســیون ورزشی در نامه ای 
به وزیر ورزش و جوانان نســبت به کاهش 
اختیارات روســای فدراسیون های ورزشی 
در مجمع هیات های ورزشــی اســتانی و 
شهرســتانی اعتراض خــود را اعلام کردند 
کــه در نهایــت این مســئله مــورد توجه 
وزارت ورزش و جوانــان قــرار گرفــت و با 
اصلاح آن،   آیین نامه جدیــد نحوه فعالیت 
هیات های ورزشی استانی و شهرستانی به 

فدراسیون های ورزشی ابلاغ شد.

موضع گیری انتقادی سجادی نسبت 
به سلطانی فر

چنــدی پیــش حمیــد ســجادی،  وزیر 
ورزش و جوانــان اعــلام کرد تعــدادی از 
روسای فدراســیون  نســبت به اساسنامه 
فدراسیون های ورزشــی ایراداتی گرفتند 
که درخواســت کردم بازبینی شود، روسای 
فدراســیون ها در چنــد نوبــت آمدنــد و 
آیین نامه بازنگری شد اما هم آیین نامه و هم 
اساســنامه نیاز به بازنگری دارد که این کار 

سخت و زمان بر است.
وی اما به تازگی با انتقاد از ابلاغ اساســنامه 
فدراسیون های ورزشــی در روزهای پایانی 
حضور مسعود سلطانی فر در وزارت ورزش 
و جوانان،  با اشــاره به اینکه اساسنامه فعلی 
فدراسیون های ورزشــی در دست بررسی و 
بازنگری قرار دارد، عنوان کــرد: ۲۸ مرداد 
سال گذشــته اساســنامه فدراسیون های 
ورزشی توسط وزیر ســابق ورزش و جوانان 
ابلاغ شد درحالی که سال ها این اساسنامه 
دســت نخورده بود. چرا دوســتان ۵، ۶ روز 
صبر نکردند تا دولت جدید مســتقر شود و 

یکبار آن را بازنگری کنیم؟
وزیــر ورزش و جوانان ادامــه داد: به نقاط 
ضعف اساسنامه فدراســیون های ورزشی 
رســیده ایم و بــه رییس جمهــور گزارش 
کرده ایم. رییس جمهور گفت شــنیده ایم 
برخی افراد به ورزش می آیند، گفتم به دلیل 
وجود این اساسنامه است! ما نقش نظارتی 
داریم و طبق اساســنامه برخی مراحل طی 
می شود و متاسفانه بد انتخاب می شوند و ما 
باید جوابگو باشــیم که چرا فلان شخص در 

هیات رییسه قرار دارد.
ســجادی با اشــاره به اینکه اگر صبر کرده 
بودند اساســنامه ابلاغ نمی شــد و چنین 
اتفاقاتــی رخ نمــی داد، گفت: مــا بعد از 
یکسال در حال بازنگری اساسنامه هستیم 
و آیین نامــه نیز با اشــکالاتی روبــرو بود و 
بازنگری شــد اما اساســنامه جدید مجددا 

نیازمند آیین نامه جدید است.

چه در انتظار اساسنامه و آیین نامه 
است؟

۲۰ تیر ۱۴۰۰ بود که اســحاق جهانگیری، 

معــاون اول رئیــس جمهور اساســنامه 
فدراســیون هــای ورزشــی آماتــوری را 
ابلاغ کرد و اواخر مردادماه نیز اساســنامه 
فدراســیون های ورزشی از ســوی وزارت 
ورزش به فدراســیون های ورزشــی ابلاغ 
شــد؛ در این رابطه اما مســائل قابل تاملی 
وجــود دارد، ابتدا اینکه ابلاغ اساســنامه با 
توجه به اینکه در مجلس به تصویب رسید، 
مورد تایید شــورای نگهبان قرار گرفته و در 
نهایت از ســوی معاون رییس جمهور ابلاغ 
شــد و روند طولانی مدتی را طی کرد باید 
از ســوی وزارت ورزش و جوانان وقت نیز به 
فدراسیون های ورزشــی ابلاغ می شد مگر 
اینکه ســجادی بر این باور باشــد که نباید 
این ابلاغ صورت می گرفتــه و نیاز بود پس 
از تایید و اصــلاح دولت جدید ابلاغ مربوطه 

انجام می شد.
 در عین حال باید بدانیــم اگر اصلاحیه ای 
نیــز از ســوی وزارت ورزش و جوانان در 
دولت جدیــد مدنظــر قــرار می گرفت و 
تصمیمــی بنابر ابــلاغ اساســنامه نبود تا 
زمان اصلاح مــوارد مورد نظــر که به طور 
حتم مجــددا با رونــدی زمان بــر مواجه 
می شــد باید طبق همان اساســنامه قبلی 
فدراسیون های ورزشی کار پیش می رفت 
و فدراسیون های ورزشــی جهت برگزاری 
انتخابات باید به همان اساســنامه استناد 

می کردند.  
با توجــه بــه اظهــارات وزیــر ورزش و 
جوانــان بــه نظر می رســد اساســنامه 
فدراســیون های ورزشــی دســتخوش 
بازنگری خواهد شــد و یکبــار دیگر باید 
منتظر طی شــدن مراحل طولانی تایید 
و تصویب آن در هیات وزیــران،   مجلس 
شورای اســلامی و شــورای نگهبان بود؛ 
تغییراتی که صرفا گریبان گیر اساســنامه 
نخواهد شــد و با اصلاح آییــن نامه نحوه 
فعالیــت هیات های ورزشــی اســتانی 
و شهرســتانی و دســتورالعمل شــرایط 
اختصاصی نامزدهای پســت های مختلف 
فدراســیون های ورزشــی اعم از رییس، 

هیئت رییسه و...همراه خواهد شد.

برهانی: استقلال به قایدی متکی نیست

ویش: حساب شخصی ام را بسته اند در

مهمدی: می خواهم کشتی گیر شش دانگ شوم

 رقیبان سرسخت انگیزه ام را بالا می برند
خریدار   دارنــده مدال طلای کشــتی 
فرنگی جوانــان جهــان کــه در وزن ۸۲ 
کیلوگــرم بــرای پوشــیدن دوبنــده تیم 
بزرگسالان تلاش می کند، قصد دارد با رفع 
نقاط ضعفش به کشــتی گیر شــش دانگ 

تبدیل شود.
 به نقل از روابط عمومی فدراسیون کشتی، 
علیرضــا مهمــدی  دارنده مــدال طلای 
جوانان جهــان پیرامون آخرین شــرایط 
خود اظهار داشــت: پس از حضــور در رده 
ی بزرگســالان به دو رقابت بین المللی جام 
جهانی و رنکینگ کرواســی اعزام شدم که 
خوشــخبتانه در کرواســی موفق به کسب 

عنوان قهرمانی شدم.
قهرمان وزن ۸۲ کیلوگرم کشــتی فرنگی 
کشور در مورد روند تمرینات اردویی گفت: 
حسن رنگرز مربی بســیار فهیم و فنی است 
و به رشد کشتی گیران کمک شایانی کرده 

اســت.وی در مورد روند آمادگی جسمانی 
و رفع نقاط ضعف و ارتقــاء نقاط قوت خود 
گفــت: آمادگی جســمانی در اردوها انجام 
می شود و کشتی گیران روز به روز بهتر می 
شوند از لحاظ فنی نیز هم در شهرستان زیر 
نظر مربی خودم ملک محمد بویری و هم در 
اردو زیر نظر کادر فنی اشکالات خود را رفع 
می کنم تا به یک کشــتی گیر شــش دانگ 

تبدیل شوم.
مهمدی در مورد کشــتی های خود در رده 
ی بزرگســالان گفت: رده ی بزرگسلان با 
جوانان بسیار متفاوت است و کشتی گیران 
بســیار مطرح و پخته ای در بزرگســالان 
حضور دارند، خوشــبختانه در رقابت های 
قهرمانی کشــور تمام خوب های این وزن را 
شکســت دادم و در رقابت های کرواسی نیز 

موفق به کسب مدال طلا شدم.
وی ادامه داد: رقیبان سرسختی پیش روی 

خود در ایــن وزن دارم و این موضوع انگیزه 
مضاعفی برای کار کردن به من می دهد.

این کشــتی گیر اهل ایذه خوزســتان در 
مورد شرایط کشتی و موفقیت در آن گفت: 
علاوه بر بحث فنی و جسمانی مسائل روحی 
و روانی نیز بســیار تأثیرگذار است و باید تا 
آخرین لحظه امید خود را از دست ندهیم و 

فکر نکنیم که بازنده شده ایم.
وی در مورد اهداف خــود گفت: به احتمال 
فــراوان و در صورت صلاحدیــد کادر فنی 
بعنوان عضــو تیم ملی راهــی رقابت های 
قهرمانی آســیا می شــوم و در ادامه تمام 
تلاش خود را بــرای ملی پوش شــدن در 
رقابــت های جهانــی صربســتان ۲۰۲۳ 

خواهم کرد.
این کشتی گیر خوزستانی در مورد اینکه آیا 
به المپیک پاریس فکر مــی کند یا نه اظهار 
داشت: اولین هدف من کســب موفقیت و 

قهرمانی در رقابت های جهانی است و قطعا 
پس از آن اگر شــرایط فراهم باشــد خیلی 
دوست دارم که در المپیک نیز در وزن بالاتر 

به میدان بروم.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: خوشبختانه 
امکانات اردویی بســیار مناسبی برای ما در 
نظر گرفته اند و اکنون که خانه های کشتی 
به ۱۸ تشــک مجهز شــده اند و می توانیم 

تمرینات بسیار بهتری را انجام دهیم. ضمن 
اینکه یک ســالن اختصاصی بدنسازی نیز 
برای ما درنظر گرفته شــده که این موضوع 
نیز کمک شــایانی را به کشــتی گیران می 
کند. از لحــاظ تغذیه و اســکان در بهترین 
شرایط قرار داریم و خوشــحالم که کشتی 
کشور در چنین شرایط ایده آلی قرار گرفته 

است.



اصفهان-مریــم مومنی  مســئول 
تالار هنــر اصفهان گفت:جشــنواره ملی 
خندستان با هدف شــناخت و حمایت از 
گروه هــای تئاتر کمدی و ارتقای ســطح 
کیفی آثار و تلاش در جهت ایجاد فضای 
شــاد در دو بخش باهمــکاری دبیرخانه 

زاینده رود برگزار می شود.
علی دادفر در نشســت خبــری برگزاری 
پنجمین جشــنواره ملی خندســتان که 
در پردیس هنر با اصحاب رســانه برگزار 
شد،افزود: در این دوره از جشنواره، آثار 
در بخش هــای کارگردانی، نویســندگی 
، بازیگــری ، طراحــی صحنــه و لباس، 
موســیقی، اثر برگزیــده و طراحی گریم 

ارزیابی و انتخاب می شوند.
وی در ادامه به افزوده شدن بخش رسانه 
و تبلیغات به این جشــنواره اشــاره کرد 
وگفت: با افزوده این بخش به جشــنواره، 
شــاخه های اطلاع رســانی و اشــتراک 
گذاری در فضای مجــازی، وایرال تیزر تا 
۵۹ ثانیه و پوستر و بروشــور نیز بررسی 
و به نفرات برگزیده جوایز نفیســی اهدا 

خواهد شد.
جامعه به طنز فاخر نیاز دارد

نائــب رئیــس جشــنواره ملــی تئاتــر 
خندســتان در ادامه این نشســت گفت: 
جامعه به طنــز فاخرنیاز دارد و در جامعه 

امروز بیش از هر زمانــی باید به کمدی و 
طنز توجه کند.

نایــب رئیــس جشــنواره در ادامه این 
نشســت خبری اظهار کرد: طنز،فرصتی 
اســت برای گفتگو و گفتگو فرصت نقد را 

بوجود می آورد.
ســید محمد صادق ســجاد زاده تصریح 
کرد: امــروز هم بــه گفت وگــو و هم به 
طنز و کمدی نیــاز داریــم، و کمدی به 
گســترش گفــت و گــوی هنرمندانه و 

نقادانه کمک می کند.
وی در ادامه بیان کرد:بیش از صد ســال 
از اپرا تئاتر میرزاده عشقی گذشته است 
و این یعنی تئاتــر در اصفهان زنده بوده و 

زنده خواهد ماند.
ســجاد زاده به تلاش مدیریت شــهری 
در اصفهان اشــاره کــرد و گفت: تلاش 
مدیریت شــهری بر این است زیر ساخت 

های حوزه هنر را در شهرگسترش دهد.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه کار کردن 
در حــوزه هنــر بــرای اصفهان بســیار 
ارزشــمند اســت،گفت: در ایــن دوره 
امیدواریم  شــاهد ارتقای کمی و کیفی 

آثار باشیم.
رئیــس ســازمان فرهنگــی، اجتماعی 
ورزشــی شــهرداری اصفهــان گفــت: 
وظیفه ما در این دوره از مدیریت شهری 

این است که پاســدار هویت و شخصیت 
اصفهان باشیم .

مجتبی شاهمرادی در ادامه این نشست 
خبری اظهــار کرد: اصفهــان مهد هنر و 
فرهنگ ایران زمین است. همچنین نگاه 
ما این اســت که این جشــنواره به طور 
ثابت در شــهر اصفهان برگــزار و معرفی 
بهتــری از ظرفیت های هنــری اصفهان 
داشته باشــیم و کمک کنیم با برگزاری 
ایــن جشــنواره لبخنــد بــر روی لبان 

اصفهانی ها بیاوریم. 
وی خاطر نشــان کرد: تئاتــر اصفهان از 
مکاتب ریشــه دار هنری اســت و بخش 
مهمــی از هویــت اصفهــان درپرتو هنر 

تئاتر و نمایش آن تعریف می شود.
شــاهمرادی در ادامــه رویکــرد ایــن 
جشــنواره را افزایــش ســرانه فرهنگی 
خانواده هــای اصفهانی معرفــی کرد و 
افزود:بایــد تــلاش کنیم کــه تعاملات 
اهالــی تئاتــر را در ســطح ملــی و بین 

المللی شاهد باشیم.
دبیــر علمــی جشــنواره ملــی تئاتــر 
خندســتان گفت: امروز در تمــام ایران 
جایی مثل اصفهــان نداریم. اصفهان تنها 
استانی است که در سطح استانداردهای 
جهانــی، شــهرداری آن بــا انگیــزه و 
مشــتاقانه برای حمایت از نمایشگران و 

هنرمندان جلو آمده و تلاش می کند.
ایــوب آقاخانــی در نشســت خبــری 
برگــزاری پنجمین جشــنواره ملی تئاتر 
خندســتان که در پردیس هنــر برگزار 
شــد، اظهارکــرد: نمایشــگران صاحب 
انگیزه ای در اصفهان و دیگر اســتان های 
ایران هســتند که به بهانه ایــن دوره از 

جشنواره به اصفهان خواهند آمد.
وی در ادامه تصریح کــرد: در تمام ایران 
جایی بهتــر از اصفهان بــرای برگزاری 
این جشــنواره نبود. نکته ســتودنی این 
جشــنواره این اســت  که در حال حاضر 

با تنهــا اســتانی مواجه می شــویم که 
شــهرداری آن ماننــد اســتانداردهای 
جهانی بــرای این اقدام پیش قدم شــده 

است .
وی اصفهــان را مهــد نمایش های کمدی 
معرفی کــرد و گفت: نکتــه مهمی که این 
جشــنواره را توجیه می کند نیــاز جامعه 

ایران و ایرانی به بازگرداندن نشاط است.
آقاخانی در ادامه گفــت: مهمترین پیامد 
کمدی ایجــاد تفکر در مخاطب اســت و 
جشنواره خندســتان باید مبانی تقسیم 

بندی کمدی را ریل گذاری کند.

بوشــهر-هادی مینایــی پــور  در آیینی 
بمناســبت دهه مبــارک فجر بهره بــرداری پروژه 
دره گپ بــا اعتبــار ۶۵۸۰۵ میلیون ریــال مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان بوشهر 
در آییــن افتتاح بند ســنگی ملاتــی حوضه آبخیز 
دره گپ گناوه گفت: این پروژها شــامل بند سنگ 
ملاتی در حوضه سد باغان جم با اعتبار ۲۰میلیارد 
و ۸۰۰میلیون ریــال، بند ســنگی ملاتی تنگ ارم 
دشتســتان با ۴۹میلیــارد و ۹۰۰میلیــون ریال 
و اجــرای ۱۶۵هکتار هلالی آبگیر روســتای درگو 

شهرستان دشتی هستند.
 ایشــان ســطح تاثیرپذیری پروژه های یاد شــده 
منابــع طبیعــی و آبخیــزداری را چهــار هــزار و 

۱۸۷هکتار عنوان کرد.
 مهندس گرشاســبی در بــاره بند ســنگی ملاتی 
حوضه آبخیز دره گــپ گناوه گفت: ایــن پروژه با 
حجــم عملیات ۲هــزار و ۹۰۰مترمکعــب، حجم 
آبگیر ســالانه ۵۴۰هزار مترمکعــب، ارتفاع ۶متر، 
دهانه ســرریز ۱۰متر و طول تاج ۱۵۰متر اجرایی 
شده است. وی یادآور شــد: این پروژه با ۶۶میلیارد 
ریال اعتبار از محــل اعتبــارات محرومیت زدایی 
اجرا و مــورد بهره بــرداری قــرار گرفته اســت. 
گرشاسبی کنترل رســوب، کاهش خسارت ناشی 
از ســیلاب، حفاظت از آب و خــاک، جلوگیری از 
فرسایش و بهبود شرایط زیســت محیطی، کاهش 

خسارت ناشــی از خشکســالی و تغذیه سفره های 
زیرزمینی، بهبود اشــتغال و ارتقای ســطح درآمد 
روستائیان، بالابردن ارزش تفرجگاهی مناطق زیر 
پوشــش و حفظ، احیا و بازســازی معادن تخریب 
شــده را از جمله هدف هــای اجــرای پروژه های 

آبخیزداری عنوان کرد.
 ایشــان در پایان ســخنرانی خود ابراز داشــتند: 
آغاز عملیــات تولید و کاشــت یک میلیــارد نهال 
در سراســر کشــور یکی از برنامه های مهم ماست 
کــه باتوجه بــه وجود ظرفیــت ۴۰میلیــون نهال 
در نهالســتان های کشــور امــکان تولید ســالانه 
۲۵۰میلیون نهال در کشــور وجــود دارد. وی در 
پایان گفت: باتوجه به ظرفیت خوبی که در کشــور 
شــاهد هســتیم پیش بینی می  شــود آمار تولید 

ســالانه نهال به یک میلیارد در ســال افزایش پیدا 
کند. 

طی این مراسم ســردار محمدتقی صفری فرماندار 
محترم شهرســتان گنــاوه نیز از متولیــان این امر 
تقدیر و تشــکر نمــوده و امیدوار بودنــد که پروژه 
های این چنینی ادامه دار باشــند، چه بســا که از 
لحاظ اقتصادی کــه امروز در دغدغــه جامعه می 
باشــد بتواند به گروههای هدف اعم از: کشاورزان 
و دامــداران که مشــکلاتی چون آبیــاری اراضی 
کشــاورزی تامین علوفه دام و… را بــه دنبال دارد 
کمک خوبی کرده باشــد. در ادامه نماینده محترم 
مردم شریف بوشــهر، گناوه، دیلم و جزیره خارک 
نیز کــه تاکید بر تقویــت پتانســیل های اقتصادی 
بندر گنــاوه و جذب توریســت به این شهرســتان 

جهت رونــق هر چه بیشــتر اقتصــادی و فرهنگی 
داشــتند، احداث پروژه های آبخیــزداری در قالب 
ســد که از جمله مهمترین پروژه های عمرانی است 
که مطمئنا عمران و آبادانیهای بســیاری را فراهم 
می نماید.کهــدر تقویت بعد اقتصــادی و فرهنگی 

شهرستان نیز مؤثر می باشد. 
ایشــان یکی از اهداف مهم دولــت مردمی جناب 
آقای دکتر رئیســی را داشــتن ایران قوی و رونق 
تولید دانســتند. و در پایان از کلیه دست اندرکاران 
پروژه ســد آبخیــزداری دره گپ تقدیر و تشــکر 
نمودند. دکتــر محمــدی زاده اســتاندار محترم 
استان بوشــهر در آئین آغاز عملیات اجرایی طرح 
آبخیزداری دره گپ در شهرســتان گنــاوه اظهار 
داشــت: حجم مخزن ایــن طرح، ۱۳۵هــزار متر 
مکعب اســت که از محل اعتبارات محرومیت زدایی 
اجرایی و عملیاتی شــده اســت. اســتاندار محترم 
استان بوشهر با مقایســه سدسازی در دوران پیش 
از انقلاب و شــرایط کنونــی تصریح کــرد: قبل از 
انقلاب، تعداد انگشــت شــماری ســد در ســطح 
کشور داشــتیم که اکنون حدود ۵۴۰سد بزرگ و 
متوســط، یا تکمیل شــده یا در حال ساخت است. 
وی با اشاره به حذف اســتان بوشهر در انتفاع از آب 
ســد چم شــیر افزود: در بالای این منطقه و بر روی 
رودخانه زهره، ســد چم شــیر در حال ساخت بود 
که از بزرگترین سدهای کشــور و ۱.۷میلیارد متر 

مکعب ظرفیت مخزن دارد.

بوشهر

وژه بند سنگی ملاتی آبخیزداری دره گپ شهرستان گناوه آئین بهره برداری از پر

ارومیه-رحیم جباردخت  مدیــر کل تعاون 
، کار و رفــاه اجتماعی در نشســت منطقــه ای با 
کارگزاران صنــدوق بیمه اجتماعی روســتاییان و 
کشاورزان  شهرستانهای جنوب استان با اعلام این 
خبر گفت : ســهم استان از تعهد اشــتغال ا میلیون 
نفری دولت در کشور  ۵۱ هزار ۳۱۰ شغل بود که تا 

امروزتا امروز ۴۰ هزار شغل شده است.
دهقان افزود : از این تعداد شــغل  ۱۳ هزار ۸۰۰ 
نفر اشتغال پایدار روســتایی بوده است که بیشتر 
آین شــغل ها در مناطق مرزی و محــروم ایجاد 

شده است.
وی از کاهش نــرخ بیکاری به زیــر ۱۰ درصد در 
ســه فصل متوالی امســال خبر داد و اظهارکرد : 
میانگین نرخ بیــکاری در بهار ،تابســتان و پاییز 
۱۴۰۱ کمتر از ۸ درصد اســت که نشان از توجه 

ویژه دولت به اشتغال آفرینی است .
مدیر کل تعاون ، کار و رفــاه اجتماعی آذربایجان 
غربی با اشــاره به آمــار ۳۰۰ هزار نفــری اعضاء 
شــرکت های تعاونی مرزنشــینی در آذربایجان 
غربی تصریح کرد : بیمه کردن تمام افراد شــاغل 
در شــهرها و روســتاها هدف بعــدی در وزارت 

تعاون ،کار و رفاه اجتماعی است.
دهقان افزود  بیمــه تامیــن اجتماعی و صندوق 

بیمه اجتماعی کشاورزان ، روســتائیان و عشایر 
هر دو زیــر مجموعــه وزارت تعــاون ،کار و رفاه 
اجتماعی هســتند و مــردم میتوانند بر اســاس 
خدمات دلخواه  در شــهرها و روستاها فارغ از نوع  
شــغل فصلی و دائمی تحت پوشش یکی از این دو 
بیمه قرار بگیرند و از مزایایی آنها استفاده کنند.

مدیر عامل صنــدوق بیمه اجتماعی کشــاورزان 
،روســتائیان و عشــایر آذربایجــان غربــی هم 
در این جلســه با بیان اینکه هــدف این صندوق 
کمک به پایداری مشاغل اســت گفت : کارگران 
دار،دانشــجویان  خانــه  زنــان   ، ســاختمانی 
،باغــداران ، کشــاورزان و اعضاء شــرکت های 
تعاونی در شــهرها و روســتاها میتوانند عضو این 

صندوق شوند.
محمودی بازنشســتگی ،کارافتادگی ،مستمری 
و انتقــال ســابقه را از مهمتریــن مزیت صندوق 
بیمه اجتماعی کشــاورزان ،روســتائیان و عشایر 
بیــان و اضافه کرد : این صندوق در اســتان ۱۵۶ 
هزار عضو دارد و در حال حاضر بــرای ۶ هزار نفر 

حقوق مستمری پرداخت میکند.
وی افزود :۷۰ درصد حق بیمــه را دولت بصورت 
یارانه پرداخــت میکند و بیمه گــذاران تنها ۳۰ 
درصد حق بیمه ماهانه خود را پرداخت میکنند.

قزوین-مریم نقــدی  مهندس پیری شــهردار 
محمدیه اظهار داشــت : با برنامه ریزی ها و سیاســت 
گذاری های شــهرداری محمدیه  تمامــی پروژه ها به 

موقع در اختیار شهروندان قرار میگیرد . 
 وی گفت : تمامی قرارداد پروژه ها در ســطح شــهر 
توســط معاونت عمرانی و مدیریت شــهری در حال 
رصد بوده و بدون هیچ وقفه ای در حال اجرا اســت،  
لذا تمام تلاش شــهرداری این اســت کــه پروژه ها 
بدون هیچ وقفه ای اجرا شــود. شــهردار محمدیه با 
اشــاره به روند اجرای پروژه های عمرانی سطح شهر، 
اظهار کرد: خوشبختانه پروژه های عمرانی سطح شهر 
طبق برنامه پیش بینی شــده در سطح شهر در دست 
اقدام است.وی افزود: اکنون پروژه لوله گذاری بلوار 
امام خمینی)ره( به صورت منظــم و طبق برنامه در 
حال انجام اســت، همچنین پروژه بزرگ پارک شهر 

نیز با تمام قوا در دست اجرا است.
وی همچنین از مراحــل پایانی پروژه بلوار شــهید 
بابایــی خبر داد و افــزود: هر هفته به طور مســتمر 
جلســاتی برای بررســی وضعیت این پروژه برگزار 

شده و بر تسریع پروژه مذکور تاکید می گردد.
پیری  خاطرنشــان کــرد: به زودی عملیــات اجرایی 
احداث میدان جمهــوری منطقه ۷ آغــاز و اقدامات 

مربوط به طراحی پروژه انجام شده است.

وی تاکید کرد: هدف شهرداری از احداث میدان مذکور 
کاهش ترافیک و تبدیل کمربندی به بلوار شــهید بابایی 
است که تلاش خواهیم کرد تا پایان سال به امید خدا روند 

پیشرفت پروژه با قدرت ادامه پیدا کند.
وی با بیان اینکــه در حال حاضــر چندین قرارداد 
بــا پیمانکاران عمرانی منعقد شــده کــه در تمامی 
مناطق ســطح شــهر در حال اجرا اســت، گفت: در 
حال حاضر پروژه های عمرانی توســعه و بازپیرایی 
آرامســتان فردوس، بازپیرایی مزار شهدای گمنام 
محمدیه.اصــلاح جداول ،کوچه هــا و معابر منطقه 
۷محمدیــه،ا حــداث میــدان جمهــوری منطقه 
۷محمدیه.عملیــات عمرانــی کمربنــدی شــهید 
بابایی،اجــرای دیــوار ســنگی زیر گــذر باورس.
زیرســازی و آماده ســازی زیر گذر باورس، اجرای 
روکــش آســفالت.احداث رفیوژ، پیاده رو ســازی 
تجاری هــای کمربندی. احداث رختکن ورزشــگاه 
امــام علــی )ع( شــهرداری._لکه گیری آســفالت 
محمدیه.لکــه گیری آســفالت مهــرگان. احداث 
جاده سلامت، لوله گذاری انهار سطح شهر، مناسب 
سازی و آماده سازی و پیاده روســازی معابر سطح 
شــهر محمدیــه و مهــرگان، توســعه و بازپیرایی 
بوســتان های ســطح شــهر محمدیه و مهرگان در 

حال انجام است.

آذربایجان غربی وین قز

مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان :
خ بیکاری درآذربایجان غربی به زیر ۱۰ درصد کاهش یافت نر

شهردار محمدیه عنوان کرد؛
وژه های عمرانی   تلاش شهرداری برای اجرای بدون وقفه  پر

پنجمین سال تولد جشنواره ملی خندستان
مدیرکل آموزش و پرورش استان:

ح توسعه دیپلماسی آموزشی در مازندران  طر
تدوین شده است

ساری-امیری فر  مدیرکل آمــوزش و پرورش مازندران گفت: 
برنامه طرح توســعه دیپلماسی آموزشــی که چندی پیش در سفر 
وزیر آموزش و پرورش به استان پیشنهاد شــده بود اکنون تدوین 
و در هفته های آینــده برای تصویب به شــورای آموزش و پرورش 

استان ارسال خواهد شد.
حســین کمالی در همایش یک هــزار نفری دانش آمــوزان دهه 
هشــتادی مازندران در اردوگاه دانش آموزی بادلــه، بر ضرورت 
آشــنایی دانش آموزان با اهداف و دســتاوردهای انقلاب اسلامی 
و انتقال مفاهیم و ارزشــهای ایــن رویداد مهم به نســل نوجوان و 

جوان از طرق مختلف در جامعه تاکید کرد.
وی با اشاره به گســتردگی آموزش و پرورش و تاثیرپذیری همه گروه 
های جامعه از نظام تعلیــم و تربیت، ادامه داد: غنــای برنامه های در 
حال اجرای برای ایام الله دهه مبارک فجر، باعث ثبات، اقتدار و امنیت 
می شود و همه ما وظیفه حساسی در این زمینه داریم و اگر به درستی 

به وظیفه خود عمل نکنیم دچار خسران خواهیم شد.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران به اهداف دشــمنان و هجمه 
آنها علیه نســل جوان از طریــق تولیداتی مثل فیلــم، برنامه های 
ماهواره ای و فضای مجازی نیز اشــاره کــرد و اظهارکرد: اگر نظام 
تعلیم و تربیت نقش خــود را به خوبی انجام ندهد، نســل جوان با 

خطراتی مواجه خواهند شد.
کمالی تصریح کرد: در موضوع شــکل گیری انقلاب اسلامی نیز به 
همین شکل اســت و نیاز به روشــنگری و تبیین داشته و ضرورت 
دارد از ایام دهه مبارک فجــر به عنوان فرصت مناســب به منظور 
افزایش بصیــرت و آگاهی دانش آموزان اســتفاده کــرد تا دانش 

آموزان با دستاوردهای انقلاب اسلامی بیشتر آشنا شوند.

اختصاص ۱۲ هکتار زمین برای احداث نمایشگاه 
دائمی صنایع دستی در سنندج

سنندج-فاطمه ملایی  سرپرســت اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی کردســتان، از اختصاص ۱۲ هکتار 
زمین برای احداث نمایشــگاه دائمی صنایع دســتی در شهرستان 

سنندج خبر داد.
منصور مهــرزاد در بازدید از محل پیشــنهادی احداث نخســتین 
نمایشــگاه دائمــی صنایع دســتی در شهرســتان ســنندج که با 
همراهی فرماندار ســنندج و معاون صنایع دســتی اســتان انجام 
شد، گفت: اســتان کردســتان به واســطه برخورداری از فرهنگ 
غنی و تنوع رشته های مختلف صنایع دســتی، دارای ظرفیت های 

بسیار زیادی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
سرپرســت اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
کردســتان اظهار کرد: پس از ســال ها پیگیری و انجــام مطالعات 
لازم برای ایجاد و احداث مجموعه بازارچه صنایع دســتی با هدف 
تجمیــع فعالیت های تولیــدی و اقتصادی حوزه صنایع دســتی و 
همچنین توسعه گردشگری اســتان، ۱۲ هکتار زمین برای احداث 

این نمایشــگاه در تپه پیرچنار سنندج تعیین شده است.
او با بیــان اینکه اجرا و احــداث این پروژه جزو مصوبات ریاســت 
جمهوری برای توسعه زیرســاخت های گردشگری و صنایع دستی 
اســتان اســت، افزود: امیدواریم با راه اندازی این مجموعه ضمن 
معرفی داشــته های فرهنگــی و ارزشــمند منطقه، تحــول قابل 
توجهی در عرصــه تولید، معرفــی، تبلیغ و فروش صنایع دســتی 

استان فراهم شود.
فرماندار شهرســتان ســنندج هم در این بازدید اظهــار کرد: نگاه 
ویــژه اداره کل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کردســتان در حمایت از هنرمندان صنایع دســتی اســتان قابل 

ستایش است.

بدهی  ۵۸۰ میلیارد تومانی  دستگاه های دولتی 
ایلام  به بیمه تامین اجتماعی

ایلام -حسن بیگی  علی اشــرف تابانی در نشســت خبری با 
اصحاب رسانه های اســتان ایلام اظهار کرد: بیشــترین بدهی این 
سازمان مربوط به شــهرداری های استان اســت که می طلبد این 

دستگاه ها بدهی خود را پرداخت کنند.
وی افزود: با توجــه به  اینکه ســازمان تامین اجتماعــی یک نهاد 
عمومی اســت و هیچ گونــه بودجه دولتــی را در اختیــار ندارد، 
خوشــبختانه از طریق پرداخت حق بیمه ها درآمد های حاصل از 

سرمایه گذاری توانسته به اهداف خود برسد.
مدیرکل تامین اجتماعی اســتان ایلام تاکید کرد: این سازمان در 
کل اســتان ۳۱۰۰ نفر معادل ۵۲ درصد جمعیت اســتان را شامل 
۱۱۰ هزار بیمه شــده، ۱۵۸ هزار نفر بیمه شــده اصلی و ۷۰۰ نفر 

بازنشته را تحت پوشش بیمه ای خود قرار داده است.
تابانی ادامه داد:اســتان ایلام دارای هشت شــعبه مستقل است، 
همچنین۲ بخش فعال در شهرســتان های چوار و بدره دایر شــده 

که به بیمه شدگان خدمات رسانی خواهند کرد.
وی بــه کارگاهای فعال این حوزه اشــاره کرد شــاره کرد و گفت: 
تعداد کارگاه های فعال در اســتان هشــت هزار و ۲۵۰ مورد است 

که فعال هستند.
مدیرکل تامیــن اجتماعی ایلام بیــان کرد: تعدد بیمه شــدگان 
استان ۷۷ درصد در اســتان است که نسبت به ســال گذشته ۷/۵ 

درصد رشد داشته است.
تابانی خاطرنشــان کرد: ماهانــه ۱۳۰ میلیارد تومــان به صورت 

ماهانه حقوق بازنشستگان پرداخت خواهد شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به مناسبت ایام الله دهه فجر صورت گرفت
ح ویژه بانک سپه برای وصول مطالبات  طر

غیرجاری مشتریان
به مناسبت ایام پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، بخشش ۶ درصدی 
جرائم مطالباتی مشتریان با تأکید بر رعایت کامل قوانین و مقررات و با 

هدف مساعدت به مدیونین در دستور کار شعب بانک سپه قرار گرفت.
قوانین و مقررات بســته وصول مطالبات غیر جاری بانک سپه به شرح 
ذیل است:درصورتی که بدهکار کل مبلغ بدهی خود را به صورت نقدی 
تسویه کند، روسای شــعب مکلفند ۶ درصد از مبلغ وجه التزام تأخیر 
تأدیه دین در تعهدات و تسهیلات غیر قرض الحسنه و وجه التزام تأخیر 
تأدیه دین در تسهیلات قرض الحســنه )حداکثر ۸ درصد( را به صورت 
کامل مورد بخشودگی قرار دهند.در تسهیلات دارای اقساط متعدد که 
بدهکار دارای مانده بدهی اقساط در طبقات سررسید گذشته یا معوق، 
در صورت وصول کل مانده ســرفصلهای مطالباتی )نه الزاماً کل بدهی 
قرارداد( بخشــودگی ۶ درصد از وجه التزام تأخیر تأدیه دین به نسبت 
کل مانده ســرفصل مطالباتی صورت پذیرد و مابقی اقســاط در مواعد 

مقرر از پیش تعیین شده وصول خواهد شد.
درزمان امهال با اســتفاده از ابزارهای وصول به صورت اقســاطی )از جمله 
تبدیل و تجدید( مشــروط به وصول حداقل ۵۰ درصــد مانده کل بدهی 
به عنوان پیش دریافت، به نســبت مبلغ پرداختی، ۶ درصــد از وجه التزام 
مشمول بخشودگی و متعاقب آن در پایان دوره امهال، در صورت پرداخت 
کل بدهی، ۶ درصد از وجــه التزام اقســاط امهالی باقی مانــده نیز مورد 
بخشــودگی قرار می گیرد.در راســتای کاهش پرونده های ارجاع شده به 
محاکم قضایی و تسریع در تسویه قراردادهای مطالباتی در صورت مراجعه 
مشتری و تسویه نقدی بدهی، دستورالعمل وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
در مورد بدهکاران بانکی مشمول این بسته کاملًا رعایت شود. لازم به ذکر 
است، استفاده از مزایای این بسته مشــمول بدهکارانی است که بدهی آنها 
تا تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۴۰۱ در طبقه غیر جاری قرار گرفته و بدهی خود را تا 

تاریخ ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۲ در قالب این بسته پرداخت کنند.
مشتریان و متقاضیان طرح بخشودگی جرائم تاخیر برای کسب اطلاع 

بیشتر می توانند به شعب سراسر کشور بانک سپه مراجعه کنند.

همزمان با ایام دهه مبارک فجر
وسازی کیمیازیست پارسیان ح شرکت دار   طر

  با تامین مالی بانك صنعت و معدن 
به بهره برداری رسید

همزمان با ایام دهه مبارک فجر طرح شــرکت داروسازی کیمیازیست 
پارســیان با مشــارکت بانک صنعت و معدن و با حضــور امام جمعه، 
اســتاندار، فرماندار، مدیرکل صنعــت، معدن و تجــارت، نمایندگان 
مجلس و جمعی دیگر از مســؤلان اســتانی در اســتان زنجان به بهره 

برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، شــرکت داروســازی 
کیمیازیست پارسیان با هدف تولید انواع دارو در زمینی به مساحت ۱۴ 

هزار متر مربع در شهرک صنعتی نوآوران زنجان احداث شد.
این طرح در ســال جاری با اخذ مجوزهای لازم از وزارت بهداشــت و 
درمان به منظــور تولید بیش از ۵۰ نوع محصولات دارویی در اشــکال 
مختلف شامل انواع قرص، کپسول سخت و کپسول نرم، شربت، ساشه، 

داروهای OTC و مکملهای دارویی به بهره برداری تجاری رسید.
ســرمایه گذاری صورت گرفته در طرح تاکنون بالغ بــر ۲ هزار میلیارد 
ریال می باشد که از این میزان ۸۰۰ میلیارد ریال آن در قالب تسهیلات 
سرمایه ثابت و سرمایه در گردش توســط بانک صنعت و معدن تامین 
اعتبار شــده و با بهره برداری از طرح یاد شــده ضمن تامین بخشی از 
نیازهای سبد دارویی استان و کشور، زمینه اشتغال بیش از ۹۰ نفر نیز 

فراهم گردیده است.

 پرداخت بیش از 16000 میلیارد ریال 
وام قرض الحسنه ازدواج در ده ماهه امسال

 بانک آینده در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی خود و هم سویی 
با سیاســت ها و برنامه های دولت مبنــی بر تســهیل ازدواج جوانان، 
با پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج، جوانان بســیاری را به خانه بخت 
فرستاده اســت.به گزارش روابط عمومی بانک آینده، وام ازدواج در این 
بانک بی وقفه پرداخت می شود که بر این اساس امسال تا ۱۰ بهمن ماه 
۱۴۰۱ نزدیک به ۱۳ هزار جــوان ایرانی با دریافت وام قرض الحســنه 
ازدواج از این بانک به ارزش بیــش از ۱۶هزار میلیارد ریال به خانه بخت 
رفتند.ترویج ســنت حســنه ازدواج و کمک به جوانــان از مهم ترین 

سیاست های اعتباری بانک آینده محسوب می شود.
بانک آینــده در تداوم روند حمایــت از ازدواج جوانــان و اجرای قانون 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیــت پرداخت تســهیلات ازدواج و 
فرزنــدآوری را در اولویت خود دارد که هم اکنــون پرداخت وام ازدواج 
۲۹۰۰ نفر از متقاضیان در صف و تســریع در پرداخت آن در دستور کار 

بانک است.

وش شرکت سایپا  ح های  فر  ثبت نام در طر
از طریق بانک پارسیان با حساب وکالتی

امکان ثبت نام در طرح هــای فروش محصولات گروه خودروســازی 
ســایپا با اســتفاده از حســاب وکالتی برای دارندگان حساب در بانک 
پارسیان فراهم شد و بر همین اساس کلیه مشتریان گرامی می توانند از 
طریق سایت بانک پارسیان حساب موردنظر خود را تعیین و به شرکت 
سایپا معرفی نمایند.از این پس دارندگان حساب نزد بانک پارسیان می 
توانند برای ثبت نام در طرح های فروش محصولات گروه خودروسازی 
ســایپا از جمله فروش فوق العاده، پیش فروش عادی و قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت، نســبت به معرفی حســاب وکالتی خود نزد 
بانک پارسیان اقدام کنند.در این راســتا، مشتریان محترم می توانند با 

مراجعه به سایت رسمی بانک پارسیان به آدرس:
www.parsian-bank.ir در خصوص وکالتی نمودن حســاب خود 
به صورت غیرحضوری، به نفع »شرکت ســایپا« اقدام نمایند . برای این 
منظور پس از ورود به اینترنت بانک به فهرست خدمات وکالتی خودرو 
گزینه ی وکالت به شــرکت های خودروســازی بخــش ثبت وکالت؛ 
مراجعه و سپرده مورد نظر جهت وکالت از لیست سپرده ها را انتخاب و 
پس از انتخاب شرکت مورد نظر خودروساز در لیست شرکت ها ؛ تیک 
موافقت با تعهد نامه را انتخاب و در نهایت با فشردن دکمه انجام عملیات 

و تایید نهایی حساب وکالتی مورد نظر خود را معرفی کنند.
گفتنی اســت؛ برای ثبت ســفارش و خرید خودرو از شرکت های خودرو 
ســازی افتتاح حســاب وکالتی ضروری اســت. با اســتفاده از حساب 
وکالتی فرآیند درخواســت و پرداخت مبلغ خرید خودرو از شرکت های 
خودروساز امکان پذیر است. حساب وکالتی، یک نوع حساب بانکی است 
که برای پرداخت مبلغ خرید خودرو از این شــرکت ها استفاده می شود. 
مشتری با افتتاح این حساب اختیار مسدودکردن ، رفع مسدودی و انتقال 
پول از حساب خودتان را به فروشنده می دهد. در حساب وکالتی، مشتری 
به فروشنده وکالت می دهد تا به میزان مبلغ ارزش قرارداد)ارزش خودرو 
و هزینه های مرتبط به آن( در حســاب، وجوهی را مسدود کرده تا پس از 
نهایی شدن خرید خودرو از حســاب او ، به حساب فروشنده منتقل کند و 
این حســاب به عنوان یک روش جدید صرفا جهــت اختصاص خودرو به 
مصرف کننده واقعی در نظر گرفته شــده و تا زمان مشــخص شدن حائز 

شرایط بودن مشتری هیچ برداشتی از حساب انجام نمی شود.

وگاهی به شبکه برق کشور  ۳۱ واحد جدید نیر
متصل شد

از ابتدای شروع به کار دولت ســیزدهم تاکنون ۳۱ واحد جدید نیروگاه 
حرارتی بــه ظرفیــت ۴۶۹۵ مگاوات در راســتای کمــک به کاهش 

خاموشی ها و ایجاد برق پایدار در شبکه سراسری وارد مدار شده است.
ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور به ۷۳ هزار و ۶۹۵ مگاوات رسیده، 
در حاضر  ۶۱۲ واحد تولید برق حرارتی در ۱۳۴ نیروگاه کشــور وظیفه 
تولید برق پایدار برای مشترکان سراسر کشــور را بر عهده دارند که ۶۸ 

درصد از این ظرفیت در اختیار بخش خصوصی است.
از ابتدای شــروع به کار دولت ســیزدهم تاکنون ۵۷۳۰ مــگاوات به 
ظرفیــت نیروگاه های حرارتی کشــور افزوده شــده که ایــن اقدام از 
طریق ســنکرون ۳۱ واحد جدید نیروگاهی به ظرفیت ۴۶۹۵ مگاوات 
و همچنین رفع محدودیت نیروگاه های بخــاری و افزایش توان عملی 

نیروگاه های گازی موجود به ظرفیت ۱۰۳۵ مگاوات محقق شده است.
واحدهای ســنکرون شــده جدید شــامل بخــش گاز نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی هنگام، ایران ال ان جی)ســه واحد(، قشم پاسارگارد، 
آریان زنجــان)دو واحــد(، مهتاب کویــر)دو واحد(، شــهید باکری، 
تربت حیدریه، فولاد بوتیا، دوکوهه و واحدهای گازی کوچک میانرود، 

زاهدان)سه واحد( و صبای دهلران)چهار واحد( بوده است.
همچنین در این مــدت واحدهای بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی 
جهرم، هریــس، ارومیه، چابهــار، بعثت پارس جنوبــی، غرب کارون، 
عسلویه، فردوسی، خرم آباد و سبلان نیز به شبکه سراسری برق کشور 

متصل شده است.

ادعای عجیب جایگاه داران سوخت
مردم برای دریافت پول نقد به پمپ بنزین 

مراجعه می کنند!
سمیرا ربیع  رئیس صنف جایگاه داران کشــور گفت: شاهدیم که در 
برخی موارد خودپردازهای بانکی خالی از پول نقد هستند یا درست کار 
نمی کنند و مردم ناچارا برای دریافت پول نقد به پمپ بنزین ها مراجعه 
می کنند و نمی دانیم دقیقا باید چکار کنیم که نه شــرمنده مردم شویم 
و نه مشکل قانونی و مالیاتی داشته باشــیم. درخواست ما این است که 

بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی سریعا اظهارنظر و تدبیر کنند.
اســدالله قلیزاده اظهار کرد: مردم راحت ترین و در دســترس ترین راه 
برای دریافت پول را پمپ بنزین ها می دانند و مراجعه دارند. آمار بالایی 

از مراجعات داریم و لازم است مسئولین سریعا تدبیری بیاندیشند.
وی ادامــه داد: مالــکان پمــپ بنزین ها از سراســر کشــور خصوصا 
کلانشهرها، شــهرهای توریســتی و زیارتی اســتعلام های زیادی از 
ما داشــته اند که چه کنند؟ واقعیت این اســت که جایگاه های سوخت 
فعالیت شــبانه روزی دارند و ارائه خدمت انجام می دهند، ولی تکلیفی 
در جهت عرضه پول نقد به مــردم ندارند، البته در برخــی مواقع واقعا 
مردم نیاز دارند و بــرای وجوه خرد مراجعه می کننــد که جایگاه داران 
نمی دانند باید چه کنند تا از طرفی شرمنده مردم و از طرفی با مشکلات 

قانونی یا مالیاتی آتی روبرو نشوند.

وی اظهار کرد: لازم است سازمان مالیاتی و بانک مرکزی در این زمینه 
اظهارنظر شفاف کنند و تشــریح موارد قانونی را داشته باشند تا تکلیف 
همه روشن شــود، البته مشــاغل دیگر هم احتمالا با این مساله روبرو 
هستند.وی افزود: ما ســعی کردیم طی ســالیان اخیر مردم را ترغیب 
کنیم که بهــای ســوخت را الکترونیکی پرداخت کننــد و تا حدودی 
موفق بودیم و شــاهد کاهش روز افزون پول نقد در جایگاه ها هســتیم 
و امیدواریم با غلبه بر نگاه بســته برخی افراد و ورود تکنولوژی جدید و 

روش های متنوع پرداخت هرچه بیشتر در این زمینه پیش برویم.
قلیزاده ضمن انتقاد از بی تفاوتی برخی بخش های سیســتم بانکی به 
این مساله گفت: ما انتظار داریم بانک ها پاسخگو باشند، اینکه بانکها در 
ایام کرونا خیلی کم پول نقد از مــردم دریافت می کردند و پمپ بنزینها 
محل خرج کردن پولهای نقد مردم شــده بود و حالا وجه نقد در برخی 
خودپردازها به درستی توزیع نمی شــود و مردم برای رفع نیازشان به 
پمپ بنزینها مراجعه دارند قابل پذیرش نیســت، جایگاه های سوخت 
خودپرداز بانکی نیستند و لازم است بانک مرکزی به طور جدی در این 

مساله ورود کند.

کدام سدها بیش از ۵۰ درصد آب دارند؟
براساس آخرین آمار ارائه شده از بین ۵۲ سد مهم شرب کشاورزی تا ۲۳ 

بهمن ماه ۱۹ سد بیش از ۵۰ درصد آب دارند.
در حال حاضر میزان ورودی آب به ســدهای کشــور تــا ۲۳ بهمن ماه 
معادل ۹ میلیارد و ۶۱ میلیون مترمکعب بوده که این عدد در مقایسه با 
سال گذشته که عددی معادل ۱۰ میلیارد و ۷۷ میلیون مترمکعب بوده 
۱۱ درصد کاهش داشــته، همچنین میزان خروجی از مخازن سدهای 
کشــور در این تاریخ معادل هفت میلیارد و ۱۲ میلیون مترمکعب ثبت 
شــده که این عدد در قیاس با ســال گذشــته که عددی معادل هشت 

میلیارد و ۴۴ میلیون مترمکعب بوده بیانگر کاهش ۱۶ درصدی است.
در شرایط کنونی حجم آب موجود در مخازن ۲۱ میلیارد و ۶۰ میلیون 
مترمکعب ثبت شده که نسبت به سال گذشته اختلاف چندانی ندارد و 

درصد پرشدگی مخازن سدهای کشور به عدد ۴۴ درصد رسیده است.
وضعیت سدهای مهم )شرب  - کشــاورزی( بیانگر این است که در ۱۸ 
سد درصد پرشدگی بیش از ۵۰ درصد اســت به طوری که سد زنجیره 
کارون ۶۴ درصد و ســد دز ۶۳ درصد  و ســد چره استان خوزستان۶۰ 
درصد آب دارند همچنین در ســد شــهید قنبری اســتان آذربایجان 
غربی۶۵ درصد، سد اســتقلال ۶۳ درصد و سد جگین استان هرمزگان 

۱۰۰ درصد پر هستند.
سد تالوار اســتان زنجان ۷۸ درصد، ســد رودبار اســتان لرستان ۹۴ 
درصد، سد درودزن، ملاصدرا ۵۸ درصد و سد ســلمان فارسی استان 
فارس ۷۱ درصد پرهســتند. همچنین در اســتان کرمانشــاه نیز سد 
داریان ۵۸ درصد و در اســتان سیستان و بلوچســتان سد پیشین ۷۲ 
درصد و سد ریزدان ۷۵ درصد و ســد خیرآباد ۵۳ درصد و سد ماشکید 

اولیا استان سیستان و بلوچستان ۵۸ درصد پر هستند.
در این بین نیز ســد رودبار استان لرستان نســبت به سال گذشته ۸۵ 
درصد بیشتر آب دارد و بعد از آن نیز سد رئیسعلی دلواری استان بوشهر 
۲۵ درصد، سد چره استان خوزستان ۲۳ درصد، سد درودزن ملاصدرا 
استان فارس ۲۱ درصد، سد ارس، خداآفرین استان آذربایجان شرقی 
۲۰ درصد  ســد زاینده رود اســتان  اصفهان ۱۹ درصد، ســد ماشکید 
علیا استان سیستان و بلوچســتان ۱۶ درصد،   سد دز استان خوزستان 
۱۲ درصد، ســد گلپایگان، کوچری حوضه قمرود ۹ درصد، ســد آزاده 
استان کردســتان ۶ درصد، ســد کوثر کهگیلویه و بویراحمد ۵ درصد، 
سد داریان اســتان کرمانشاه ۴ درصد و سد پیشــین استان سیستان و 

بلوچستان ۳ درصد نسبت به سال قبل پر شرشدگی بیشتری دارند.
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رئیس کل بانک مرکزی:

۶.۵ میلیارد دلار ارز ۲۸۵۰۰ تومانی عرضه شد

خریدار  رئیس کل بانــک مرکزی از عرضه ۶.۵ 
میلیارد دلار ارز ۲۸۵۰۰ تومانی در ســامانه نیما 

خبر داد.
به گزارش پژوهشــکده پولی و بانکی، محمدرضا 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما در تلاش 
هســتیم تا نیاز های مردم را در بــازار آزاد تامین 
کنیم به همین جهت ۶۰۰ صرافی و ۱۵۰ شــعبه 
بانک های ســپه، صادرات، ملی، ملــت و تجارت 
در حــال عرضه ارز هســتند و مــردم می توانند 
با مراجعه بــه آن هــا ارز خود را دریافــت کنند. 
ice. همچنین مردم می توانند با مراجعه به سایت

ir ســامانه بر خط ارز قیمت های ارز را مشــاهده 
کنند.

وی ادامه داد: با اقدامات مــا در بانک مرکزی نرخ 
ارز رو به کاهش است، اما متاســفانه جریان های 
قیمت ســاز تلاش می کنند که قیمت هــا را بالا 
ببرنــد و ما خواهشــمند هســتیم که مــردم به 
ایــن جریان ها توجــه نکند. ۱۵۰ شــعبه بانکی 

و صرافی ها در هفــت روز هفته از ســاعت ۹ تا ۷ 
بعد از ظهر کار می کند، پــس نگرانی برای مردم 
وجود ندارد. امروز بــازار دبی تعطیل بــود، اما با 
جریان ســازی ها قیمت درهــم را افزایش کاذب 

داده بودند.
 فرزین در پاسخ به این پرسش که چه زمانی مرکز 
مبادله ارز و طلا شروع به فعالیت می کند؟ گفت: 
مرکز مبادله ارز و طلا در آخرین جلســه شورای 
پول و اعتبار تصویب شــد که موضــوع این مرکز 
ساماندهی و توســعه بازار ارز و طلا است قرار بود 
در نیمه اول بهمن ماه این مرکز افتتاح شــود که 
به علت مشــکلات زیرســاختی افتتاح آن عقب 
افتاد، اما تا هفته آینده این مرکــز افتتاح خواهد 
شد. در گام اول افتتاح این مرکز، تمامی نیاز های 
ارزی مانند ارز مســافرتی، دانشجویی پاسخ داده 
می شــود، البته با راه اندازی مرکز ربع سکه را نیز 
عرضه می کنیم. همانطور که میدانید ربع ســکه 
را در بــورس کالا نیز عرضه کردیــم و تلاش ما بر 

این است که تمامی نیاز های ارزی را در این مرکز 
پاسخ بدهیم در گام های بعدی ابزار مشتقه ارزی 

و سواپ ارزی را نیز راه اندازی می کنیم.
 رئیــس کل بانک مرکــزی در رابطه بــا آخرین 
وضعیت ســامانه نیما بیان کرد: ۴۰ روز گذشته 
که بنده رئیس بانک مرکزی شدم طبق وعده ۶.۵ 
میلیــارد دلار ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی عرضه 
کردیم و همان طور که میدانید امروز در ســامانه 
نیما ۱۸۷ میلیون دلار معامله شد و ۳۰۰ میلیون 
درهم نیز در نیما عرضــه کردیم. فردا هم در عراق 

و ترکیه ارز های جدیدتری عرضه خواهیم کرد.
وی در پایان با اشاره به این امر که گزارشاتی مبنی 
بر تخلف افراد به دســت ما رســیده است، گفت: 
برخی از افــراد از بــازار آزاد ارز تامین می کنند و 
کالا را خریداری می کنند، اما بعدا در سامانه نیما 
درخواســت ارز می کنند که این کار امر پولشویی 
اســت که ما با آن برخــورد می کنیــم و کالای 

خریداری شده را قاچاق محسوب می کنیم.

خریدار  اســتاد اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس 
اظهار داشت: اگر رشد ۵۰ درصدی پایه پولی که 
در یادداشــت آقای نیلی به آن اشاره شده، صحت 
داشته باشد مفهوم محاسبات این خواهد بود که با 
یک وقفه زمانی این رشد خود را در رشد نقدینگی 
نشان خواهد داد و پیامدهای رشد نقدینگی را هم 
با وقفه ای در تورم خواهیم دیــد. حال اینکه این 
پیامد و این وقفه چه دوره زمانی خواهد داشــت، 
به شــرایط اقتصادی، انتظــارات تورمی و میزان 

واردات بستگی دارد.
وحید شقاقی شــهری در گفت وگو با ایلنا درباره 
اظهارات اخیر مشــاور اقتصادی رییس جمهور 
دولت قبل مبنی بر رشــد ۵۶ درصدی حجم پول 
در ۷ ماه گذشــته و نگرانی از شــرایط اضطرار در 
ســال آینده و از ســوی دیگر ادعای دولت مبنی 
بر کاهش رشــد نقدینگــی و اینکه آثــار کاهش 
یا افزایش رشــد نقدینگی در اقتصاد کشــور در 
چه شــاخص های می توان دید، اظهار داشــت: 
مهمترین پیامد رشد پایه پولی این است که خود 
را رشد نقدینگی نشان می دهد و آثار و پیامدهای 

رشد نقدینگی را هم می توان نرخ تورم دید.  
وی ادامه داد: یا باید به آمار اعلام شــده در بانک 
مرکزی اتــکا کنیــم و بگوییم که براســاس این 
گزارش رسمی رشــد پایه پولی در دی ماه چقدر 
بوده  است، اما وقتی نمی خواهیم به خود این آمار 
بپردازیم باید پیامدهــای آن را مورد تحلیل قرار 
دهیم. می توانیــم واقعیت را نادیــده بگیریم اما 
نمی توانیم پیامدهای نادیده گرفتن واقعیت ها را 
هم نادیده بگیریم. برای مثال ممکن است فردی 
مبتلا به بیماری باشد اما ادعا کن که بیمار نیست 
اما فرد نمی تواند علایم آن بیمــاری را انکار کند 
و افراد هر چنــد آن بیماری را نادیــده بگیرند اما 
نمی توانند تب و خستگی ناشــی از آن بیماری را 

نادیده بگیرند و پنهان کنند.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه نتیجه رشد 
پایه پولی خود را در رشد نقدینگی نشان می دهد 
و رشــد نقدینگی هم در یــک دوره زمانی اثرات 
خود را در تورم نمایان می  کند، گفت: البته ممکن 
است در یک بازه زمانی رشــد آثار رشد نقدینگی 
را در رشــد تورم نبینیم اما به طــور قطع در یک 
دوره بلند مدت پیامدهای رشــد نقدینگی را در 
نرخ تورم خواهیم دید و در ســال ۸۷ همین اتفاق 
رخ داد. رشــد نقدینگی بالا رفت امــا نرخ تورم به 
دنبال آن افزایش پیدا نکــرد و در آن زمان مطرح 
می شد که این ارتباط بین رشــد نقدینگی و نرخ 
تورم در اقتصــاد ایران صادق نیســت اما وقتی با 
تحلیل عمیق تری به مساله نگاه شد متوجه شدیم 

در آن برهه هر چند رشد نقدینگی افزایش یافت 
اما از آنجایی که درآمدهــای نفتی دولت بالا بود، 
دولــت واردات بی رویه داشــت و تقاضای اضافی 
حاصل از رشد نقدینگی را با واردات پوشش داده 
بود. وقتی وارد سال ۹۰ و ۹۱ شدیم که قیمت نفت 
کاهش یافت و تحریم ها هم آغاز شد، از آنجایی که 
درآمدهای نفتی کمتر شــده بود و مُسکنی دیگر 
وجود نداشــت، تب آن بیماری خود را نشان داد 
و پیامد رشــد نقدینگی را با یــک وقفه ای در نرخ 

تورم دیدیم.
وی افزود: البته نمی دانم اتکای آقای نیلی )مشاور 
اقتصادی رئیس جمهور دولت قبل( در یادداشت 
اخیر برای اعلام رشــد پایه پولی چه منبعی بوده 
و رشــد پایه پولی را تا چه حد بیان کرده اند اما در 
نهایت باید به آمار و گــزارش بانک مرکزی رجوع 
کنیم و دسترســی به این گزارش بســیار راحت 
اســت. می توان به آخرین گزارش منتشــر شده 
در بانک مرکــزی مراجعه و حجم پایــه پولی را 
استخراج کرد و  میزان حجم پایه پولی در اسفند 
ماه سال گذشته را به دست بیاوریم و میزان رشد 
حجم پایه پولــی در این بازه زمانی را محاســبه 
کرد. میزان رشدی که محاســبه می شود گویای 

وضعیت است و موضوع پنهانی هم نیست.
این کارشــناس اقتصــادی گفت: اگر رشــد ۵۰ 
درصدی پایــه پولی که در یادداشــت آقای نیلی 
به آن اشاره شــده، صحت داشــته باشد مفهوم 
محاســبات این خواهد بود که با یک وقفه زمانی 
این رشد خود را در رشــد نقدینگی نشان خواهد 
داد و پیامدهای رشــد نقدینگی را هم با وقفه ای 
در تورم خواهیم دید. حــال اینکه این پیامد و این 
وقفه چه دوره زمانی خواهد داشــت، به شــرایط 
اقتصــادی، انتظــارات تورمی و میــزان واردات 

بستگی دارد.
شقاقی شــهری تاکید کرد: ممکن اســت دولتی 
بتواند بــا واردات این وقفه را بــه تاخیر بیندازد یا 
اینکه ممکن است انتظارات تورمی فروکش کند 
و این پیامد با وقفه ای خود را نشان دهد. یا ممکن 
اســت اقداماتی در اقتصاد انجام شود که منجر به 
تاخیر در نمایان شــدن این پیامدها شود. اما در 
مجموع این گزاره برای ما اثبات شــده اســت که 
رشد پایه پولی به رشد نقدینگی می انجامد و رشد 

نقدینگی هم عامل رشد تورم است.
وی ادامه داد: این پیامدهــا در دوره حداقل میان 
 مدت باید خود را نشــان دهند البته در شرایطی 
این پیامدهــا خود را ســریع تر و در ظــرف ۳ تا 
۶ ماه در تورم نشان داده اســت. در مواقعی مانند 
سال های ۹۴ و ۹۵ از آنجایی که انتظارات تورمی 
فروکش کرده بود، رشــد نقدینگی خود را در نرخ 
تورم نشــان نداد. نرخ تورم در سال های ۹۴ و ۹۵ 
تک رقمی شد و به ۹.۵ و ۹ درصد رسید، در حالی 
که رشــد نقدینگی اعداد بالاتر از ۲۰ و ۲۵ درصد 
بود. هر چند در آن وقف زمانــی اثر افزایش حجم 
نقدینگی را در نرخ تورم ندیدیم اما در سال ۹۷ با 

روشن شــدن انتظارات تورمی، به سرعت تبعات 
رشد نقدینگی را در نرخ تورم دیدیم و نرخ تورم به 
۲۷ درصد رسید. در سال ۹۸ نرخ تورم به ۳۶ تا ۳۷ 
درصد رســید، بعد از آن نرخ تورم ۴۰ درصد ثبت 
شد و در ســال بعد تر به ۴۲ درصد رسید و امسال 
هم احتمالا تورم چیزی حــدود ۴۸ تا ۴۹ درصد 
و شــاید ۵۰ درصد خواهد بود.این کارشــناس 
اقتصادی با تاکیــد بر اینکه  رشــد پایه پولی ۵۰ 
درصدی در یادداشــت آقای نیلی را نمی خواهم 
زیر ســوال ببــرم چراکه براســاس گزارش های 
رســمی بانک مرکزی و مرکز آمار بوده اما اگر به 
رشــد ۵۰ درصدی پایه پولی در یادداشت آقای 
نیلی اســتناد کنیم، باید پیامدهای آن را در رشد 

نقدینگی و بعد از آن در نرخ تورم ببینیم.
شقاقی شــهری درباره شــرایط اضطرار در سال 
آینده و احتمال درگیــری اقتصاد ایران با ابرتورم 
تاکید کــرد: در ابتــدا بایــد از ابرتــورم تعریف 
مشــخصی داشــته باشــیم، اینکه بــرای مثال 
رشــد ماهانه تورم بالای ۵۰ درصد نباشد و چند 
ماه پی در پی رشــد ماهانه تورم ایــران بالای ۵۰ 
درصد باشد در این شــرایط به ابرتورم می رسیم. 
در اقتصاد ایران در حوزه تــورم، احتمال ابرتورم 
وجود ندارد به این دلیل که بدهی خارجی نداریم. 
اقتصاد ایران در مســیر ابرتورم قــرار نمی گیرد 
چون بدهــی خارجی نداریــم اما بــه منزله این 

نیست که نرخ تورم در ایران بالا نیست.
وی با اشــاره به نرخ بالای تورم در ایــران اظهار 
داشت: تورم ۴۵ تا ۵۰ درصد تورم بالایی محسوب 
می شــود و به طور قطع اگــر نتوانیــم انضباط 
بودجه ای و بانکی را نتوانیم پیاده ســازی کنیم و 
همچنان صندوق های بازنشســتگی هم با همین 
ناترازی پیش بروند و شــرایط تحریــم هم ادامه 
داشته باشــد و ناترازی های ارزی را تشدید کند، 
احتمالا در ســال های آینده هم تورم بالا را تجربه 
می کنیم. این روند بســتگی به ایــن دارد که چه 
اصلاحاتی شکل بگیرد و چه اتفاقاتی در سال های 

آینده رخ دهد.
این کارشــناس اقتصادی افــزود: بنابراین اینکه 
دچار ابرتورم نمی شــویم نافی تورم بالا نیست اما 
اقتصاد ایران با همان معیارهای کشورهای ونزوئلا 
و... دچار ابرتورم نمی شــود مگر اینکــه در ایران 

شرایط عجیب و غریبی ایجاد شود.
این کارشناس اقتصادی درباره روند تورم در سال 
جاری و همچنین توقف کاهش تــورم ماهانه در 
دی ماه اظهار داشت: تورم خردادماه ۱۲.۲ درصد 
بود اما در ماه های پس از خــرداد تورم ماهانه اول 
به ۴ درصد، ســپس به ۳ و ۲ درصد هم رسید اما 
از مهرماه معمولا تورم های ماهانــه افزایش پیدا 
می کننــد و افزایش نرخ تورم ماهانــه در دی ماه 
بدیهی بود چراکه در آبان و آذر نرخ دلار بالا رفت 
و حداقل از ۳۲ هــزار تومان به ۴۵ هــزار تومان 
رســید یعنی در این مدت نــرخ دلار حدود ۴۰ 

درصد افزایش یافت.
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